
شرایط دریافت وام ۳۰۰ میلیونی برای مستاجران 
اعلام شد

طبق قانون، مســتأجران واجد شــرایط می توانند وام کمک ودیعه ۴۰ تا 
۳۰۰ میلیونی تومانی دریافت کنند و در ۵ ســال اقســاط آن را بپردازند؛ 
اما بانک ها به دلایلی پای کار نیســتند و این مســئله به ترافیک سنگین 

مستأجران در صف تقاضای وام منجر شده است.
 وام کمک ودیعه مسکن که از ســال ۱۳۹۹ وارد ادبیات بازار مسکن ایران 
شد، تلاشــی بود که دولت وقت برای حمایت از مستأجران در دوره کرونا 
انجــام داد و در ادامه با تداوم جهش هــای قیمتی بازار مســکن، به یک 

حمایت ناگزیر در بازار اجاره تبدیل شد.
بر اســاس آخرین اصلاحــات قانونــی، وام کمک ودیعه مســکن برای 
مستأجران واجد شــرایط در شــهر تهران ۲۰۰ میلیون تومان، در مراکز 
اســتان ها ۱۵۰ میلیون تومان در ســایر شــهرها ۱۰۰ میلیون تومان و 
در روســتاها ۴۰ میلیون تومان اســت. در این میان طبق قانون حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت، وام ودیعه مســتأجران واجد شــرایط که از 
ابتدای ســال ۱۳۹۹ صاحب فرزند سوم یا بیشتر شــده اند، ۳۰۰ میلیون 
تومان تعیین شده است.نرخ سود این وام برای مستأجران عادی بر اساس 
مصوبه شورای پول و اعتبار محاســبه می شود و برای خانوارهای مشمول 
تســهیلات قانون جوانی جمعیت به صورت قرض الحســنه با کارمزد ۴ 
درصد پرداخت خواهد شد. نکته قابل توجه اینکه بعد از افزایش نرخ سود 
بانکی از ۱۸ به ۲۳ درصد در شــورای پول و اعتبار، مقرر شــد نرخ ســود 
تسهیلات حوزه مسکن همان ۱۸ درصد باقی بماند اما در مورد وام ودیعه 
همچنان فصل الخطابی برای نرخ ســود ابلاغ نشده و همین مسئله، بازی 

نرخ سود را نیز به موانع پرداخت وام ودیعه اضافه کرده است.
بر اســاس آخرین آمارهای وزارت راه و شهرســازی، تاکنون یک میلیون 
و ۶۵۴ هزار و ۳۶ نفر از مســتأجران متقاضی وام کمک ودیعه مسکن در 
سامانه tem.mrud.ir ثبت نام کرده اند که از این تعداد یک میلیون و ۴۶۹ 

هزار و ۸۷۵ نفر حائز شرایط دریافت وام ودیعه مسکن بودند.
نکته جالب توجــه اینکه از میان افراد واجد شــرایط، تاکنون یک میلیون 
و ۳۳ هــزار و ۳۰۵ نفر به بانک ها معرفی شــده اند که طبــق آخرین آمار 
ارائه شده از ســوی احمد خادمیان، مدیرکل دفتر طرح های نهضت ملی 
مسکن، فقط با ۴۴۵ هزار و ۶۸ نفر از آنها موفق به امضای قرارداد دریافت 
تســهیلات شــده اند.با فرض پایبندی بانک ها به نرخ ســود ۱۸ درصد، 
مســتأجران تهرانی که موفق به دریافت وام کمــک ودیعه ۲۰۰ میلیون 
تومانی شــود، باید به مدت ۵ ســال، ماهانه پنج میلیون و ۷۸ هزار تومان 
قسط بپردازند و مجموع ســود وام آنها حدود ۱۰۵ میلیون تومان خواهد 
بود.در کلان شــهرها، مســتأجرانی که وام ۱۵۰ میلیون تومانی ۶۰ ماهه 
دریافت می کنند باید ماهانه حدود ســه میلیون و ۸۱۰ هزار تومان قسط 

بپردازند و مجموع سود پرداختی آنها حدود ۷۸ میلیون تومان است.

تسهیلات قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی مطرح کرد

خبرهای خوب برای تسهیل رفع تعهد ارزی صادرکنندگان
لیلا مرگن  قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی 
گفــت: صادرکنندگان می تواننــد در ازای 
بســیاری از گروه های کالایی کشــاورزی 
و صنایع غذایــی، ارزشــان را تهاتر کرده یا 
خودشــان واردات در ازای صادرات داشته 
باشند که بر این اســاس، با برنامه ریزی که 
با بانک صادرات انجام شده است، دایره تهاتر 
را گسترش می دهیم تا این اقدام سبب شود 
صادرکنندگان بخش کشاورزی بتوانند ارز 
خود را در ازای واردات کالاهای بیشــتری 
واگــذار کرده و بــرای واردکننــده فضای 

تسهیل کننده ای ایجاد شود.
 علیرضا پیمان پاک، قائــم مقام وزیر جهاد 
کشــاورزی در امور تجــارت و تنظیم بازار 
درباره اقدامات ایــن وزارتخانه برای جهش 
صــادرات بیان کرد: بــرای جهش صادرات 
باید به دو مســئله توجه کنیم؛ یکی مسئله 
تسهیل بازگشــت ارز در حوزه کشاورزی و 

صنایع غذایی است.
وی افــزود: مذاکرات خیلی جــدی با بانک 
مرکزی در این رابطه داشــتیم. اولین گامی 
که بــر می داریــم در ارتباط با رفــع تعهد 
ارزی و زمان برگشــت ارز حوزه محصولات 
کشــاورزی فســادپذیر اســت که تلاش 
می کنیم در این حوزه قواعد را کمی ســهل 

کرده و زمان بازگشت ارز را بیشتر کنیم.
پیمان پــاک ادامــه داد: مســاله ای که در 
صادرات برخی محصولات کشاورزی خاص 
به وجود می آید، آن است که این محصولات 
چون زمان دارد، در جریان صادرات شــاهد 
یک مقــداری افت و ضایعات بــوده که قرار 
اســت این میزان افت به صورت تخصصی 
در مجموعه های ما محاســبه شده و بانک 
مرکزی از میزان تعهد ارزی صادر کنندگان 

این افت را کم خواهد کرد.
وی گفــت: این اقدام یــک فرصتی را پیش 

روی صادرکنندگان ما در حوزه محصولات 
فساد پذیر قرار می دهد.

پیمان پــاک افزود: موضوع دیگر تســهیل 
روش های برگشت ارز است و بر این اساس، 
از سال گذشــته با کمک معاونت بازرگانی 
وزارت جهاد کشــاورزی و همــکاری بانک 
مرکزی یــک اقــدام خوبی انجــام دادیم. 
مــا دایــره تهاتــر ارز حاصل از صــادرات 

محصولات کشاورزی را گسترش دادیم.
قائم مقــام وزیــر جهــاد کشــاورزی در 
امور تجــارت و تنظیــم بازار اضافــه کرد: 
صادرکنندگان می توانند در ازای بســیاری 
از گروه هــای کالایی کشــاورزی و صنایع 
غذایی، ارزشــان را تهاتر کنند یا خودشان 
واردات در ازای صادرات داشــته باشــند. با 
برنامه ریزی که با بانک صادرات انجام شده 

است، دایره تهاتر را گسترش می دهیم. این 
اقدام سبب می شــود صادرکنندگان بخش 
کشاورزی بتوانند ارز خود را در ازای واردات 
کالاهــای بیشــتری واگذار کننــد و برای 
واردکننده فضای تســهیل کننده ای ایجاد 

خواهد کرد.
وی اضافــه کرد: تا کنــون امــکان تهاتر با 
۹۰ گــروه کالایی فراهم بود؛ اما بر اســاس 
مذاکرات انجام شــده این گروه ها افزایش 
می یابــد. گروه هــای کالایی جدیــد را به 

محض نهایی شدن، اعلام خواهیم کرد.

عرضه شمش طلا در بازار مبادله
پیمان پاک گفت: یکی از موضوعات دیگری 
که اکنون مورد موافقت قرار گرفته و در حال 
انجام است، برگشت ارز صادرات محصولات 

کشاورزری و صنایع غذایی در قالب شمش 
طلا است. این اقدام با همان رویه هایی است 
که بانک مرکزی مشخص کرده است، انجام 
می شود و شــمش وارداتی در بازار مبادله 
عرضه می شــود.وی افزود: این سیاســت 
یک فضای خوبــی بــرای صادرکنندگان 
ایجاد کرده است تا شمش وارداتی خود را با 
قیمت های جذاب عرضه کنند و با این شیوه 
ارزشان را بازگردانند. امسال هم می توانیم 

از این ظرفیت استفاده کنیم.

دریافت دستوراتی از معاون اول برای 
توسعه ظرفیت حمل و نقل

قائم مقام وزیــر جهاد کشــاورزی در امور 
تجارت و تنظیــم بازار بیان کــرد: موضوع 
مهم بعدی که وجــود دارد و حتما روی آن 

تمرکز می کنیم، دســتوراتی هم از محمد 
مخبر معــاون اول رئیس جمهــور در این 
رابطه گرفته ایم، بحث توسعه ظرفیت های 
حمل و نقل و لجستیک کشــور در زنجیره 

سرد است.
وی اضافه کرد: در این حــوزه ضعف جدی 
داریــم و اگــر بخواهیم جهشــی در حوزه 
صــادرات محصولات کشــاورزی داشــته 

باشیم، باید لجستیک خود را تکمیل کنیم.
پیمان پاک یادآور شد: مرکبات ما در چین 
رجیستر شده است که کار بزرگی بود. فقط 
در حــوزه برخــی اســتان های چین بیش 
از ۶۰ هزار تن مرکبات تقاضــا وجود دارد. 
منتهی زنجیره سرد لجستیکی برای حمل 

محموله های صادراتی را نداریم.
وی افزود: محصول ما از ایــران تا چین باید 
در یک دمای خاص به صورت پیوسته حمل 
شــود ولی این امکان خیلی محدود است. 
شاید ظرفیت های موجود به حد هزار تن هم 
نرسد. در حوزه روســیه هم نیاز به مرکبات، 
کیوی و ســیب ایران وجود دارد اما کمبود 
کانتینرهای یخچالی، کشــنده یخچالی و 

واگن یخچالی جزء معضلات ما است.
وی گفت: تلاش می کنیــم تا ضمن توافق با 
بانک مرکزی از محــل صادرات محصولات 
کشــاورزی برخی واحدهای صادراتی که 
زنجیره تامین هستند، ظرفیت حمل سرد 
این واحدها تکمیل شــود. این اقدام عامل 
موثری برای رشد و رونق صادرات کشاورزی 
خواهد شد.قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی 
در امور تجــارت و تنظیم بــازار افزود: فکر 
می کنــم بتوانیم تا پایان فصــل بهار بخش 
عمده ای از فعالیت های خود را به ســرانجام 
برسانیم. این اقدامات اثر جدی در صادرات 
محصــولات کشــاورزی و صنایــع غذایی 

خواهد داشت.

طلافروشان چرا دست به اعتراض زده اند

مشکل شفافیت است یا مالیات؟!
 مدیرعامل صندوق توسعه ملی اعلام کرد

شرکت ملی نفت بزرگ ترین شرکت ملی نفت بزرگ ترین 
بدهکار صنـدوق توسعه ملیبدهکار صنـدوق توسعه ملی
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 نمایندگان مجلس چه گفتند؟
تعطیلات آخر هفته و کاهش ساعت کاری 

ادارات همچنان بلاتکلیف ماند

روایت فضائلی از دیدار خانواده شهید زاهدی با آیت الله خامنه ای
رهبر انقلاب: به برکت شهادت سردار زاهدی 

عظمت جمهوری اسلامی ایران ظاهر شد

وزیر صمت:
 وقتی ارز ترجیحی می پردازیم

 چگونه قیمت گذاری دستوری را حذف کنیم؟

سخنگوی صنف جایگاه داران سوخت:
سقف هر کارت آزاد سوخت ۷۰۰۰ لیتر است

۴ گام دولت برای ارتقای معیشت
لایحه ای برای افزایش رضایت شغلی پرستاران
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 راهکاری برای جمع آوری نقدینگی مردم  و تبدیل آن
 به قوای محرکه اقتصاد

مصطفی پورصمد، پژوهشــگر دفتر مطالعات راهبردی رونق تولید  همه ساله 
پس از تحویل سال، مقام معظم رهبری به ایراد بیاناتی می پردازند که برجسته ترین 

قسمت این بیانات، شعار سال می باشد.
 شــعاری که امروزه تبدیل به یک سیاســت گفتمانی در نظام حکمرانی ما شده 
است و بدین ترتیب سیاستگذاری کلان کشور را هم برای دولت و هم برای مردم 

تبیین می کند.
اهمیت توجه به این نکته آنجاســت که ظهور و بروز مردم در جایگاه پیشبرد این 
هدف بار ها توســط رهبر انقلاب تبیین شده است. نمونه های اهمیت نقش مردم 

در منظومه فکری ایشان بسیار است. 

یادداشت

رئیس جمهور:  قدردان مردم هستیم
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برق

مدیرکل دفتر فنی و نظارت شــبکه انتقال توانیر 
گفت: بیش از ۹۰ درصــد برنامه های نگهداری و 
تعمیرات شــبکه انتقال و فوق توزیع شبکه برق 

کشور اجرایی شد.
مجتبی علیرضــا پور با اشــاره به گســتردگی 
شــبکه انتقال و فــوق توزیع بــرق در اقلیم ها و 
شرایط جغرافیایی مختلف کشــور، ادامه داد: با 
برنامه ریــزی و اقدام های صورت گرفته توســط 

همکاران معاونت های بهره برداری شرکت های 
برق منطقه ای و شرکت های پیمانکار نگهداری 
و تعمیرات، بیش از ۹۰ درصــد از برنامه های از 
پیش تعیین شــده تعمیرات و نگهداری شبکه 
انتقال برق کشور مشتمل بر ۱۳۰ هزار کیلومتر 
مدار خط و ۲۳۰ هــزار مگاولــت آمپر ظرفیت 
منصوبه پســت ها انجام شــده و تا پیش از آغاز 
دوره اوج بار سال جاری، همه برنامه های از پیش 

تعیین شده در این بخش محقق خواهد شد.
مدیرکل دفتر فنی و نظارت شبکه انتقال توانیر، 
هوشمندسازی فرایندهای نگهداری و تعمیرات 
شبکه انتقال و فوق توزیع را به عنوان اولویت این 
دفتر در سال جاری مطرح کرد که باتجربه موفق 
استقرار در شــرکت های پایلوت، در سال جاری 
در همه شــرکت های برق منطقه ای پیاده سازی 

خواهد شد.

آمادگی شبکه انتقال و فوق توزیع برق کشور برای تابستان
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مشاور مقام معظم رهبری در امور بین الملل:

رژیم صهیونیستی رفتنی است

 نمایندگان مجلس چه گفتند؟

تعطیلات آخر هفته و کاهش ساعت کاری ادارات همچنان بلاتکلیف ماند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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روایت فضائلی از دیدار خانواده شهید زاهدی با آیت الله خامنه ای
رهبر انقلاب: به برکت شهادت سردار زاهدی 

عظمت جمهوری اسلامی ایران ظاهر شد
 رهبر معظم انقلاب در دیدار با خانواده سردار محمدرضا زاهدی اظهار 
داشتند: با شهادت سردار زاهدی عظمت جمهوری اسلامی ایران ظاهر 

شد و همه اینها به برکت شهادت ایشان بود.

مهدی فضائلی عضو دفتر حفظ و نشــر آثار رهبر انقلاب در مطلبی در 
فضای مجازی نوشــت: رهبر انقلاب در دیدار با خانواده  شهید زاهدی، 
همزمان با چهلمین روز شــهادت این شــهید فرمودند: شهادت شهید 
زاهدی موجب پیامدهای با ارزش و با اهمیتی شد.مهدی فضائلی ادامه 
داد: ایشــان در این دیدار عنوان کردند که عظمت جمهوری اســلامی 

ایران ظاهر شد و همه اینها به برکت شهادت ایشان بود.
وی یادآورشــد: رهبر انقلاب همچنیــن بیان کردند که او به دســت 

اشقی الخلایق به شهادت رسید.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی، ) ۱۶ فروردین 
۱۴۰۳(  بر پیکــر هفت شــهید راه قــدس، »محمدرضــا زاهدی«، 
»محمدهادی حاجی رحیمی«، »حســین امان اللهی«، »سید مهدی 
جلادتی«، »محســن صداقت«، »علی آقا بابایی« و »سید علی صالحی 

روزبهانی« نماز اقامه کردند.
ســرتیپ خلبان عزیز نصیر زاده جانشین رئیس ســتاد کل نیروهای 
مســلح نیز با حضور در منزل شــهید محمدرضا زاهدی به خانواده این 
شــهید گفت: این درجه بنا به پیشنهاد ســردار باقری رییس ستاد کل 
نیروهای مسلح برای ارتقای درجه شــهید، محضر رهبر معظم انقلاب 
پیشنهاد شد که ایشــان هم پذیرفتند و این لوح را به یادبود این شهید 

برای ارتقای درجه سرلشکری تقدیم شما می کنیم.
این درجه به پاس عمــری مجاهدت و تلاش بی وقفــه در جهت حفظ 
امنیت و اقتدار ایران اسلامی از ســوی رییس ستاد کل نیروهای مسلح 
سرلشــکر باقری مطرح و با تایید حضرت آیت الله خامنه ای به خانواده 

ایشان اهدا شد.
در جنایت حمله موشــکی هواپیماهــای رژیم صهیونیســتی در ۱۳ 
فروردین ماه ۱۴۰۳ به بخش کنســولی ســفارت جمهوری اســلامی 
ایران در دمشق ، سرداران رشید مدافع حرم سرتیپ پاسدار محمدرضا 
زاهدی و ســرتیپ پاســدار محمدهادی حاجی رحیمی از فرماندهان، 
پیشکسوتان و جانبازان سرافراز دفاع مقدس و مستشاران نظامی ارشد 
ایران در ســوریه و ۵ نفر از مستشاران و افســران همراه آنان به نام های 
حسین امان اللهی، سیدمهدی جلالتی، محسن صداقت، علی آقابابایی 

و سیدعباس صالحی روزبهانی به فیض عظیم شهادت نائل آمدند.

رئیس جمهور: 
 قدردان مردم هستیم

 رئیس جمهور در پیامی با قدردانی از استقبال گرم و پرشور مردم آگاه، 
انقلابی و با بصیرت اســتان قم از دولت مردمی و لطف و بزرگواری ویژه 
علما و مراجع عظام تقلید نوشت: بی شک این حمایت های محبت آمیز 
که جلوه دیگری از اتحاد ملی است، توان و انگیزه دولت را برای خدمت 

رسانی بی وقفه به مردم و حل مشکلات آنان، مضاعف خواهد کرد.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی در پیامی با قدردانی از استقبال گرم مردم 
قم از دولت مردمی و لطف و بزرگواری ویــژه علما و مراجع عظام تقلید 
اظهار داشت: دولت مصمم است با رفع موانع و اجرای طرح های معطل 
مانده، شکوفایی هر چه بیشتر اســتان قم را محقق نموده و بر مطالبات 

مردم عزیز آن جامه عمل بپوشاند.
رئیس جمهور افزود: به پاس اســتقبال گرم و پرشور مردم آگاه، انقلابی 
و با بصیرت اســتان قم از دولت مردمی و لطف و بزرگــواری ویژه علما 
و مراجع عظــام تقلید، لازم می دانــم به نمایندگــی از دولت مردمی، 

صمیمانه از این حضور دلگرم کننده، قدردانی و سپاسگزاری نمایم.
آیت الله رئیسی عنوان کرد: بی شــک این حمایت های محبت آمیز که 
جلوه دیگری از اتحاد ملی اســت، توان و انگیزه دولــت را برای خدمت 

رسانی بی وقفه به مردم و حل مشکلات آنان، مضاعف خواهد کرد.
وی خاطرنشان کرد: در این ســفر پر برکت علاوه بر زیارت بارگاه منور 
حضرت فاطمه معصومه )س( در روز ولادت آن بانوی با کرامت، بررسی 
روند اجرای مصوبات سفر دور نخســت، بازدید و بهره برداری از چندین 
طرح  اقتصــادی و  عمرانی به ویژه طرح های ســاخت مســکن، توفیق 
دیدار و تبادل نظر با مراجع عظام حاصل شــد. مثل همیشه حمایت ها، 
 فرمایشــات و رهنمودهای الهام بخش آنان را  قــوت قلب و چراغ راهی 
برای دولت مردمــی می دانیم و آن را ســرلوحه فعالیت ها و برنامه های 

دولت مردمی قرار خواهیم داد.
رئیس جمهور بیان کرد: دولت نیز مصمم اســت بــا رفع موانع و اجرای 
طرح های معطل مانده، شــکوفایی هر چه بیشتر اســتان قم را محقق 

نموده و بر مطالبات مردم عزیز آن جامه عمل بپوشاند.
آیت الله رئیســی در پایان بــار دیگر از اقشــار مختلف مــردم متعهد، 
اســتاندار و دیگر مدیران جهادی اســتان،  طلاب و فضلای مدرســه 
فیضیه قم، دانشجویان، تولیت آســتان مقدسه، ائمه جمعه و جماعات، 
خانواده های معظم شهدا و ایثارگران، شخصیت های علمی و مذهبی و 

سایر گروه های سیاسی و اجتماعی قدردانی کرد.

رییس شورای اطلاع رسانی دولت:
دانشگاه های آمریکا پادگانی شده اند

رییس شــورای اطلاع رســانی دولت گفــت: شــاهد پادگانی کردن 
دانشگاه ها و برخوردهای خشن در آمریکا هستیم، آن هم برای جمعی 
که تروریست نبوده و آشــوبی به پا نمی کنند بلکه دانشجو و فرهیخته 

هستند.
»سپهر خلجی« رئیس شورای اطلاع رسانی دولت در خصوص جنبش 
دانشجویی آمریکا و برخورد دو گانه و ضد حقوق بشری دولت این کشور 
با آنان، گفت: این اتفاقی که در آمریکا در حال رخ دادن اســت واقعیت 
آمریکا است؛ یعنی واقعیت آمریکا آن چیزی نبود که تبلیغ می کردند، 
بلکه واقعیت آمریکا و اساساً نگاه غرب به مســائل آزادی بیان و حقوق 
بشر و آزادی اندیشــه، واقعیت آن چیزی است که در حال حاضر شاهد 

هستیم.
وی افزود: تا بحال چیزی که نمایش داده می شــد بیشــتر تصویری از 
آمریکا بود در حالی که این واقعیت آمریکا اســت کــه در حال حاضر و 
در برخــورد با دانشــجویان معترض دیده می شــود کــه صحنه های 
درس آموزی اســت؛ یعنی تمام اتفاقاتی که در تمام دهه های گذشته 
کشــورهای مســتقل به آن بهانه و واســطه، محل تهاجم و فشار قرار 
می دادند، در حــال حاضر یکجا و ظــرف چند روز در آنجــا به نمایش 
گذاشــته می شــود.خلجی بیان کرد: در واقع شــاهد پادگانی شدن 
دانشــگاه ها و برخوردهای خشــن، آن هم برای جمعی که تروریست 

نبوده و آشوبی به پا نمی کنند.

تریبون

معاون هماهنگ کننده ارتش تغییر ســبک زندگی را 
از برنامه های اصلی دشــمنان در حوزه جنگ نرم علیه 

کشورمان دانست.
 امیر دریادار حبیب الله سیاری معاون هماهنگ کننده 
ارتش در بازدید از اداره عقیدتی سیاســی ستاد ارتش 
ضمن تقدیر از فعالیت های متنوع و اثربخش این اداره 
در حوزه های مختلف، اظهار داشــت: یکی از محاسن 
گزارش ارائه عملکرد اداره عقیدتی سیاســی ســتاد 
ارتش، مشخص کردن درصد رشد اســت و این باعث 

می شود ضعف های گذشته شناسایی و برطرف شود.
دریادار ســیاری کیفیت در اجرای برنامه ها را نسبت 
به کمیت آن مهم تر دانســت و افــزود: کیفیت کارها 
در اثربخشی آن ها مشخص می شــود و الحمدلله اداره 
عقیدتی سیاسی ستاد ارتش اقدامات اثربخش زیادی 
انجام داده که لازم اســت همچنان تداوم یافته و ارتقاء 

یابد.

معــاون هماهنگ کننده ارتش با اشــاره به 
اهمیت و جایــگاه اداره عقیدتی سیاســی 
ســتاد آجا، گفت: این اداره جایگاه مهمی در 
ستاد ارتش دارد چراکه ســتاد ارتش دارای 
جایگاه اســتراتژیکی اســت کــه باید برای 
فرمانده محترم کل ارتش تصمیم سازی کند 
و همانگونه که ســتاد ارتش باید الگو و نمونه 

باشد، اداره عقیدتی سیاسی این ســتاد نیز باید الگو و 
نمونه باشد.

وی ادامه داد: خوشبختانه اداره عقیدتی سیاسی ستاد 
ارتش با توجه به نفرات جوان و بــا تجربه و تلاش های 
اثربخشی که داشته، دارای روند رو به رشدی است و در 
حوزه های مختلف مأموریتی خود به ویژه فعالیت های 
فرهنگی رســانه ای و حوزه خانواده ها عملکرد موفقی 

داشته است.
امیر ســیاری با بیان اینکه تغییر سبک زندگی یکی از 

برنامه هــای اصلی دشــمن در حوزه جنگ 
نرم اســت، تأکید کرد: باید با فرهنگ سازی 
و روش های ایجابی، روش صحیح زندگی بر 
اساس الگوی سبک زندگی ایرانی-اسلامی 
را به خانواده ها و به ویژه جوانان آموزش دهیم 
و با ارائه برنامه های پرمحتوا و اثربخش برای 
خانواده هــا و فرزندان عزیزمــان، در مقابل 

حملات نرم دشمن ایستادگی کنیم.
در ادامه، حجت الاسلام والمســلمین »احمد دهدار« 
رئیس اداره عقیدتی سیاســی ســتاد ارتش نیز ضمن 
تقدیر از حمایت ها و پشــتیبانی های بــی دریغ امیر 
دریادار ســیاری از فعالیت های این اداره در حوزه های 
مختلف، گفت: تقویت و توسعه برنامه های قرآن محور 
در ســطح ســتاد آجا و یگان های تابعه، اســتفاده از 
اســاتید فرهیختــه و چهره های شــاخص فرهنگی و 
مذهبی کشــور در برنامه هــا و مناســبت های ملی و 

مذهبی، برگــزاری منظــم کلاس های قــرآن کریم 
روزهای سه شــنبه با حضور اســاتید مجرب روحانی 
و نظامی در سطح ســتاد آجا و یگان های تابعه، برپایی 
مستمر کارگاه های سبک زندگی ایرانی اسلامی ویژه 
خانواده های کارکنــان معاونت های آجــا، برگزاری 
جلســات صمیمانه با کارکنان پایور و وظیفه و برپایی 
حلقه های محبــت و معرفــت با حضــور روحانیون، 
برگــزاری کارگاه های بصیرت افزایی ویــژه کارکنان، 
خانواده ها و سربازان، توســعه فعالیت های رسانه ای و 
تولیدات رادیو تلویزیونی و تقویت برنامه های مختلف 
روابط عمومی و ارتقای فعالیت هــای ویژه و اثربخش 
نظیر برگــزاری همایــش فرزند اولی هــا و زوج های 
جوان در مشــهد مقدس از جمله اقداماتی است که با 
حمایت های هیئت رئیســه آجا به ویژه دریادار سیاری 
توســط این اداره در سال گذشــته با موفقیت به مورد 

اجرا گذاشته شد.

عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای اسلامی گفت: 
برگــزاری انتخابــات الکترونیکی یــک گام مثبت بوده و 
انتظار می رود بــا تجربه ایــن دوره ایرادات و اشــکالات 
برطرف شــده و از دوره دیگر با دقت و ســرعت بیشتری 

انتخابات به صورت الکترونیکی برگزار شــود.رحمت الله 
فیروزی پور بادی، با اشــاره به تجربه برگــزاری انتخابات 
الکترونیکــی بیان کــرد: برگــزاری انتخابات در بســتر 
الکترونیکی و با بــه کارگیری تکنولوژی اقدامی بســیار 

خوب است که به ارتقای سرعت و دقت کمک خواهد کرد 
اما نکته حائز اهمیت این اســت که بایــد امنیت انتخابات 
تضمین شــود.وی در ادامه اظهار کرد: در این دوره بحث 
هایی در خصوص نحــوه رای دهی افراد بــا کد ملی بدون 

مدارک مطرح شــد که انتظار می رود این اشکالات برای 
دفعات بعدی نیز برطرف شــود. بدین ترتیب افراد با کارت 
شناســایی معتبر در حوزه ها حضور پیدا کرده و از طریق 
صندوق های الکترونیکی در انتخابات مشارکت می کنند.

ارتش

انتخابات

خریدار  سیاســتمدار فلسطینی و متفکر 
جهان عرب با مشــاور رهبری در امور بین 
الملل دیدار کرد و دو طرف در مورد تحولات 
منطقه و جنگ غــزه به بحــث و گفت وگو 

پرداختند.
 علی اکبر ولایتی مشاور مقام معظم رهبری 
در امــور بین الملــل در این دیــدار ضمن 
خوش آمد گویی به منیر شفیق از تلاش های 
بیش از ســه ربع قرن وی در دفاع از حقوق 
مردم مظلوم فلســطین و مبارزه علیه رژیم 

صهیونستی تقدیر و تشکر کرد.
مشــاور مقام معظم رهبــری در امور بین 
الملــل در این دیــدار پیروزی هــای اخیر 
مقاومت و مردم غزه را تبریک گفت و تاکید 
کرد: مردم غزه و فلســطین به جهان ثابت 
کردند که با ایســتادگی و مقاومت می توان 
بر ظلم پیروز شد و ما امروز نتیجه این صبر و 

شجاعت مردم غزه را می بینیم.

ولایتی خاطر نشان کرد: امروز جهان شاهد 
جنایات و ظلم رژیم صهیونســتی نسبت به 
مردم بی دفــاع غزه بود و مــوج بیداری در 
وجدان هــای آگاه و بیــدار در مقابله با این 
غده سرطانی بیدار شــد و از نشانه های ان 
افول تدریجی رژیم و تظاهرات داشنجویان 
آمریکایی و اروپایی و ســایر دانشــجویان 
و آزادی خواهــان در سراســر جهــان بر 
علیــه اقدامــات و جنایات رژیم ســفاک 

صهیونیستی می باشد.
وی افزود: رژیم صهیونیســتی رفتنی است 

و ملت شجاع فلسطین پیروز خواهد شد.
منیر شــفیق نیز ضمن ابراز خرســندی از 
دیدار بــا ولایتی از حمایت هــای بی دریغ 
جمهــوری اســلامی ایــران از آرمان های 

فلسطین تشکر کرد.
سیاستمدار فلسطینی گفت: ما امروز شاهد 
شکل گیری یک نظام جدید در دنیا هستیم 

و باید نقش خــود را در این نظــم جدید پر 
رنگ تر ایفا کنیم. ایــران در این نظم جدید 

نقش مهمی خواهد داشت.
وی افزود: جمهوری اسلامی ایران همیشه 
در دفاع از فلســطین پیش قدم بوده است 
و امــام خمینــی )ره( اولین شــخصیتی 
بود که دفاع از فلســطین و مبــارزه با رژیم 
صهیونســتی در جهان اســلام را به صورت 
جدی پایه گذاری کرد و بعد از ایشــان نیز 
حضرت آیــت الله العظمی امــام خامنه ای 
راه ایشــان را در حمایــت از آرمان هــای 
فلســطین و قدس شــریف و مبارزه با رژیم 

صهیونیستی ادامه دادند.
منیر شــفیق افــزود: اکنــون وارد مرحله 
جدیدی شــده ایم که از یک ســو عملیات 
بزرگ طوفان الاقصی و از سوی دیگر وعده 
صادق نقشه های ظالمانه رژیم صهیونستی 
و حامیان غربی آنها را بر هم زد، جهان اسلام 

با فداکاری فلسطینیان و حمایت کشورهای 
بزرگ و تعییــن کننده منطقــه و موثر در 
جهان به رهبری جمهوری اســلامی ایران 
و تدابیــر افتخار آمیز مقــام معظم رهبری 
موازنه جدیــدی را شــکل داده که هیمنه 
کشورهای پس مانده از استعمار را شکسته 
است و قطعاً پیروزی نهایی با فلسطینیان با 
همراهی شجاعانه و تاریخی جبهه مقاومت 
خواهد بود. جهان دیگر جهانی نیســت که 

آمریکا و فرانسه در آن حکومت کنند، امروز 
جهان هم تغییر کرده اســت، آمریکا قدرت 
و هیمنه خودش را از دســت داده است و به 

شدت تضعیف شده است.
وی افزود: این جنگ اثبات کرد فلسطینیان 
قوی هســتند، ملت فلســطین همه آماده 
جانفشانی هستند و یک جبهه و یک محور 
بزرگ و قوی به وجود آمده اســت و ایران در 

آن نقش اساسی دارد.

امیر دریادار سیاری:تغییر سبک زندگی از برنامه های اصلی دشمن در حوزه جنگ نرم است

ونیک یک گام مثبت است برگزاری انتخابات به صورت الکتر

زهرا علیدادی  مجلس شــورای اسلامی 
هنوز هیچ مصوبه ای درباره کاهش ســاعت 
کاری ادارات و افزایش تعطیلات پایان هفته 
نداشته اســت و ادامه بررسی این موضوع به 

جلسات علنی بعدی مجلس موکول شد.
 در جلســه علنــی  روز )یکشــنبه ۲۳ 
اردیبهشت ماه( مجلس شــورای اسلامی، 
گزارش کمیســیون اجتماعی درباره لایحه 
اصلاح مــاده ۸۷ قانــون مدیریت خدمات 
کشــوری در دســتورکار قــرار گرفت. در 
گزارش کمیسیون اجتماعی پیشنهاد شده 
است که ســاعات کاری ادارات از ۴۴ ساعت 
به ۴۰ ســاعت کاهش پیدا کرده و روزهای 
جمعه و شــنبه بــه عنوان تعطیــلات آخر 
هفته تعیین شــود، اما دولت در لایحه خود 
پیشنهاد کرده بود که ساعت کاری به ۴۲ و 
نیم ساعت تغییر یابد و همچنین تعطیلات 
پایان هفته را ۲ روز تعیین کرده بود، اما روز 

مشخصی در لایحه نیامده بود.

کاهش ساعات کاری و افزایش 
تعطیلات توجیهی ندارد

در جریان بررســی این موضــوع، در ابتدا 
حجت الاسلام محمدتقی نقدعلی پیشنهاد 
بازگشت به اصل لایحه )ساعت کاری به ۴۲ 
و نیم ساعت تغییر یابد و همچنین تعطیلات 
پایان هفته ۲ روز تعیین شود( را مطرح کرد 
و گفت: در شرایطی که شــعار سال درباره 
رشد تولید اســت و این امر مســتلزم کار و 
فعالیت بیشــتری اســت، کاهش ساعات 

کاری و افزایش تعطیلات توجیهی ندارد.
نماینده مــردم خمینی شــهر در مجلس 
شورای اســلامی بیان کرد: از سوی دیگر با 
تعطیلی شــنبه ها، عملًا کشور از پنج شنبه 
ظهــر تعطیــل می شــود و روز جمعه که 
مخصوص عبــادات و اعمال دینی اســت 

تحت تأثیر قرار می گیرد.

تصمیم گیری درباره روز تعطیلی
 به دولت سپرده شود

روح الله متفکــرآزاد، نماینده مردم تبریز در 
مجلس در موافقت بــا این موضوع، گفت: بر 
اساس لایحه ای که دولت به مجلس شورای 
اسلامی ارائه کرد، ساعت کاری چهار ساعت 
در هفته و روزهای کاری به پنج روز کاهش 

می یابــد. در لایحه دولت گفته نشــده بود 
که چه روزی تعطیل شــود امــا در مصوبه 
کمیسیون ذکر شده که روز تعطیلی شنبه 

باشد.
وی تاکید کرد: بهتر اســت که بــا توجه به 
بحث های کارشناســی که این موضوع نیاز 
دارد، تصمیم گیری دربــاره روز تعطیلی به 
دولت سپرده شود تا کارشناسان بتوانند به 
شــکل مفصل این موضوع را بررسی کنند و 
از سوی دیگر شــأن اجرای این کار بر عهده 

دولت باشد.
متفکرآزاد ادامه داد: نباید به صورت سریع 
در این زمینه تصمیم گیری شــود، چرا که 
ممکن اســت دولت تصمیــم بگیرد مدتی 
به صورت آزمایشــی روز تعطیلی را تعیین 
کند. مباحث اقتصــادی و فرهنگی زیادی 
در این زمینه وجــود دارد و تصمیم مجلس 
شورای اسلامی می تواند التهابات اجتماعی 
به دنبال داشــته باشــد، پس بهتر اســت 
تصمیم گیری دربــاره روز تعطیلی به دولت 

سپرده شود.

شنبه تعطیل شود
محمد وحیــدی، نماینده مــردم بجنورد 
در مجلس شورای اســلامی در مخالفت با 

پیشــنهاد بازگشــت به اصل لایحه، اظهار 
کــرد: افزایش تعطیلات منجــر به افزایش 
بهره وری خواهد شد.وی تاکید کرد: اگر ما 
به جای پنج شــنبه، تعطیلی را به روز شنبه 
انتقال دهیم، میزان خســارت اقتصادی در 
هفته تــا ۱۰ میلیارد دلار در ســال کاهش 
می یابد. با تعطیلی روز شنبه، روزهای کاری 
ما با جامعه جهانی تطابق بیشــتری خواهد 
داد. از ســوی دیگر، نظام بانکــی و برخی از 
دســتگاه های خدماتی نیز می توانند از این 

تعطیلات بهره مند شوند.

باید ساعت کاری را کاهش دهیم
در ادامه جلسه، حسین گودرزی سخنگوی 
کمیســیون اجتماعــی مجلس شــورای 
اسلامی پشت تریبون مجلس قرار گرفت و 
ضمن مخالفت با پیشنهاد بازگشت به اصل 
لایحه، اظهار کرد: دفع قبــل که این لایحه 
به کمیســیون ارجاع شــد، بر این موضوع 
تاکید شــد که چرا روز تعطیلی در گزارش 
کمیسیون تعیین نشده است. از سوی دیگر 
اگر به اصل لایحــه بازگردیم، اصلاحاتی که 
کمیســیون اجتماعی مجلــس انجام داده 

است، از بین می رود.
وی افــزود: کمیســیون اجتماعی مجلس 

در مصوبه خود، مشــمولان قانون کار یعنی 
کارگران را نیز اضافه کرده اســت تا در حق 
آنها اجحاف نشود. از ســوی دیگر ما ساعت 
کاری را ۴۰ ساعت در هفته تعیین کردیم و 

باید ساعت کاری را کاهش دهیم.

فقط یک روز تعطیل رسمی داریم
نماینده دولت هم در جلســه علنی امروز و 
درباره پیشــنهاد بازگشــت به اصل لایحه، 
گفت: لایحــه دولت دربــاره تعطیلی پایان 
هفته چند ویژگــی دارد؛ اول اینکه در تمام 
شهرستان ها و مراکز استان ها مانند تهران 
روز پنج شــنبه تعطیل شــود. البته ما فقط 
یک روز تعطیل رســمی داریم و آن هم روز 
جمعه اســت و منظورم این اســت که فقط 
خدمات رســانی اداری بــه مــردم در روز 
پنج شــنبه وجود ندارد، اما بانک ها و مراکز 

خدماتی به فعالیت خود ادامه خواهند داد.
وی بیــان کــرد: دولــت در ایــن لایحه، 
خدمت رســانی به مردم را در پنج روز یعنی 
از روز شنبه تا چهارشنبه تعریف کرده است 
و صرفاً در روز پنج شــنبه خدمات رســانی 

اداری نداریم.
نماینــده دولت تصریح کرد: یکــی دیگر از 
ویژگی های لایحــه مذکور این اســت که 

تقویم آموزشی در اختیار دولت قرار گرفته 
اســت و دولت می تواند در مناطق سردسیر 
۱۰ روز زودتر مدارس را بازگشــایی کند و 
به دولت اجازه داده شــده اســت در مواقع 
بحرانــی و اضطراری ماننــد آلودگی هوا به 
مدت ۴۲.۵ ســاعت در هفته ساعات اداری 

را تنظیم کنند.
در نهایــت، نماینــدگان مجلس شــورای 
اسلامی با پیشنهاد بازگشت به اصل لایحه 
دولت مخالفت کردند و دیگر پیشــنهادات 

وکلای ملت مطرح و بررسی شد.

مخالفت نمایندگان با واگذاری تعیین 
تعطیلات به دولت

در ادامــه جلســه علنــی امــروز مجلس، 
حســینعلی حاجی دلیگانی، نماینده مردم 
شاهین شــهر در مجلس شــورای اسلامی 
پیشــنهادی را مطرح کرد، مبنــی بر اینکه 
ســاعات کاری ادارات یعنی ۴۴ ساعت در 
هفته استمرار داشته باشــد و تعطیلی آخر 
هفتــه را دولت تعیین کند کــه نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی با این پیشنهاد هم 

مخالفت کردند.

کاهش ساعت کاری کارمندان برای 
دولت بار مالی دارد

همچنین حجت الاســلام علیرضا سلیمی، 
عضو هیأت رئیســه مجلس شورای اسلامی 
طی اخطار قانون اساســی، گفــت: دولت 
در لایحه خود ســاعت کار کارمندان را ۴۲ 
و نیم ســاعت تعیین کرده که کمیســیون 
اجتماعی در گــزارش خود ایــن میزان را 
به ۴۰ ســاعت کاهش داده اســت؛ این کار 
به معنای تحمیل بار مالی به دولت اســت و 
قطعاً شــورای نگهبان به آن ایراد می گیرد. 
بهتر اســت این لایحه مجدداً به کمیسیون 
اجتماعی مجلــس ارجاع و اصلاح شــود و 
ســپس در صحن مجلس مورد رســیدگی 

قرار گیرد.
با همه این تفاسیر، مجلس شورای اسلامی 
هنوز هیچ مصوبه ای درباره کاهش ســاعت 
کاری ادارات و افزایــش تعطیــلات پایان 
هفته نداشــته اســت و ادامه بررســی این 
موضوع به جلســات علنی بعــدی مجلس 

موکول شد. 



طلافروشان چرا دست به اعتراض زده اند

مشکل شفافیت است یا مالیات؟!
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 راهکاری برای جمع آوری نقدینگی مردم
 و تبدیل آن به قوای محرکه اقتصاد

مصطفی پورصمد، پژوهشگر دفتر مطالعات راهبردی رونق تولید  همه 
ساله پس از تحویل ســال، مقام معظم رهبری به ایراد بیاناتی می پردازند 
که برجسته ترین قســمت این بیانات، شعار ســال می باشد. شعاری که 
امروزه تبدیل به یک سیاســت گفتمانی در نظام حکمرانی ما شده است و 
بدین ترتیب سیاستگذاری کلان کشور را هم برای دولت و هم برای مردم 
تبیین می کند.اهمیت توجه به این نکته آنجاســت که ظهور و بروز مردم 
در جایگاه پیشــبرد این هدف بار ها توسط رهبر انقلاب تبیین شده است. 
نمونه های اهمیت نقش مردم در منظومه فکری ایشان بسیار است. رهبر 
معظم انقلاب در دیدار با کارگزاران نظام، ایشــان می فرمایند: »مردم در 
همه ی این دوران ها قهرمان اصلی ماجرا و سرگذشــت انقلاب بوده اند.«) 
۱۴۰۱.۰۶.۰۸(؛ در جایی دیگر ایشــان می فرمایند:»ما ابزارهای نظامی، 
ابزارهای سیاسی، ابزارهای اقتصادی را قدرت افزا و قدرت زا میدانیم برای 
کشــور، امّا هیچ کدام به اندازه ی حضور مردم نیست؛ حضور مردم، نظام 
جمهوری اســلامی را به معنای واقعی کلمه قدرتمند میکند.« )۲۶/ ۰۳/ 
۱۴۰۰( مثال های فراوانی از این قبیل می تــوان در منظومه فکری رهبر 
معظم انقلاب پیدا کرد.شعار سال در سنوات گذشــته همواره با تاکید بر 
مسئله اقتصاد و معیشــت مردم همراه بوده، کمااینکه در سال جاری نیز 
شــعار » جهش تولید با مشارکت مردم « نامگذاری شــده است، اما ابتدا 
باید دید تولید به مثابــه یک امر اقتصادی به چه معناســت؟اصولا تولید 
)Production( عبارت است از خلق کالا یا خدمات ارزشمند که باعث 
افزایش رفاه و مطلوبیت افراد و جامعه شــود. مولفه تولید همچنین یکی 
از ابزار های ارزیابی رشد اقتصادی کشور ها می باشــد. از نشانه های یک 
اقتصاد سالم، جریان تولید و چرخش سرمایه در بنگاه های تولیدی است. 
اهمیت تولید در توســعه اقتصادی غیرقابل انکار است.کشور کره جنوبی 
پس از پنجاه ســال اشغال و اســتعمار توسط ژاپن و تقســیم شدن به دو 
نیم تبدیل به یک کشــور فقیر و جنگ زده شــده بود، اما با کمک چئبول 
ها )کارخانه ها و شــرکت های با زمینه کاری متفاوت که ذیل یک بنگاه 
بزرگ گاها چندملیتی اداره می شــوند( و با راهبرد جهش تولید توانست 
طی بیست ســال به یکی از توسعه یافته ترین کشــور های جهان تبدیل 
شود. کاری که برای برخی کشور ها دهه ها طول کشید و برای برخی دیگر 
هنوز یک آرزوی دست نیافتنی تلقی می شــود. این جهش تولید با ورود 
مردم به عرصه تولید همراه بود.یکی از اساســی ترین مسائل در اقتصاد، 
مصرف محصولات یــا خدمات تولیدی می باشــد. در اصل تولیدی که به 
مصرف نرسد عملا فقط هزینه های تولید را به عنوان زیان با خود به همراه 
دارد؛ بنابر این امر مصرف در مفهوم تولید اهمیت فراوانی دارد.کشــور ما 
در بســیاری از محصولات دارای ظرفیت مصرف فراوانی می باشد که در 
مسیر خودکفایی این دســته از محصولات باید گام برداشته شود، اما در 
ســوی دیگر میدان نیز محصولاتی وجود دارند که میزان تولید آن ها در 
حال حاضر جوابگوی نیاز داخلی ما می باشد و از این نظر می توان گفت در 
تولید آن ها خودکفا هستیم. اما پس از خودکفایی در تولید این محصولات 
باید گام بعدی را در تولید برداریم. خلق مزیــت در این محصولات امری 

است که می تواند در مسیر توسعه اقتصاد کشور مورد استفاده قرار گیرد.
با توجه به شــرایط کنونی ما در کشــورمان، محصولات غیرنفتی باید در 
مسیر ایجاد مزیت و شناســایی بازارهای مصرفی بین المللی قرار بگیرند. 
سازمان توسعه تجارت و معاونت دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه، 
دو بال تســهیل گر این امر مهم به شــمار می روند که باید با ورود خود به 
عرصه تسهیل گری و تنظیم ریل، به سیاســتگذاری و هدایت این مسیر 
بپردازند؛ از طرف دیگر هم علی رغم تمــام تهدیدهایی که افزایش قیمت 
دلار در مقابل ریال برای ما بوجود آورده اســت، اما می توان یک فرصت را 
از میان این تهدید ها شناســایی و آن را تبدیل به نقطــه قوت کرد.پایین 
بودن قیمت ریال و ارزش کمتر آن نســبت بــه دلار می تواند این فرصت 
را برای ما ایجاد کند که تولیدات خود را به کشــور های دیگر صادر کنیم؛ 
تولیداتی که به دلیل قیمت کمتر به شــدت مقرون به صرفه هســتند و 
می توانند به راحتی در بازار های رقابتی بیــن المللی برای ما عواید ارزی 
داشته باشند. در اصل این ابتکار در کشــوری مانند چین نیز به کار بسته 
می شود و بوســیله کنترل ارزش پول ملی و گاه با کاهش تعمدی ارزش 
آن باعث می شوند تا خرید تولیدات این کشور برای دیگر کشورها مقرون 
به صرفه و ارزشمندتر به نظر برســد.با توجه به اشاراتی که در حوزه تولید 
و مصرف انجام شــد، حال نقش آفرینی مردم در تحقق این اهداف را باید 
تبیین کرد. در این دیدگاه باید گفت مردم نقــش قابل توجهی در به ثمر 
رسیدن این اهداف دارند. مردم همواره مقداری نقدینگی دارند که مایل 
هســتند تا مقدار آن را افزایش دهند.در یک اقتصاد سالم و درست، مردم 
نقدینگی خود را در جهت رشــد بنگاه های تولیــدی و در نمای کلی در 
جهت رشــد و اعتلای اقتصاد ملی خود به کار می برند؛ اما امروزه در کشور 
ما به دلیل شــرایط حال حاضر، نقدینگی مردم به ســمت ســوداگری و 
سرمایه گذاری های راکد سوق یافته اســت. در این نقطه باید دولت ورود 
کرده و با بسترســازی برای ایجاد بنگاه های اقتصادی مردمی، نقدینگی 
اندک گروه های کوچک مردمــی را در قالب همین بنگاه ها تجمیع کند و 
با اعتبارات بودجه ای تدارک دیده شــده از قبیل تبصره ۱۸ قانون بودجه، 
اقدام به هدایت این ظرفیت های ســرمایه گذاری در جهت جهش تولیدِ 
محصولات دارای مزیت و سپس صادرات این محصولات و دریافت عواید 
ارزی آن کند. در اصل در این نقطه دولت باید از طریق تشــکیل و تاسیس 
نهادی که کارویژه آن رسیدگی به امر تجمیع نقدینگی مردم و مشارکت 
سرمایه مردم در اقتصاد است، ضمن القای مشــارکت و منفعت به مردم، 
بتواند از سرمایه آن ها در مسیر بودجه ریزی در امور پیشران و نیز پرسود 
بهره مند شود.مقصود این است که دولت با ایجاد صندوق هایی برای مردم 
بتواند این نقدینگــی مردم را جمع آوری کــرده و همچنین مدیریت این 
صندوق ها را نیز به خــود مردم واگذار کند و برای بهره وری و اســتفاده از 
نقدینگی این صندوق هــا در صادرات محصــولات دارای مزیت و ارزش 
بالای صادراتی سیاســتگذاری انجام دهد. این امکان باعث می شود رشد 
تولید در مسیر آسان تری دنبال شــود و راه برای تاسیس و رونق شرکت 

های صادراتی بزرگ که توسط مردم تاسیس و هدایت می شوند باز شود.
از این طریق مردم می توانند تحت شــرایطی که قیمت ارز دچار نوســان 
می شود، درآمد ارزی داشته باشــند و همچنین نقدینگی خود را در یک 
ســرمایه گذاری مولد منجر به رشــد اقتصادی جریان و ســریان دهند. 
دولت نیز با تســهیل گری خود می تواند تولید خالص ملی را افزایش دهد 
و اشــتغال زایی نماید. این امر در نهایت منجر به پیونــد و نزدیکی منافع 
مردم و دولت نیز خواهد بود که قهرا در کنار آن شــاهد کاهش گسل های 

اجتماعی و سیاسی نیز خواهیم بود.

 
 

یادداشت

وزیر صمت گفت: وقتــی ارز ترجیحی مــی پردازیم 
چطور باید اجــازه دهیم که صنعتگــر کالا را با قیمت 
دلخواه خود بفروشد؟ ما باید در این خصوص به راه حل 

برسیم و مساله را به صورت ریشه ای حل کنیم.
 عباس علی آبــادی وزیر صنعت، معــدن و تجارت در 
نشست بررسی مشکلات واحدهای تولیدی اظهار کرد: 
در دنیا چیزی به نام تأمین ارز نداریم زیرا در دنیا برای 
ارز یک نرخ مشــخص اعلام می کنند و می گویند این 
نرخ، نرخ تبادل است اما در ایران به دلیل اینکه نرخ ارز 
در سطوح مختلف است در حال حاضر تأمین ارز تبدیل 
به مساله شده؛ اینکه چه کسانی ارز ۴۲۰۰، ارز ۲۸۵۰۰ 

و… می گیرند تبدیل به مساله شده است.
وی افزود: مسائل بعدی تأمین انرژی و آب، تأمین مواد 
اولیه واحدهای تولیدی، تســهیل در صدور مجوزها و 

مشوق ها اســت. موضوع بعدی حذف قیمت 
گذاری دســتوری اســت که یک مشــکل 
کاملًا شناخته شده اســت اما در این شرایط 
باید چه کنیــم؟ وقتی در این شــرایط مثلًا 
ارز ۴۲۰۰ تومانی می دهیم بعــد باید اجازه 
دهیم صنعتگر کالا را بــا قیمت دلخواه خود 
بفروشــد؟ ما باید در این خصوص به راه حل 

برسیم و مساله را به صورت ریشه ای حل کنیم. موضوع 
ارز در دنیا مســاله نیســت اما در ایران به دلیل سطوح 

مختلف ارزی تبدیل به مساله شده است.
وزیر صمت ادامــه داد: تحریک تقاضا مســاله بعدی 
است؛ متأسفانه در برخی از صنایع به دلیل نبود تقاضا 
مشــکل داریم. تقاضا به این دلیل که مــردم بی نیازند 
محدود نشــده بلکه اصلًا مردم نمی توانند این تقاضا را 

تأمین کنند؛ در برخی از تبلیغات تلویزیونی 
می بینیم که صنایع اعلام می کنند »امسال 
به قیمت پارســال«؛ منظور از این تبلیغ این 
اســت که در شــرایط مطلوبی از نظر تقاضا 

نیستیم.
وی گفت: تقویــت بنیه نیروی انســانی در 
وزارت صمت از جمله مشــکلاتی اســت که 
دولت با آن مواجه است. دســتگاه های دولتی در حال 
ضعیف شــدن هســتند زیرا نظام حقوق و دســتمزد 
اصلاح نمی شود و از آن طرف نمی توانند جبران کننده 

نیازهای صنایع باشند زیرا ظرفیت کافی وجود ندارد.
علی آبــادی افزود: آمادگــی دارم که جلســه ای را به 
صورت خاص به موشکافی مشکلات واحدهای تولیدی 
و صنعتی بپردازیم. مشکلات شناخته شــده اند و راه 

حل ها مهم هســتند. راه حل هایی که ارائه می شــوند 
نمی تواننــد یکجانبه باشــند. مثــلًا در موضوع برق 
کارهایی کردیم از جمله در نظر گرفتن امتیازاتی برای 

تولیدکنندگان برق.
وی در ادامــه برای بررســی مشــکلات قضائی بخش 
صنعت باید آئین ویژه ای داشته باشیم با آئین دادرسی 
معمولی نمی توانیم مشــکلات را بررســی کنیم. یک 
صنعتگری کــه گرفتار برخی طوفان ها شــده را مانند 
یک قاتل رفتار می کنیم. نیازمند این هستیم که آئین 
دادرسی ویژه جرایم اقتصادی داشــته باشیم. منظور 
من دادگاه ویژه نیســت بلکه آئین دادرســی ویژه نیاز 
داریم که یک هیأت منصفــه ای از اصحاب صنعت در 
آن حضور داشته باشند تا قضاوت های غیرعرف انجام 

شود.

سخنگوی ســتاد مقابله با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه 
مشاهدات میدانی نشان می دهد حدود ۱۰ درصد بازار 
پوشاک به کالای قاچاق اختصاص دارد، گفت: بخشی 
از لوازم خانگی کره ای موجود در بازار، تقلبی هستند و 
فروش کارتن خالی یخچــال و فریزرهای کره ای حتی 
تا چند میلیون تومان در فروشــگاه های اینترنتی هم 

ادعای تقلبی بودن کالاها را تایید می کند.
 با توجه به اینکه محاســبه دقیق آمــار کالای قاچاق 
ممکن نیســت و صرفا برآوردهایی در این زمینه وجود 

دارد، عمومــا در برخی حوزه ها بر ســر آمار 
قاچاق اختــلاف نظر وجــود دارد که در این 
میان این اختلاف بر سر میزان کالای قاچاق 
در بازار پوشاک بیشتر اســت؛ به طوری که 
تولیدکنندگان ســهم کالای قاچاق از بازار 
پوشــاک را ۳۰ درصد عنــوان می کنند، اما 
رقمی که از سوی ستاد مقابله با قاچاق کالا و 

ارز اعلام می شود، به مراتب کمتر است.
از ســوی دیگر دســت اندرکاران حوزه های مختلف از 

جمله پوشــاک و دخانیات، فروش بخشی از 
کالاهای قاچاق را به دست فروشــان نسبت 
می دهند و این در حالی است که ستاد معتقد 
است، دست فروشان بیشتر فروشنده کالای 
تقلبــی هســتند.در این رابطــه حمیدرضا 
دهقانی نیا، با اشــاره به ادعاهای مطرح شده 
در رابطه با فروش کالاهای قاچاق از ســوی 
دست فروش ها، تصریح کرد: اطلاعاتی مبنی بر اینکه 
دستفروش ها به صورت ســازمان یافته کالای قاچاق 

عرضه کننــد وجود نــدارد و ما این موضــوع را قبول 
نداریم. بیش از ۹۵ درصد دستفروش ها، با جعل برند، 
کالای تقلبی عرضه می کنند و فروشنده کالای قاچاق 
نیســتند.وی با بیان اینکه شــاخص تشخیص کالای 
قاچاق، شناسه کالا است، گفت: برخی تولیدکنندگان 
پوشاک هنوز شناســه کالا را بر روی محصولات خود 
درج نکرده اند. مشاهدات میدانی نشان می دهد حدود 
۱۰ درصد بازار پوشــاک به کالای قاچــاق اختصاص 

دارد، چراکه کالای تقلبی هم در این بازار زیاد است.

صمت

قاچاق

سمیه رسولی  طلافروشان هر بار موضوع 
مالیات مطرح می شود دســت به اعتراض 
می زنند آنها شــفافیت را قبول ندارند یا با 

پرداخت مالیات مشکل دارند؟
 بر اســاس تبصره ۴ ماده ۱۸ قانون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز، ثبت معاملات انواع طلا اعم 
از آب شده، شمش، مسکوکات و مصنوعات 
در ســامانه جامــع تجارت الزامی اســت و 
تخلف از ضوابط مذکور، موجب محکومیت 
به ضبط کالا و پرداخــت جریمه برابر ارزش 
کالا خواهد شــد؛ در همین راستا نیز مقرر 
شد از دی ماه سال ۱۴۰۲ طلافروشان ملزم 
به ثبت اطلاعــات در ســامانه های مذکور 
شــوند اما از همان زمان شــاهد اعتراضات 
بســیاری از ســوی صنف طلافروشان در 
شهرهای مختلف کشــور بودیم؛ بر همین 
مبنا هم بود که سیاست گذار تصمیم گرفت 
به مدت ســه ماه اجرای قانون را مســکوت 
گذاشــته و به ابهامات طلافروشــان پاسخ 

دهد.

بهانه های بی شمار
از عمــده مباحث مطرح شــده از ســوی 
طلافروشــان که به تهییج خریــداران نیز 
دامن زده بود، مساله ثبت کد ملی خریداران 
در زمان خریــد طلا و اخذ مالیــات بود؛ در 
همان زمان مهدی امیدوار ســخنگوی اتاق 
اصناف ایران تاکید کــرد که »به دلیل چند 
نرخی بــودنِ نرخ مالیات بــر ارزش افزوده 
کالای فروخته شده )یعنی اصل طلا معاف 
و سود و اجرت مشــمول ۹ درصد مالیات بر 
ارزش افزوده( از این پس فروشندگان طلا و 
جواهر باید در هنگام فروش صورت حساب 
نوع ۲ صادر کنند. در فاکتــور نوع ۲ نیازی 
به ثبت مشخصات و کد ملی خریدار نیست 
بلکه در این نــوع صورتحســاب اطلاعات 
فروشــنده و مشــخصات کالا همراه با نرخ 

مالیات بر ارزش افــزوده به تفکیک اجرت و 
کارمزد ثبت می شــود و بابت اصل طلا نیز 
هیچ گونه مالیات بــر ارزش افزوده دریافت 

نمی شود.«
پس از این اظهارات طلافروشــان مســائل 
امنیتی را مطرح کردند؛ آنها تاکید داشتند 
که به دلیل احتمال بروز مشکلاتی از جمله 
هک و درز اطلاعات نمی توانند نســبت به 
ثبت اطلاعات در سامانه های جامع تجارت 
و امور مودیان اقدام کنند؛ در پاســخ به این 
ابهام نیز مجدد علیرضا شاه میرزایی معاون 
تجارت و خدمــات وزارت صمت اعلام کرد 
کــه »اطلاعاتی کــه وارد ســامانه مودیان 
می شــود رمزنگاری شده و مشــکلی برای 

طلافروشان ایجاد نمی کند.«
باز هم طلافروشان موضوع دیگری را مطرح 
کردند؛ آنها تاکید داشــتند که قرار است از 

خریداران طــلا مالیــات ۲۵ درصدی اخذ 
شود؛ سازمان امور مالیاتی مجدد در واکنش 
به این شــایعه اعلام کرد کــه »اخذ مالیات 
۲۵ درصــدی از طلا شــایعه ای اســت که 
برخی برای فرار از پیوستن به این سامانه ها 
ســاخته اند و هیچ مالیات جدیدی در حوزه 

طلا وضع نشده است.«
در ادامــه زمانی که اعلام شــد برای اجرای 
قانون مذکور ۳ ماه به طلافروشــان مهلت 
داده می شــود، بازار آرام شد و طلافروشان 
نسبت به بازگشــایی واحدهای خود اقدام 

کردند.
با ورود به ســال ۱۴۰۳ این قانون از طریق 
ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز برای اجرا 
به وزارت صمت ابلاغ شــد. با ابلاغ قانون و 
اعلام اینکه مهلت ۳ ماهه طلافروشان تمام 
شده، باز هم شــاهد هرج و مرج در بازارهای 

طلا و تعطیلی واحدهای طلافروشی بودیم. 
این بار فعالان صنف و صنعــت طلا عنوان 
کردند که با بارگذاری اطلاعات در دو سامانه 
مشکل دارند؛ در پاســخ به این اعتراض هم 
ســازمان امور مالیاتی اعــلام کرد »فعالان 
حوزه طــلا و و جواهــر به ثبــت همزمان 
صورت حســاب الکترونیکی در ۲ ســامانه 
مؤدیان و جامع تجارت الزامی ندارند و ثبت 

در یکی از این سامانه ها کافی است.«
در این بین اگرچــه اتحادیه طلا تاکید دارد 
که طلافروشــان شــفاف بوده و نسبت به 
پرداخت مالیات مشــکلی ندارنــد و فقط 
با درج اطلاعات مربوط به ســرمایه خود به 
چالش خورده اند اما بــا توجه به توضیحاتی 
که طی ۳ ماه گذشته سیاست گذاران ارائه 
کرده اند، مشــکل اصلی طلافروشان بحث 
مالیات بر عایدی سرمایه باشد. در حقیقت 

این طور که به نظر می رســد طلافروشان از 
این موضوع که با ثبــت اطلاعات مجبور به 

پرداخت مالیات واقعی شوند، واهمه دارند.
حتی در پاسخ به این ابهام نیز وزارت صمت 
با ابلاغ بخشــنامه ای صراحتاً اعلام کرد که 
»نه تنها مالیات بر عایدی ســرمایه مشمول 
واحدهای صنف طلا نمی شــود، بلکه ثبت 
موجودی اولیــه در ســامانه جامع تجارت 
مربوط به دارایی های شخصی یا سرمایه ای 
که در جریان تولید و فروش قــرار نگرفته، 

نخواهد شد.«

شفافیت یا مالیات؛ مشکل 
کدام است؟

با این حال باز هم شــاهد اعتراضات جسته 
گریختــه فعــالان صنــف و صنعت طلا 
به شــفاف کردن امور مربوط بــه مالیات 
ستانی از این حوزه هســتیم؛ البته اتحادیه 
طلا اعلام کرد از شــنبه ۲۲ اردیبهشت ماه 
واحدهای طلافروشــی بازگشایی می شود 
ولی این امر رخ نداد نکته مهم این است که 
طلافروشــان دقیقاً از چه موضوعی واهمه 
دارند که هــر بار بهانه جدیــدی در مقابل 
شفافیت و جلوگیری از بروز هر گونه تخلف 

می آورند؟
این در حالیســت که عمده خریداران طلا 
همواره نسبت به نحوه واریز وجه برای خرید 
طلا گلایــه دارند چراکه معمــولاً این گونه 
است که خریدار برای واریز وجه یا باید مبلغ 
را به دو یا سه حســاب معرفی شده از سوی 
طلافروش واریز کند یا کارت به کارت کند. 
این مســاله موضوع پنهانی هم نیست و در 
صورتی که ســری به بازار طــلا بزنید با این 

شیوه فروش طلا مواجه خواهید شد.
بنابرایــن بــه نظــر می رســد برخــی از 
طلافروشــان در برابر شــفافیت مقاومت 

می کنند.

وزیر صمت:وقتی ارز ترجیحی می پردازیم، چگونه قیمت گذاری دستوری را حذف کنیم؟

سهم ۱۰ درصدی قاچاق در بازار پوشاک

رییس دیوان محاسبات:

صندوق توسعه ملی باید مستقل شود
خریدار  رییس دیوان محاســبات با بیان 
اینکه صندوق توســعه ملی نباید وابسته به 
تصمیمات بانک مرکزی باشــد، گفت: هیچ 
چیز محرمانــه ای درباره صنــدوق وجود 
ندارد، منابع و مصارف مشخص است و باید 

به اطلاع مردم برسد.
 احمدرضــا دســتغیب رئیــس دیــوان 
محاسبات در حاشــیه چهارمین همایش 
بین المللــی صندوق توســعه ملــی اظهار 
کرد: ســرمایه گذاری صندوق در طرح های 
بالادســتی در مجمع صندوق توســعه، رد 
شــده اســت. حمایت از بخش خصوصی 
بهترین راهکار در مسیر پیش روی صندوق 

توسعه ملی است.
وی افزود، نگران هســتیم تا شــرکت نفت 
شماره دو شکل بگیرد چرا که زیرساخت در 
شرکت نفت و ســایر شرکت ها موجود است 
این که شــرکت دولتی دیگری شکل بگیرد 
دغدغه ای است که ممکن است سال ها بعد 
ما را دچار مشــکل کند. حمایــت از بخش 
خصوصــی مطمئن ترین راه برای توســعه 

میادین مشترک نفتی است.
رئیس دیوان محاســبات کشــور در ادامه 

تصریح کرد: در رابطه با اســتقلال صندوق 
توســعه ملی گلایه داشــتم، صندوق باید 
ابزار لازم را داشته باشــد که مهمترین آن 
استقلال است و نباید وابسته به تصمیمات 

بانک مرکزی باشد.
دســتغیب افزود: گلایه دوم در رابطه با این 
بود که سهم بیشتری از تسهیلات در اختیار 
بخش خصوصــی قرار گیرد. آمارها نشــان 
می دهد روند کاهشــی تخصیــص اعتبار 
به بخش خصوصــی ادامه یافته اســت. از 
تســهیلات صندوق توسعه ملی یک سوم به 
بخش خصوصی داده شــده یا از کل منابع 
صندوق توســعه ۶ تــا ۷ درصــد به بخش 

خصوصی اختصاص یافته است.
وی گفت: نکته ســوم هم درباره شــفافیت 
بود، هیچ چیز محرمانــه ای درباره صندوق 
توســعه ملی وجود ندارد. منابع و مصارف 
صندوق مشخص است و باید به اطلاع مردم 

برسد.
به گفته دســتغیب، حســاب واحد خزانه و 
پرداخت با ذینفع نهایی باید عملیاتی شود 
تــا از فســاد اداری در قراردادها جلوگیری 

شود.

وی در مورد فلســفه صندوق توســعه ملی 
گفت: باید تســهیلات به بخش خصوصی و 
تعاونی داده شــود و من مخالف بنگاهداری 
خود صنــدوق توســعه ملــی در میادین 

مشترک هستم.

منابع صندوق را نباید حتی به شبه 
دولتی ها داد

دســتغیب همچنین در این همایش اظهار 
کرد: روز گذشــته با هیئــت عامل صندوق 
جلسه ای داشتیم و به زودی گزارش دیوان 
در خصوص صندوق توسعه منتشر خواهد 

شد.
 اســتقلال صنــدوق نکته مهمی اســت و 
نمی شود در دسترس ترین منابعی که برای 
تسهیلات در اختیار است تبدیل به منابعی 

شود که به صندوق باز نمی گردد.
وی ادامــه داد: در دســترس تریــن وجوه 
حاصــل از منابــع صادراتی نفتــی باید در 
اختیار صنــدوق قرار گیــرد و این موضوع 
کلیدی اســت. نکته ی دیگر این اســت که 
به گونه ای عمل شــود کــه از همین منابع 
موجود صیانت شــود. البته ما با پیشــنهاد 

صندوق بــا بنگاه داری به شــدت مخالفیم 
بلکــه این صنــدوق باید پشــتیبان بخش 
خصوصی باشــد. خود صنــدوق نباید وارد 
عملیات اجرایی یا بنگاه داری و یا شــرکت 

داری شود.
دستغیب ادامه داد: این منابع را نباید حتی 
به شــبه دولتی ها داد، تمام تمرکز ما باید به 
بخش خصوصی باشد. از مجموع تسهیلات 
اعطایی صنــدوق نزدیک به یک ســوم به 
بخش خصوصی واقعی داده شــده اســت. 
شفافیت بسیار مهم اســت و واقعاً موضوع 
محرمانــه ای در خصوص صنــدوق وجود 
ندارد. ما از محل منابعــی که از فروش نفت 

داریم باید بخشی را در اختیار صندوق قرار 
دهیم تا در اختیار تولید قرار گیرد. بنابراین 
همه ی مــردم بایــد در جریــان اقدامات 

صندوق قرار گیرند.
رئیس دیوان محاســبات کشــور گفت: در 
حوزه فشــار افزایی که هم اکنون در پارس 
جنوبی نیاز اســت می شــود چنــد پروژه 
تعریف کرد و همین الان صندوق می تواند با 
حمایت از بخش خصوصی وارد این پروژه ها 
شــود. دلیلی برای اقدام مستقیم صندوق 
ملی در میادین مشــترک وجــود ندارد و 
صندوق فقــط باید نقش حمایتی داشــته 

باشد.

آگهی تجدید مناقصه عمومی
صندوق توســعه ملــی درنظر دارد 
امــور خدماتی و پشــتیبانی خود را 
از طریــق تجدید مناقصــه عمومی 
یک مرحلــه ای با شــماره فراخوان 
2003005236000005 در بستر سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد ایران( اقدام نماید. 
لذا بدینوسیله از کلیه اشخاص حقوقی جهت شرکت در 

این فراخوان دعوت بعمل می آید. 
علاقمنــدان می توانند از تاریــخ 1403/02/24 جهت 
 setadiran.ir دریافت اســناد مناقصه به آدرس اینترنتی
ســامانه تدارکات الکترونیکی دولــت، بخش مناقصه 

مراجعه نمایند.



وزیر بهداشت خبر داد
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 نگرانی سازمان جهانی هواشناسی از سیل 
و خشکسالی در ایران

سازمان جهانی هواشناســی در گزارش اقلیمی منطقه آسیای خود به  
برخی مخاطرات جوی و رویدادهای شــدید آب و هوایی ایران در سال 
گذشته پرداخته و نســبت به چالش های اقلیمی ایران به ویژه سیل و 

خشکسالی ابراز نگرانی کرده است.
به گزارش سازمان هواشناسی کشــور، این گزارش که وضعیت اقلیمی 
قاره آسیا و برخی رخدادهای شــدید آب و هوایی آن در سال ۲۰۲۳ را 
بررسی می کند، تعدادی از رویدادهای شدید آب و هوایی ایران در سال 

گذشته را نیز بررسی کرده است.
از جمله رخدادهای شــدیدی که در این گزارش آمده اســت می توان 
به سیل آستارا، خشــکی تالاب هامون، طوفان های گردوخاک جنوب 
شــرق و پیامدهای باد لوار اشــاره کرد که به برخی چالش های آن نیز 

اشاره شده است.
در بخش دیگــری از گزارش به بارندگــی کمتر از حد نرمــال در اکثر 
مناطق ایران اشاره و عنوان شده است که کم بارشی سبب بروز سومین 

خشکسالی متوالی و گسترده در کشور شده است.
این گزارش همچنین به خشک شــدن تالاب هامون و وقوع توفان های 
گردوخاک در منطقه اشاره و عنوان کرده است: در اواسط شهریور ماه، 
طوفان گرد و غبار بخش هایی از جمهوری اســلامی ایران، افغانستان و 
پاکســتان را درنوردید و خطرات قابل توجهی برای سلامتی به همراه 

داشت.
در ادامه گزارش امده است: وزش باد شدید در جنوب شرق ایران از ۱۸ 
تا ۲۵ شــهریور ماه باعث شــد طوفان گرد و خاک و جراحات و بستری 

شدن تعدادی در بیمارستان شد.
این گزارش می افزاید: باد لوار و گرد و خاک ناشی از خشک شدن تالاب 
هامون، منطقــه را تحت تاثیر قرار داده و اثرات نامطلوبی بر ســلامتی، 
تعطیلی مدارس، خطرات حمل و نقل و خســارت بــه محصولات وارد 

کرده است.
همچنین بخشی از این گزارش به سیل آســتارا پرداخته و عنوان کرده 
است: ۲۲۰ میلی متر باران طی ۱۲ ساعت در آستارا سبب بروز سیلاب 

و بروز خسارت زیادی شد.

عالیشوندی خبر داد
آمادگی هلال احمر برای امدادرسانی به مردم 

سیل زده افغانستان
معاون امور بین الملل هــلال احمر از آمادگی هــلال احمر ایران برای 

امدادرسانی به مردم سیل زده افغانستان خبر داد.
 راضیه عالیشــوندی، معاون امور بین الملل هلال احمر گفت: به دنبال 
سیل در ولایت بغلان و کشته شدن تعدادی از مردم و نیز تخریب منازل 
آن ها، جمعیت هلال احمر جمهوری اســلامی ایران آمادگی دارد تا در 
صورت درخواست دولت سرپرستی افغانستان اقلام امدادی و تیم های 

درمانی خود را به آن کشور اعزام کند.

معاون سازمان حج و زیارت:
برائت از مشرکین ویژگی اصلی حج تمتع امسال 

خواهد بود
معاون توسعه و منابع سازمان حج و زیارت گفت: بیداری عالم در بزنگاه  
حق و باطل در مســئله غزه در اجتماع بزرگ مســلمانان در موسم حج 

انعکاس گسترده تری خواهد داشت.

ایمان شمســایی در آئین تودیع و معارفه مدیر حج و زیارت خراســان 
شمالی که در ســالن اجتماعات اداره کل پست خراسان شمالی برگزار 
شد، اظهار کرد: حج به معنی واقعه کلمه انسان ساز است و مقوله زیارت 

یک عملیات بزرگ فرهنگی است.
معاون توسعه و منابع سازمان حج و زیارت تصریح کرد: رشد چشمگیر 

۶۹ درصدی در اعزام زائرین عتبات عالیات را شاهد بودیم.
شمسایی بیان کرد: عمل به شعار سال با به کارگیری نیروهای مردمی 

در حج و زیارت سال ها است، اجرایی و پیگیری می شود.
وی با اشاره به لزوم رعایت حق الناس در مجموعه حج و زیارت با هدف 
رعایت احوال زائرین بیان کرد: بخشی از هزینه های واریزی متقاضیان 

اعزام حج به حساب ان ها برگشت داده شد.
معاون توسعه و منابع ســازمان حج و زیارت بیان کرد: با هدف افزایش 

ظرفیت اعزام، ۷۰۰ نفر از عوامل اجرایی کاهش پیدا کردند.
وی بیان کرد: ۶ میلیون متقاضی حج عمره در نوبت اعزام هستند.

شمســایی بیان کرد: اعزام حجاج بیت الله الحرام دوشنبه آغاز خواهد 
شد.

معاون توسعه و منابع ســازمان حج و زیارت بیان کرد: بیداری عالم در 
بزنگاه حق و باطل در مســئله غزه در اجتماع بزرگ مسلمانان در موسم 

حج انعکاس گسترده ای خواهد داشت.
 

وشان  آغاز دور جدید ساماندهی دستفر
چهارراه ولیعصر با تذکرلسانی

شــهردار منطقه ۱۱ تهران اعلام کرد: طرح تذکر لســانی و بازگشایی 
معبر از بساط گســتری در چهارراه حضرت ولیعصر )عج( آغاز شده و تا 

ساماندهی کامل در بازارچه سرمد ادامه دارد.
ســید محمد موســوی در توضیح بیشتر طرح شــهرداری منطقه ۱۱ 
تهران گفت: همزمان با آغاز احداث حریم ملکی مجموعه تئاتر شــهر 
طرح ساماندهی سد معبر نیز آغاز شده اســت و زمینی به متراژ حدودا 
هزار مترمربع از اموال شهرداری پس از تسطیح به جهت احداث غرفه و 

ساماندهی دست فروشان آماده شد.
اختصاص ۲۰۰ غرفه به دستفروشان چهارراه ولیعصر در بازارچه سرمد

وی با بیــان اینکه زمین مذکــور از اموال با ارزش شــهرداری در این 
محدوده است که با هدف ســاماندهی و رفع سد معبر و کمک به اقشار 
کم درآمد جامعه با مشــارکت شرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل 
تدارک دیده شده اســت، اظهار کرد: حدودا ۲۰۰ غرفه در این زمین 
فراهم شده است و دستفروشان به منظور ساماندهی شناسایی و ثبت 

شده اند.
موسوی خاطرنشــان کرد: وضعیت ســد معبر در محدوده حریم هنر و 
تئاتر شــهر اصلا پذیرفته نیســت و هنرمندان بســیاری نیــز از وضع 
موجود گله مند هســتند. ما ارتباط خوبی با هنرمندان مجموعه تئاتر 
شــهر داریم و علاوه بر آن در دیدارهای مردمی هم مکرراً شهروندان از 
وضعیت تردد به خصوص در ســاعات عصرگاهی در این مسیر به دلیل 
ایجاد مزاحمت توســط بساط گســتران گله مند هســتند و ما مطابق 

قانون موظف به ساماندهی و رفع سد معبر هستیم.

دیوار

خریدار   پرســتاری از رســته های شغلی 
ســخت و فرسایشــی در حرفه پزشــکی 
محســوب می شــود که هرگونــه افزایش 
رضایت شغلی در این عرصه، به سود سلامت 
جامعه و بیماران خواهد بود؛ به همین دلیل 
دولت امســال توجه ویژه ای را برای ارتقای 
معیشت این قشر در دســتور کار قرار داده 

است.
 حدود ۲۱۵ هزار کادر پرســتاری در کشور 
مشغول کار هســتند که از این تعداد ۱۳۰ 
هزار نفر در بیمارستان های دولتی و وابسته 
به وزارت بهداشــت مشــغول به خدمتند؛ 
با توجه بــه برنامــه دولت بــرای افزایش 
تخت های بیمارســتانی در کشــور، انتظار 
می رود در سال پیش رو شــاهد افزایش به 
کارگیری پرستاران در بخش های مختلف 

بیمارستانی باشیم.
در کنــار افزایــش جمعیت پرســتاران در 
کشور، توجه به ســختی کار و معیشت آنان 
نیز اهمیت ویژه دارد زیرا پرستاران ساعات 
متمادی در بیمارستان ها و مراکز درمانی با 
بیماران در تعامل هستند و ارتقای روحیه و 
بهبود شــرایط کاری آنان، این قشر را برای 
خدمت رســانی بهتر و بیشــتر به بیماران 

امیدوارتر می کند.
در این رابطه دولت گام هایی را برای اصلاح 
قانون تعرفه گــذاری خدمات پرســتاری 
برداشته اســت؛ تصویب تعرفه ترجیحی در 
گروه پرســتاری، تدوین بســته ماندگاری 
پرســتاران، افزایــش ۵۰ درصــدی حق 
الزحمــه کار دانشــجویی و افزایش تعرفه 
خدمات پرستاری در ســال ۱۴۰۳ از جمله 

این اقدامات است.

افزایش تعرفه خدمات پرستاری
عباس عبادی معــاون پرســتاری وزارت 
بهداشــت اوایل امســال از برنامه های این 
وزارتخانــه بــرای اصــلاح اجــرای قانون 
تعرفه گذاری خبر داد تا تعداد بســته های 
خدمات قانــون تعرفه گذاری پرســتاری 
افزایش یابد؛ او گفته است: شروع این قانون 
با ۱۷ بسته خدمتی بود و اکنون به ۲۷ بسته 
رســیده و ســال آینده به بیش از ۵۰ بسته 

خدمتی می رسد.
وی ادامه داد:  این بســته های جدید تدوین 
شده و برای تصویب به شــورای عالی بیمه 
رفته اســت و در صورت تصویــب به مرور 
مشــکلات اجرایی ایــن قانون بــر طرف 
می شود. افزایش بســته های خدمتی باعث 
افزایش منابع درآمدی قانون تعرفه گذاری 
خدمات پرســتاری می شــود. افزایش ۴۶ 
درصــدی ضریب ریالــی تعرفه هــا نیز در 
شورای عالی بیمه تصویب شــده و منتظر 

تصویب نهایی آن در هیات دولت هستیم.
وی افــزود:  ضریب ارزش نســبی خدمات 
پرســتاری نیز به طــور میانگین ۵۰ درصد 
افزایش پیدا کرده اســت. این ضرایب برای 
بخش های عمومی هشت است، پیشنهاد ما 
برای تعرفه های پرستاری ضریب ۱۳ است 

که بیش از ۵۰ درصد افزایش می یابد.
معاون پرســتاری وزارت بهداشــت یکی از 
مباحث مهم امروز جامعه پرســتاری روند 
اجرای قانــون تعرفه گذاری اســت. اجرای 
این قانــون فارغ از مســائل مالــی آن یک 
حسن بزرگ داشــت و آن این بود که برای 

پرستاران ایجاد هویت کرد.
وی گفت: قبل از اجرای قانون تعرفه گذاری 
پرســتاری، پرســتاران بــه عنــوان گروه 
مصرف کننده در بیمارستان ها مطرح بودند 
و گاهی به شکل ناخوشــایندی به آنها پول 
و کارانه می دادند، اکنون گروه پرســتاری 
می تواند برای دانشگاه علوم پزشکی درآمد 
تولید کند و اســتقلال و هویت مستقل پیدا 

کرده است.
معاون پرســتاری وزارت بهداشــت اظهار 
داشــت: حداقل مزیت این قانون، آن است 
که ۱۵ درصــد مدیریت منابــع در اختیار 
گروه پرســتاری اســت و اگر به طور کامل 
مدیریت ۸۵ درصد منابع ایــن قانون را در 
اختیار پرســتاران قرار دهند اوضاع بسیار 

فرق می کند.
یکی از رویکردهای سیاســت گذاری دولت 
در حوزه پرســتاری، توجه ویژه به آن دسته 
از پرســتارانی اســت که در مناطق محروم 
خدمت می کنند؛ به گفته معاون پرستاری 
وزارت بهداشت، با تصویب تعرفه ترجیحی 
در گروه پرستاری، از این پس بیمه ها مکلف 
هســتند تعرفه خدمــات پرســتاری را در 
مناطق مرزی و کم برخوردار یک ونیم تا دو 

برابر افزایش دهند.

تدوین بسته ماندگاری پرستاران
گام دیگر دولت در حوزه پرستاری، تدوین 
بسته ماندگاری پرستاران است که با دستور 
رئیس جمهور در دستور کار وزارت بهداشت 
قرار گرفت و اکنــون مراحل نهایی تدوین را 
می گذراند؛ این موضوع حاکی از عزم دولت 
برای ارتقای جایــگاه پرســتاران در نظام 

سلامت کشــور و بهبود زندگی و معیشت 
آنان را نشان می دهد.

معاون پرســتاری وزارت بهداشــت در این 
باره گرفته است: به منظور رفع چالش های 
پیش روی پرســتاران، »بســته ماندگاری 
پرســتاران« که شــامل درخواســت های 
رفاهــی، معیشــتی و تحصیلی این قشــر 
فداکار است، نهایی شده و به زودی اجرایی 

خواهد شد.
وی با تاکید بــر لزوم پیگیــری مطالبات از 
طریق مجاری قانونی و مدنی، از پرســتاران 
خواســت تا با ارائه نقدهای علمی و سازنده، 
به ارتقای فرآیندها و رفــع چالش ها کمک 

کنند.

تدوین لایحه حمایت از حقوق مادی
 و معنوی پرستاران

به تازگی رئیس  کل سازمان نظام پرستاری 
از پیگیری لایحه حمایــت از حقوق مادی و 
معنوی پرســتاران خبر داده و گفته است: 
پیش نویس لایحه حمایت مادی و معنوی 
از پرســتاران در ۳۱ ماده تنظیم شــده که 
پیشنهادات ســازمان نظام پرستاری علاوه 
بر مواد پیشنهادی معاونت پرستاری در ۱۲ 

ماده ارائه شده است.
اســتخدام پرســتاران همگام با توســعه 
تخت های بیمارستانی و نیاز کشور، تأمین 
معیشــت و رفاه پرســتاران و حمایت های 
گسترده جهت جبران خدمت، آینده سازی 
حرفــه ای و تخصصــی پرســتاری، تکریم 
از بازنشســتگان و اجرای صحیــح قوانین 
حوزه پرستاری مثل قانون مشاغل سخت و 
زیان آور با مشارکت همه ذی نفعان از جمله 

مواد این لایحه خواهد بود.
دســت اندرکاران حوزه پرستاری معتقدند 
تدویــن این لایحــه گامی مهــم در جهت 
حمایت از حقوق پرستاران و ارتقای جایگاه 
این قشــر فداکار در نظام ســلامت کشور 
محسوب می شــود و می توان شاهد بهبود 

کیفیت زندگی و کاری پرستاران و افزایش 
انگیــزه و رضایت شــغلی آنهــا و در جهت 

ارتقای سلامت مردم باشیم.
درباره اهمیــت تدوین لایحــه حمایت از 
حقوق مادی و معنوی پرستاران و تاثیر آن 
بر حرفه پرســتاری و آینده شغلی این قشر 
با ابراهیــم جهانپور رئیس ســازمان نظام 
پرستاری کشور به گفت وگو نشستیم؛ او بر 
این باور اســت که در این لایحه پیشنهادات 
مترقی بــرای ارتقای ســطح معیشــت و 
افزایش رضایت شغلی پرستاران دیده شده 
و امید می رود با توجه بــه ضرورت تصویب 
آن، با فوریت ســیر تصویب و قانون گذاری 
را طی کنــد و مردم و پرســتاران از آن بهره 

مند شوند.
جهانپور از کمبود شــدید نیروی پرســتار 
و حقوق ناکافی این قشــر را مشــکل عمده 
جامعه پرستاری کشــور عنوان کرد و اظهار 
داشت: در هفته های اخیر موضوع استعفای 
پرســتاران در رســانه ها مطرح شد آن هم 
در شــرایطی که در بیمارســتان ها نیاز به 
پرستاران آنچنان مشهود است که بیماران 
از خدمات حداقلی به واسطه کمبود پرستار 
برخوردار هســتند.وی ادامه داد: در چنین 
شــرایطی اســتعفای حتی یک پرستار هم 
آســیب جبران ناپذیری به سیستم سلامت 
کشور و ایمنی بیماران وارد و فشار مضاعفی 

را به هم به دیگر پرستاران وارد خواهد کرد.
رئیس سازمان نظام پرستاری کشور با بیان 
اینکه عوامل مزمن و فرسایشی متعددی بر 
استعفای پرستاران دخیل بوده است، اظهار 
داشت: سختی بی ســابقه کار پرستاری به 
دلیل کمبود شدید نیروی پرستار روی داده 
اســت و نتیجه نهایی آن خروج پرستاران از 

سیستم مراقبتی در بیمارستانهاست.

اجرا نشدن صحیح نظام تعرفه گذاری 
با وجود اختصاص بودجه سالیانه

جهــان پور بــا انتقــاد از دریافتــی پایین 

پرســتاران، آن را مهم تریــن دلیل خروج 
پرســتاران از سیستم ســلامت عنوان کرد 
و افزود: ایــن دریافتی پایین ناشــی از اجرا 
نشــدن صحیح نظام تعرفه گذاری خدمات 
پرستاری با وجود اختصاص بودجه سالیانه 

است.
وی اظهار داشت: شــاهد آن هستیم که این 
مبالغ اختصاصی به صورت نامناسب توزیع 
شــده و پرســتاران هیچ خروجی خاصی 
در دریافتی خــود نمی بیننــد و این برای 
پرســتاران و نهادهای مطالبه گر پرستاری 
مورد سوال اســت که این مبالغ اختصاص 
یافته که حق پرســتاری و پرستاران است 

دقیقا در کجا صرف می شود.
به گفته رئیس ســازمان نظام پرســتاری، 
از نمونه های دیگر می تــوان به عدم اجرای 
بسته های معیشتی مانند فوق العاده خاص 
و سایر آیتم هایی که در سایر دستگاه ها اجرا 
می شود، اشــاره کرد در حالی که پرستاری 
ثابت کــرده بیشــتر از هر حرفه و شــغلی 
خاص است و استحقاق آیتم های انگیزشی 

بیشتری را دارد.
رئیس ســازمان نظام پرســتاری کشــور 
خواســتار توجه ویژه به قشــر پرســتار و 
معیشت آنان شــد تا در آینده با افت شدید 
خدمات ســلامت به عمــوم جامعه مواجه 

نباشیم.
جهانپور افزود: خدشــه دار شــدن مقوله 
سلامت خط قرمز نظام بهداشت و سلامت 
کشور اســت و امیدواریم مســئولان امر با 
نگاه ویژه و فوری به این موضوع رســیدگی 
نمایند چون ســلامت آحاد مردم با ادامه 
این شــرایط لطمه خواهد خورد و این یک 
زنگ خطر جدی و فوق اورژانســی جهت 
ارائه خدمات ســلامت حداقلــی به مردم 

است.

استقبال افزایش 50 درصدی 
تعرفه های پرستاری

رئیس ســازمان نظام پرســتاری کشور با 
اســتقبال از افزایش ۵۰ درصــدی تعرفه 
های پرســتاری گفــت: این ســازمان در 
راســتای پیگیری های مربوط بــه تعرفه 
گذاری خدمات پرستاری موفق به افزایش 
قابل توجه در کلیات تعرفه شــد و افزایش 
۵۰ درصدی تعرفه ها در ســال جاری نمونه 
فعالیت های صادقانه برای جامعه پرستاری 

است.
جهانپــور خاطر نشــان کرد: تــا زمانی که 
توزیع صحیح تعرفه با توجه به وجود منابع 
آن اتفاق نیفتــد، کام پرســتاران با تعرفه 
گذاری خدمات پرســتاری شیرین نخواهد 

شد.
منابــع مورد نیــاز بــرای ترمیــم حقوق 
پرســتاران در جریان تصویــب بخش دوم 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ به تصویب رسید و ۱۰ 
هزار میلیارد تومان برای پرداخت فوق العاده 
شغل پرستاران و کادر درمان در نظر گرفته 

شد که امسال اختصاص می یابد.

خریدار   وزیر بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی گفت: با توجه بــه اهمیت درمان 
کودکان، تعرفــه متخصص کودکان بزودی 
۲۰ درصد افزایــش می یابد تا پزشــکان با 

خیال راحت به درمان بیماران بپردازند.
 بهرام عین اللهی روز یکشــنبه در حاشــیه 
مراســم رونمایی از ســند درمان کودکان 
زیر هفت ســال که در ستاد وزارت بهداشت 
برگزار شــد، افزود: هر ســرمایه ای که در 
دوران کودکــی انجام دهیم، ســلامت فرد 
را تا بزرگســالی تضمین می کند. به عنوان 
مثال تعداد زیادی از افرادی که برای چشم 
مراجعه می کنند در ظاهر سالم هستند اما 
به دلیل آنکه در دوران کودکی معاینه نشده 
دچار تنبلی چشم شده یا افرادی که ناشنوا 
و کم شنوا هستند به دلیل اینکه در کودکی 
کاشــت حلزون انجام ندادند و این دردناک 

است.
وزیر بهداشت با بیان اینکه درمان کودکان 
یک درمان پایه اســت، گفت: برای ما قابل 

قبول نیســت که کودک به دلیل فقر مالی 
خانواده در بزرگسالی دچار مشکل شود، به 
همین خاطر درمان کودکان زیر هفت سال 
کار بنیادی و اساسی است و سرمایه گذاری 

برای آینده سلامت جامعه انجام می دهیم.
بــه گفته عیــن اللهــی، در تمام اقشــار و 
داده هــای ســنی حســاس تریــن بخش 
کــودکان هســتند، بــه همیــن دلیــل 
واکسیناســیون آنها در اولویت بوده و جزو 
کشــورهای پیشــرفته در این امر در دنیا 

هستیم.

سالانه 51 هزار کودک در کشور دچار 
عفونت می شوند

وزیر بهداشت افزود: سالانه ۵۱ هزار کودک 
دچار عفونت در کشــور می شوند که مبتلا 
به پنوموکوک هســتند و تزریق واکسن این 
بیماری از بیــش از ۱۵ هزار مــورد ابتلا در 
کودکان زیر پنج سال و ۱۵ هزار مرگ و میر 

جلوگیری می کند.

عین اللهی تاکید کرد: واکسیناسیون باعث 
شــد مرگ کودکان به ۱۴ در هر هزار تولد 
زنده برسد، از آنجایی که ۵۰ درصد کودکان 
به دلیل اسهال به مراکز درمانی مراجعه می 
کنند مبتلا به روتاویروس هســتند و تزریق 
واکســن می تواند عوارض ایــن بیماریها را 

بکاهد.
وی همچنین تاکید کرد: بحث توزیع شــیر 
در دولت نهادینه شــده و انجام می شــود و 

وزارت بهداشــت از طرحهایی کــه به نفع 
سلامت کودکان باشد، استقبال می کند.

عیــن اللهی بــا بیــان اینکه در پوشــش 
واکسیناســیون فلج اطفال از کشــورهای 
ســرآمد هســتیم، گفت: واکسیناســیون 
پنوموکــوک و روتاویروس نیز سراســری 

خواهد شد.
وزیر بهداشــت با اشــاره به مصرف منطقی 
دارو، گفت: تزریق این واکسن ها از مصرف 
زیاد دارو و همچنین تا ۸۰ درصد از عفونت 

ها پیشگیری و جلوگیری می کند.

بهانه ای برای اجرا نکردن طرح درمان 
رایگان کودکان نیست

ســعید کریمــی معــاون درمــان وزارت 
بهداشــت نیز گفت: ۲۳ بیمارســتان تک 
تخصصی اطفال ۷۷۰ بیمارســتان دارای 
بخش اطفــال ، ۱۶ هزار تخــت کودک در 
کشــور وجــود دارد و کــودکان در دولت 
ســیزدهم جایگاه ویــژه ای دارنــد و طرح 

درمان رایگان کــودکان در هیــات دولت 
تصویب شده و در حال اجراست.

وی گفت: دانشگاههای علوم پزشکی نگران 
نقدینگی نباشند و ۱۶۹ همت نیز میان این 
دانشــگاهها توزیع کردیم و هیــچ بهانه ای 

برای اجرا نکردن آن وجود ندارد .
کریم با اشــاره به پویش ملی کودک سالم، 
ایران سلامت اظهار داشــت: بیش از ۲ هزار 
کودک کاشــت حلــزون بصــورت رایگان 
انجام دادند و هزینه آن نیز تحت پوشــش 
بیمه قرار گرفت.به گفتــه وی، بیش از ۹۸ 
درصد هزینه های کــودکان بیماران خاص 
رایگان اســت و حدود هزار تخت اطفال در 
دولت ســیزدهم انجام شد و در زمینه پیوند 

کودکان نیز پیشرو هستیم .
وی با اشــاره بــه مراجعه یــک میلیون و 
۸۰۰ هزار بیمار از ســایر کشورها در بخش 
توریسم درمانی در مراکز درمانی کشورمان 
، گفت: این بیماران ســال گذشــته درمان 

شدند.

سرپرست ســازمان ملی ســنجش و ارزشــیابی نظام 
آموزش کشــور با بیان اینکــه ظرف ۶ مــاه آینده این 
ســازمان به طور کامل مســتقر می شــود، گفت: این 
ســازمان هیات امنایــی اداره می شود.عبدالرســول 
پورعباس در نخستین نشســت خبری خود در سمت 
سرپرست ســازمان ملی ســنجش و ارزشــیابی نظام 
آموزش کشور، به تشریح جزئیات تشکیل این سازمان 
پرداخــت و گفت:  از حدود یک ســال پیــش موضوع 
تشکیل این سازمان در شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
مطرح و در خرداد گذشــته وارد مرحله تصویب شــد 

و در نهایت اساســنامه آن در دوره سه ماهه 
تقدیم ســتاد تعلیم و تربیت شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی شــد. در واقع بعد از طی این 
مرحله اساسنامه به شــورای معین در شورا 
ارجاع و پــس از آن در صحــن آن به تصویب 
رسید.در گام دوم انقلاب قرار است تغییرات 
و اتفاقات گســترده ای بیفتــد، البته در ۴۰ 

سال اول تحولات خوبی در آموزش عالی از جهت کمی 
داشــتیم؛ اما باید علاوه بر تضمین کمی، اعتبارسنجی 
کیفیت هم داشته باشیم تا دانشگاه ها و مراکز آموزش 

عالی تعاملات ملی و بیــن المللی قابل رقابت 
با مراکز آموزش عالی دنیا باشند.سرپرســت 
ســازمان ملی ســنجش و ارزشــیابی نظام 
آموزش کشور خاطرنشــان کرد: در سازمان 
سنجش آموزش کشور تعامل با سه وزارتخانه 
وجود داشــت؛ اما توســعه مهارت و حرفه و 
صلاحیت هــای حرفه ای هــر روز پررنگ تر 
شده است و باید فراسازمانی عمل می شد و از این رو در 
سازمان ملی سنجش و ارزشیبابی نظام آموزش کشور 
خدماتی فراتر از وزارت علوم ارائه می شــود.پورعباس 

افزود: بنابراین سازمان سنجش از وزارت علوم جدا شد 
تا تعامل های وســیع تری با ســه وزارتخانه ها از جمله 
وزارت علوم داشــته باشــد و در عین حال با وزارت کار 
هم در حوزه مهارتی و صلاحیت حرفه ای همکاری می 
کند.ســازمان ملی سنجش و ارزشــیابی نظام آموزش 
کشور دو بال دارد؛ یکی ارزیابی داوطلبان مراکز آموزش 
عالی یا کسانی که می خواهند در حوزه فنی و حرفه ای و 
دانشی مدرکی دریافت کنند و همه آزمون های رسمی 
و غیررسمی برعهده این سازمان  است و تعامل گسترده 

ای یا نهادهای مجری خواهیم داشت.

سنجش

نحوه اداره سازمان سنجش سابق تغییر کرد
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 سهراب پورناظری »سیصد« را با داستانی تازه
 به صحنه می برد

سهراب پورناظری کنســرت نمایش »ســیصد« را با داستانی نوشته  
محمد رحمانیان روی صحنه می برد.

 سهراب پورناظری که در سال ۱۴۰۱ کنســرت نمایش »سیصد« را با 
داستانی درباره کتاب سوزیِ نیشــابور و نجات شاهنامه ها روی صحنه 

برده بود، این بار این رویداد را با داستانی تازه اجرا می کند.
کنسرت نمایش »ســیصد«، این بار با داســتانی به نام »گات« نوشته 

محمد رحمانیان شکل گرفته است.
داستان »گات« درباره مبارزه و مقاومت مردم شــیراز در مقابل لشگر 
مغول اســت. مردم شــیراز در این مبارزه در مقابل ویران کردن تخت 
جمشــید و تصرف جام جم توســط لشــگر مغول و ممنوع شدن زبان 

فارسی در ایران می ایستند.
کنسرت نمایش »ســیصد« با داســتان »گات« از خرداد در مجموعه 

فرهنگی تاریخی سعدآباد روی صحنه خواهد رفت.

»دختری از تبار آفتاب« در حوزه هنری
به مناســبت میلاد با ســعادت حضرت فاطمه معصومــه )س( و هفته 
کرامت، به همت مرکز رشد نوجوان، نمایش »دختری از تبار آفتاب« در 

تالار سوره حوزه هنری روی صحنه می رود.
 به نقل از روابط عمومی مرکز رشــد حوزه هنری انقلاب اســلامی، به 
مناسبت میلاد با سعادت حضرت فاطمه معصومه )س( و هفته کرامت، 
به همت مرکز رشــد نوجوان، نمایش »دختری از تبــار آفتاب« ویژه 

بانوان در تالار سوره حوزه هنری روی صحنه می رود.
»دختری از تبار آفتاب« نمایشــی با موضوع زندگــی حضرت فاطمه 
معصومه )س( اســت که از ابتدای تولد ایشــان تا هجرت به ایران را به 
تصویر می کشد.همچنین به مقایسه  جایگاه دختران در زمان جاهلیت 
و در دوران پیامبر می پردازد و نیز گریزی به مسائلی که دختران امروز با 

آن درگیرند، می زند.
حدیقه حیدری نویسندگی این کار را برعهده داشته و به همراه فاطمه 

محمدی کارگردانی آن را بر عهده دارند.

این نمایش از ۲۲ لغایت ۲۶ اردیبهشــت از ســاعت ۱۷ در تالار سوره 
حوزه هنری روی صحنه می رود.

علاقه مندان می توانند برای رزور بلیت به سایت تیوال مراجعه کنند.

در حکمی از سوی وزیر فرهنگ
محمد خزاعی با حفظ سمت دبیر چهل وسومین 

جشنواره فیلم فجر شد
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حکمی محمد خزاعی رییس سازمان 
سینمایی و سمعی بصری را با حفظ سمت به عنوان دبیر چهل وسومین 

جشنواره بین المللی فیلم فجر منصوب کرد.
به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی، محمدمهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 
حکمی محمد خزاعی رییس ســازمان سینمایی و ســمعی بصری را با 
حفظ ســمت به عنوان دبیر چهل وسومین جشــنواره بین المللی فیلم 
فجر منصوب کرد.در متــن حکم محمدمهدی اســماعیلی خطاب به 

محمد خزاعی آمده است:
»جناب آقای محمد خزاعی

معاون محترم وزیر و رئیس سازمان سینمایی و سمعی- بصری
سینمای ایران در سال گذشته شرایط خاص اما امیدبخشی را پشت سر 
نهاد و در ســال پیش رو برگزاری همزمان چهل وســومین جشــنواره 
بین المللی فیلم فجر با جشــن های پیروزی انقلاب اســلامی، نیازمند 
جهش کیفی و کمی و حمایت گســترده از آثار و تولیدات ســینمایی 

است.
از این رو و با توجه به تخصص، تعهد و تجربیات ارزشمندتان در برگزاری 
جشــنواره های مختلف، با حفظ سمت ریاست ســازمان سینمایی و 
سمعی - بصری، به عنوان »دبیر چهل وســومین جشنواره بین المللی 
فیلم فجر« منصوب می شــوید تا با برنامه ریزی های لازم باشکوه ترین 

آیین سینمایی کشور را برپا نمایید.

امید است با اســتعانت از خداوند متعال و تدابیر شایسته جناب عالی، 
شاهد جشنواره ای درخور سینمای ایران و تراز انقلاب اسلامی باشیم.

همچنین از زحمات و تلاش های مجدانه جناب آقای مجتبی امینی به 
عنوان دبیر چهل و یکمین و چهل ودومین جشــنواره بین المللی فیلم 

فجر قدردانی می نمایم.«

ود »آثار هفتمین بارش« به صحنه می ر
نمایش »آثار هفتمین بارش« بــه نویســندگی و کارگردانی علیرضا 
زمانی به زودی در سالن شــماره سه پردیس تئاتر شــهرزاد به صحنه 
 می رود. نمایشــنامه »آثار هفتمین بــارش« نوشــته علیرضا زمانی 
ملودرامی است که به نقد انســانیت، دنیای مدرنیته، عدم تفکر و ربات 
شدن انســان ها می پردازد.تمرینات نمایش از بیست و پنجم فروردین 

شروع شده است و اکنون مراحل نهایی را طی می کند.
شیوه اجرایی نمایش »آثار هفتمین بارش« تلفیقی از پل زدن یا همان 
»بریج« و سوررئال فانتزی است که به نویسندگی و کارگردانی علیرضا 
زمانی از شانزدهم خرداد ماه در سالن شماره سه پردیس تئاتر شهرزاد 

روی صحنه می رود.
در »آثار هفتمین بــارش« مارال امینی به عنوان طــراح فرم و حرکت، 
سمیرا کریمی و حسین عابدین مجری طرح، پروا نریمانی طراح لباس، 
رضا درویش طراح نــور، بنیامین ولی نژاد آهنگســاز و مهران حیدری 

ترانه سرا، علیرضا زمانی را یاری می دهند.
در خلاصه نمایشــنامه آمده اســت: »اینو به خاطر بســپار که قدرت 
همیشه دست کسی هست که توان فکری بیشتری داره نه قدرت بیان 

کلمات بهتر …«

قاب

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در حاشــیه نشست 
رونمایی از اثر »مائده« ضمن اشــاره به تجربه محمد 
خزاعی و مسبوق به سابقه بودن انتصاب باحفظ سمت 

از ممنوعیت انتشار فیلم های بدون مجوز گفت.
محمد مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در حاشــیه نشســت رونمایی از تازه ترین اثر محمد 
روح الامین با عنــوان »مائده« در جمــع خبرنگاران، 
گفت: نشــان درجه یک هنری که به آقای روح الامین 
اهدا شد معادل مدرک دکتری در شــورای ارزشیابی 
ما محســوب می شود و این ســنت خوبی در بنیاد بین 
المللی امام رضا )ع( است که هر سال و در دهه کرامت 

تابلو نفیسی آماده و رونمایی می کنند.
وی افزود: به انقلاب اسلامی عزیزمان افتخار می کنیم 
که این چنین استعدادهای درخشانی را به عرصه هنر 
تحویل داده است و امیدوارم روح الامین مسیر حرکت 

در ســنت هنری متعلق به مکتب انقلابی را 
که در آن عشــق، عاطفه، عدالت و عقلانیت 

توامان وجود دارد با قوت ادامه دهد.
وزیر ارشاد در پاســخ به پرسش خبرنگاران 
مبنی بر انتصاب با حفظ سمت محمد خزاعی 
به دبیری چهل و ســومین جشــنواره فیلم 
فجر، عنوان کــرد: اینگونه انتصاب به دبیری 

جشنواره فیلم فجر در ســال های قبل هم وجود داشته 
است و مسؤول سازمان ســینمایی دبیر جشنواره فیلم 
فجر بوده است و ما طبق بررســی هایی که انجام دادیم 
تصمیم گرفتیم دبیری این دوره از جشنواره فیلم فجر 
را خود آقــای خزاعی بر عهده بگیرنــد. محمد خزاعی 
پیش از این نیز ســابقه دبیری جشنواره را داشته است 
و امیدواریم بتوانیم شــاهد ارتقا این دوره از جشنواره 

باشیم.

اسماعیلی در جواب سوال خبرنگاری مبنی 
بر ارســال آثار بدون مجوز به جشنواره های 
خارجی و فیلم محمد رسول اف، گفت: تولید 
و انتشار فیلم هایی که مجوز ندارند ممنوع و 
خلاف قانون اســت. ما و سایر نهادها در قبال 
آن وظیفه داریم و ضــرر این تخلفات بیش از 
همه متوجه جامعه ســینمایی می شود و هر 
جا این روند را مشاهده کنیم از آن جلوگیری می کنیم. 
در جایگاه وزارت فرهنگ و ارشاد خودمان را تنظیم گر 
فضای فرهنگــی و نگهبــان قانون می دانیــم و از این 

مرزهای قانونی صیانت می کنیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد در پاســخ به پرسش خبرنگاران 
مبنی بر گمانه ها نسبت به عدم اســتقبال از نمایشگاه 
کتاب، یادآور شــد: با توجه به اینکه بــرای افراد حاضر 
در نمایشگاه پیامک ارسال می شود، آمار دقیق داریم و 

استقبال خوبی از نمایشگاه شده است، امسال در کنار 
تبلیغات حضور در نمایشــگاه به تبلیغ سامانه مجازی 
می پردازیم و یارانه این بخش را افزایــش داده ایم. در 
تلاش هستیم عدالت فرهنگی اتفاق بیافتد و نمی دانم 
دوســتانی که این صحبت ها را می کننــد آیا خود در 
نمایشــگاه حضور دارند؟ به عنوان مثال روز جمعه ما 
نســبت به مدیریت جمعیت فراوانی که در نمایشگاه 

حضور داشتند نگران بودیم.
اسماعیلی در رابطه با تشکیل بنیاد پویانمایی، توضیح 
داد: بنیاد پویانمایــی به ابلاغ رئیس جمهور رســیده 
است و هیات امنا توســط بنده معرفی شــده اند. قرار 
است در اولین جلسه شورای انقلاب فرهنگی و احتمالا 
سه شنبه پیش رو تصویب شود و پس از تصویب هیات 
امنا می توانیم مسائل هیات مدیره و ســایر اقدامات را 

دنبال کنیم.

وزیر

سیدامیرشــایان حقیقی  فیلــم های 
ســینمایی»نیلگون و »تــاوان« بــه پرده 
سینما آمده اند و قرار اســت شانس خود را 
در گردونه رقابت امتحان کنند، »تمســاح 
خونی« همچنــان می فروشــد و در تلاش 
اســت تا فاصله خود را با »مســت عشق« 

حفظ کند.
 برمبنای آمار سمفا تا ســاعت ۲۱ شنبه 
شب ۲۲ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳، تاکنون 
۵ میلیون و ۴۳۶ هــزار و ۲۴۵ نفر در ۱۳۵ 
هزار و ۱۵۰ سانسی که ۱۱ فیلم سینمای 
ایران در سالن های ســینمایی به نمایش 
گذاشــته اند، به تماشــای آثار نشســته 
اند و فروشــی نزدیک بــه ۳۱۴ میلیارد و 
۶۳۷ میلیون و ۲۶۷ هــزار تومان را برای 
ســینمای ایران به ارمغان آورده اند؛ بدین 
ترتیب فروش ســینمای ایران در ابتدای 
ســال ۱۴۰۳ از ۳۰۰ میلیارد عبور کرده 

است.
در هفت روز گذشــته، فیلم های سینمای 
ایران فرصــت نمایش در ۲۰ هــزار و ۷۷۲ 
ســانس را پیدا کرده و توســط ۸۹۳ هزار و 
۵۱۸ نفر تماشا شــده اند. سینمای ایران در 
این هفتــه افزایش نزدیک به هزار ســانس 
برای نمایــش فیلم ها را تجربه کــرده اما با 
کاهش ۵۰ هزار نفری مخاطبان نســبت به 
هفته قبلش مواجه بوده است؛ به این ترتیب 
در این هفته، میزان فروش ســینمای ایران 
عددی معادل با ۴۷ میلیارد و ۲۵۳ میلیون 
و ۳۳۷ هزار تومان بوده است که در مقایسه 
با هفته گذشته کاهش ۲ میلیاردی فروش 

را تجربه کرده است.
بر این مبنا میانگین مخاطبــان هر کدام از 
فیلم های ســینمای ایران در هر ســانس 
عددی نزدیک به عــدد معمول ۴۳ نفر بوده 
اســت در حالی که هفته گذشــته این عدد 

نزدیک به ۴۹ نفر بود.
»مست عشق« به کارگردانی حسن فتحی، 
پرفروش ترین فیلم هفته گذشته محسوب 
می شود، این فیلم که از ۵ اردیبهشت اکران 
شده اســت به عنوان یک فیلم غیرکمدی 
رکوردهای قابــل توجهی از خــود برجای 
گذاشــته اســت و در مدت ۲ هفته گذشته 
با بلیت فروشــی حدود ۵ برابری نسبت به 
»تمساح خونی« و »سال گربه« با فاصله ای 
قابل توجــه در جایگاه اول جــدول فروش 

هفته گذشته قرار گرفته است.
فیلم »مســت عشــق« در نخســتین روز 

نمایش عمومی خود، در یک رکوردشکنی 
بی ســابقه توانســته بود با جذب ۵۱ هزار 
مخاطب، رکورد فروش روز نخست سینما را 
از آن خود کند. مجموع فروش روز نخســت 
این فیلم ۳ میلیــارد و ۶۰۰ میلیون تومان 

بوده است.
این فیلم در هفت روز گذشــته با فروشــی 
معادل با ۲۴ میلیارد و ۹۴۰ میلیون و ۶۰۱ 
هزار تومــان، کاهش فــروش ۵ میلیاردی 
نسبت به هفته قبلش داشته است. »مست 
عشــق« با در اختیار داشــتن ۴۸۴ سالن 
سینما، توســط بیش ۴۶۲ هزار نفر تماشا 
شــده اســت. بر مبنای آمــار ارائه شــده، 
میانگین مخاطبان فیلم »مست عشق« در 
هر سانس، عددی نزدیک به ۶۰ نفر است و 
بدین ترتیب این فیلم همچنان شلوغ ترین 

سالن ها را دارد.
»مســت عشــق« که از ۵ اردیبهشــت به 
صورت همزمــان بر پرده ســینماها نقش 
بسته است، با در اختیار داشتن ۶۰۵ سالن 
ســینما، توســط ۱ میلیون و ۲۲۵ هزار نفر 
تماشا شده و به فروشی بیشتر از ۷۰ میلیارد 

تومان رسیده است.
امــا »تمســاح خونــی« هنوز هــم بلیت 
می فروشــد و همچنان پرفروش ترین فیلم 
سال ۱۴۰۳ محسوب می شود و در رده دوم 
جدول فروش هفتگی قــرار دارد. این فیلم 
توانســته در هفت روز گذشــته به فروشی 

معادل با ۸ میلیــارد و ۵۲۲ میلیون و ۸۰۳ 
هزار تومان دســت پیدا کند و فروش خود 
را نسبت به هفته گذشــته اش یک میلیارد 

افزایش دهد.
میانگین مخاطبان فیلم »تمســاح خونی« 
در هر سانس، عددی نزدیک به ۳۷ نفر بوده 
اســت و تقریباً با روند کاهش تعداد افراد در 
سالن ها مواجه است چرا که همین میانگین 
برای »تمساح خونی« در هفته گذشته ۳۹ 

نفر بود.
»تمســاح خونــی« که اکــران خــود را از 
۱۶ اســفند ماه ســال قبل در قالب اکران 
نوروزی آغــاز کرده اســت، بــا در اختیار 
داشتن ۶۶۲ سالن ســینما در سال جاری، 
توســط ۲ میلیون و ۳۰۳ هزار نفر تماشــا 
شــده و به فروشی بیشــتر از ۱۳۸ میلیارد 
تومان رســیده اســت. این فیلم همچنان 
پرفروش ترین فیلم ســینمایی سال ۱۴۰۳ 

محسوب می شود.
»ســال گربه« دیگر کمدی ایــن روزهای 
سینما در رده ســوم جدول پرفروش ترین 
آثار ســینمای ایران در هفت روز گذشــته 
و بعد از »تمســاح خونی« قرار می گیرد. ۷ 
میلیارد و ۷۳۱ میلیــون و ۵۷۵ هزار تومان 
عددی اســت که از فروش فیلــم مصطفی 
تقی زاده در هفت روز گذشــته اعلام شده 

است.
»ســال گربــه« که اکــران خــود را از ۲۲ 

فروردین ماه ســال ۱۴۰۳ به ســرگروهی 
پردیس سینمایی مگامال آغاز کرده است، 
با در اختیار داشتن ۵۹۶ ســالن سینما در 
ســال جاری، توســط ۷۶۲ هزار نفر تماشا 
شده و به فروشی بیش از ۴۱ میلیارد و ۸۶۵ 

میلیون تومان رسیده است.

چه فیلم هایی در رده چهارم تا هشتم 
قرار دارند

»بــی بــدن« در جایــگاه چهــارم جدول 
پرفروش هــای هفتــه قــرار دارد و در یک 
هفته گذشته فروشــی معادل با ۳ میلیارد 
و ۲۹۲ میلیون و ۱۴۹ هــزار تومان را به نام 
خود ثبت کرده اســت که این فروش تقریباً 
معادل فروش هفته قبل این فیلم محسوب 

می شود.
»بی بــدن« که اکران خود را از ۲۳ اســفند 
ماه سال ۱۴۰۲ در قالب اکران نوروزی آغاز 
کرده است، با در اختیار داشتن ۵۱۳ سالن 
سینما در سال جاری، توسط ۶۳۲ هزار نفر 
تماشا شده و به فروشی بیشتر از ۳۸ میلیارد 

تومان رسیده است.
»آســمان غرب« به تهیه کنندگی حبیب 
والی نژاد نیز در یک هفته گذشــته توسط 
۳۴ هزار و ۴۳۲ نفر تماشا شده و به فروشی 
معادل با ۱ میلیــارد و ۳۲۶ میلیون تومان 
رسیده اســت و به این ترتیب این اثر در رده 
پنجم جدول فروش هفته ای که گذشت قرار 

می گیرد و مشــابه هفته گذشته اش فروش 
حدودی یک میلیاردی را تجربه کرده است.

فیلم سینمایی »ایلیا؛ جستجوی قهرمان« 
به کارگردانی ســیدعلی موســوی نژاد با 
فروش بیــش از ۲۴ هزار بلیــت در جایگاه 
ششم گیشه فروش سینماها قرار می گیرد. 
این فیلم نیز با در اختیار داشتن ۲۰۹ سالن 
سینما و ۸۵۰ ســانس در هفت روز گذشته، 
پذیرای بیش از ۲۴ هزار مخاطب بوده است 
و به فروشــی معادل با ۸۳۱ میلیون و ۷۰۷ 

هزار تومان رسیده است.
»آپاراتچی« نیز در هفت روز گذشته توسط 
۶ هزار و ۵۲۱ نفر تماشا شــده و به فروشی 
بیش تر از ۲۹۵ میلیون تومان رسیده است. 
بنابراین این فیلم نیــز در رده هفتم جدول 

فروش قرار دارد.

»نیلگون« و »تاوان« و ورود به کارزار 
رقابتی سخت

فیلم ســینمایی »نیلگون« که هفته اخیر 
به پرده آمده اســت در جایگاه هشتم گیشه 
فروش سینماها قرار می گیرد. این فیلم نیز 
با در اختیار داشتن ۸۳ سالن سینما و ۲۷۸ 
ســانس در هفت روز گذشته، پذیرای بیش 
از ۲ هزار مخاطب بوده اســت و به فروشــی 
معادل با ۱۶۷ میلیــون و ۹۳۰ هزار تومان 

رسیده است.
»نوروز« به کارگردانی ســهیل موفق نیز با 
در اختیار داشتن ۸۷ سالن سینما در هفت 
روز گذشته، به فروشی معادل ۱۱۵ میلیون 
و ۳۲۵ هزار تومان دست یافته است. به این 
ترتیــب این فیلــم نیــز در رده نهم جدول 
فروش آثار هفت روز گذشته سینمای ایران 

قرار می گیرد.
فیلم ســینمایی »تاوان« دیگــر فیلمی که 
هفته اخیر بــه پرده آمده اســت در جایگاه 
دهم گیشــه فروش ســینماها قــرار دارد. 
این فیلم نیز با در اختیار داشــتن ۵۰ سالن 
ســینما و ۱۲۹ ســانس در هفته اول اکران 
خود، پذیــرای بیش از هــزار مخاطب بوده 
اســت و به فروشــی معادل با ۸۵ میلیون و 

۶۷۵ هزار تومان رسیده است.
»پرویز خــان« که به صــورت اینترنتی نیز 
اکران و عرضه شــده اســت در جایگاه آخر 
جدول هفتگی فروش قــرار دارد. این فیلم 
توســط ۱۳۷ نفر تماشا شــده و به فروشی 
معادل بــا ۵ میلیــون و ۳۷۵ هــزار تومان 

رسیده است.

ح کرد؛ باانتشار فیلم های بدون مجوز برخورد می کنیم وزیر ارشاد مطر

 آموزش غیرمستقیم مباحث مذهبی

خاله سارا از »جشن فـرشته ها« گفت 

خریدار  سارا روســتاپور مجری »جشن 
فرشــته ها« از ســاخت این برنامه با حضور 
دخترها و آمــوزش غیرمســتقیم مباحث 

مذهبی به آنها گفت.
ســارا روســتاپور مجری برنامه »جشــن 
فرشته ها ۲« با اشاره به فضای این برنامه که 
از کانال پویا روی آنتن مــی رود بیان کرد: 
برنامه »جشــن فرشــته ها« یک برنامه با 

نوآوری های جدید اســت و به صورت کاملًا 
غیرمســتقیم به مباحث مذهبی و اعتقادی 

می پردازد.
وی ادامه داد: به نظر من یکی از رویکردهای 
مهم در آموزش به بچه ها این است که هیچ 
وقت نباید به صورت مســتقیم عمل کنیم 
و مدل آمــوزش غیرمســتقیم اثرگذاری 

بیشتری خواهد داشت.

روســتاپور با اشــاره به حضور بچــه ها به 
عنوان مجری عنوان کرد: برنامه »جشــن 
فرشته ها« با آیتم های متنوعی تولید شده 
اســت و یکی از بخش های برنامــه را خود 
بچه ها اجرا می کننــد. وقتی مخاطب با این 
اجرا روبه رو می شــود که بچه های هم سن و 
سال می توانند این وظیفه را بر عهده بگیرند، 
یک حس و حال خوب را به مخاطبان داخل 

خانه می دهد.
مجری برنامه »جشن فرشته ها ۲« با اشاره 
به محوریت برنامه گفــت: بابت اجرای این 
برنامه به عنــوان یک مجری بــرای بچه ها 
حس خیلی خوبــی دارم، البته اجرای فعلی 
برای گروه کودک است و قبلًا سابقه اجرای 
گروه خردسال را داشــتم و کمی فرم اجرا 

برای این ۲ گروه متفاوت است.
روستاپور اضافه کرد: بچه های رده سنی در 
گروه کودک چون بزرگتر شــدند، دوست 
دارند کمــی جدی تر با آن ها رفتار شــود و 
کمی راحت تر در برخوردها به عنوان همراه 
کنارشان باشیم. برنامه »جشن فرشته ها« 
با سوژه جشن تکلیف روی آنتن آمده است 
و با محوریت مکلف شــدن دختــر خانم ها 
نسبت به وظایفی که دارند و باید درست آن 
تکلیف را در همه حوزه های مسؤولیت های 

مذهبــی و اجتماعی انجام بدهنــد، تولید 
شده است.

وی با اشــاره به دخترانه بــودن این برنامه 
به عنوان یک ویژگی »جشــن فرشــته ها« 
بیان کرد: اینکه برنامه »جشــن فرشته ها« 
یک برنامــه کاملًا دخترانه اســت می تواند 
ویژگی مهم این برنامه باشد. من تا به امروز 
در ســابقه کاری خودم این فرم از برنامه را 
تجربه نکرده بودم؛ ســال ۹۰ تــا ۹۵ برنامه 
»گل آموز« شبکه آموزش با چنین فضایی 
تولید می شــد و بــرای دخترها و پســرها 
بود ولی برنامه »جشــن فرشــته ها« کاملًا 

اختصاصی برای دختر خانم ها است.
روســتاپور با اشاره به ســاخت برنامه هایی 
برای دختران عنوان کرد: نیاز جامعه امروز 
ما این اســت که دختران را باورمندتر کند 
البته که دختــر خانم هــا در جامعه تلاش 
بیشــتری می کنند تا به اهدافشان برسند. 
خیلی خوب اســت که ما آموزش هایی را از 
همان کودکی به فرزندانمان بدهیم تا عزت 
نفــس را در بچه ها بالا ببریــم، اینکه آینده 
چقدر اهمیــت دارد و باید برایــش برنامه 
ریزی داشته باشند و ارزشــمند بودن یک 

دختر را مدام یادآور شویم.
وی ادامــه داد: اتفاق خوبی کــه افتاده در 

رابطه با حضور مهمانــان ویژه در این برنامه 
اســت؛ مهمان هایی که در برنامه هستند به 
یک خود باوری رســیدند و موفقیت هایی 

مختلفی را تجربه کرده اند.
مجری برنامه »جشن فرشته ها ۲« در رابطه 
با چالش های برنامه اظهار کرد: چالش هایی 
که در برنامه برای مخاطبان ارایه می کنیم 
خیلی بامزه است و باعث شده پویایی برنامه 
حفظ شــود. این چالش ها به گونه ای است 
که بچه هــا در منزل هم مــی توانند انجام 
دهند. دنیای امروز باعث شــده اســت که 
بچه هــا در فضای مجازی حضــور پررنگی 
داشته باشــند پس چه بهتر که چنین بازی 
ها و چالش هایی را یاد بگیرند و انجام دهند 

و به پرورش خلاقیت آنها کمک شود.
وی در پایــان بیــان کرد: نســل کودک و 
نوجوان هر کشور اســت که آینده آن کشور 
را می ســازد و باید بیشترین سرمایه گذاری 
روی این نسل باشــد. در این سن است که 
ایدئولوژی افراد شــکل می گیــرد و بچه ها 
برای آینده برنامه ریزی دارند و پرورش پیدا 

می کنند.
»جشن فرشته ها« کاری از مجموعه رسانه 
ای نهضت است که با اجرای سارا روستاپور 

پخش می شود.
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میدان

ســیده فرزانــه شــریفی  تیم هــای 
کشتی آزاد و فرنگی با کســب ۱۱ سهمیه 
و همچنیــن ســهم ۳۶.۶ درصــدی از 
سهمیه های کاروان ورزش ایران امیدوارند 
بتوانند از آزمون ســخت مبــارزه با رقیبان 

مطرح سربلند بیرون بیایند.
 پرونــده کشــتی ایــران برای حضــور در 
مهم ترین آوردگاه ورزشــی جهان با کسب 
۱۱ سهمیه بســته شــد. تیم ملی کشتی 
فرنگــی با هدایت حســن رنگــرز زودتر از 
آزادکاران به ۶ ســهمیه کامل رسید و حالا 
قرار است شاگردان رنگرز با ترکیب کامل به 
این مسابقات اعزام شوند، اما در کشتی آزاد 
شــرایط طور دیگری پیش رفت، شاگردان 
محســن کاوه برخلاف المپیک توکیو این 
بار با ۵ کشــتی گیر در المپیک حضور پیدا 

می کنند.
تیــم ملــی کشــتی آزاد ایران بــا رحمان 
عمــوزاد در ۶۵ کیلوگرم، حســن یزدانی 
در ۸۶ کیلوگــرم، امیرحســین زارع در 
۱۲۵ کیلوگرم در اولین گزینشــی المپیک 
که مســابقات جهانی ۲۰۲۳ بلگــراد بود 
صاحب ســهمیه المپیک شــد. در دومین 
مســابقه گزینشــی المپیک در قاره آسیا، 
یونس امامــی در ۷۴ کیلوگــرم و امیرعلی 
آذرپیــرا در ۹۷ کیلوگرم موفق به کســب 
ســهمیه المپیک شــدند. آخرین مسابقه 
گزینشی المپیک هم در اســتانبول برگزار 
شد اما علیرضا ســرلک نتوانست کار نیمه 
تمام کشــتی آزاد را تمام کند و در وزن ۵۷ 
کیلوگرم، با شکســت مقابل حریفان خود 
ســهمیه المپیک را از دست داد. البته پیش 
از این هم پیش بینی شده بود که سرلک کار 
سختی در این مسابقات دارد و شاید نتواند 

از پس سهمیه المپیک بربیاید.

مهم ترین چالش کشتی آزاد برای 
آوردگاه پاریس

طبق چرخه انتخابی تیم ملی کشــتی آزاد، 
ملی پوشان در مسابقات مختلف روی تشک 
رفتند تا در نهایت ۵ کشــتی گیر ســهمیه 
حضــور در المپیــک را به دســت بیاورند. 
طبق چرخه انتخابــی آزادکارانــی که در 
مسابقات گزینشی قاره آســیا هم صاحب 
سهمیه شدند، کشتی گیر ایران در المپیک 
پاریس خواهند بود. امــا از بین این ترکیب 
ناقص اصلی ترین مشــکل کادر فنی ابهام 
در وزن ۸۶ کیلوگرم اســت. حسن یزدانی 
آبان ماه سال گذشــته کتف مصدومش را 
به تیغ جراحان ســپرد. جراحی یزدانی در 
سال منتهی به المپیک نگرانی های زیادی 
برای اهالی کشتی به وجود آورد تا حدی که 
علیرضا دبیر رئیس فدراســیون کشتی این 

کار را پرریسک خواند.
یزدانــی مدت هاســت کــه در اردوی تیم 
ملی حاضر نیســت و مدت کوتاهی است تا 
تمرینات را به صورت اختصاصی در جویبار 
پیگیری می کند، البته قرار بــود به اردوی 
در حــال برگزاری تیم ملی اضافه شــود اما 
درمــان کارهای دســتش ایــن موضوع را 
به تعویق انداخته و قرار اســت از ماه بعد به 

اردوی تیم ملی اضافه شود.
در کنــار تمــام اتفاقاتی که برای حســن 

یزدانی در ســال منتهی به المپیک رخ داد، 
»دیوید تیلــور« رقیبت ســنتی و دیرینه 
او هم نتوانســت در المپیک پاریس حضور 
پیدا کند و بــا باخت مقابــل حریف جوان 
خــود »آرون بروکــس« برای همیشــه از 
دنیای قهرمانی خداحافظی کرد و به عرصه 

مربیگری وارد شد.
طبیعتاً نبود گربه سیاه یزدانی فرصت خوبی 
برای او به وجود آورد تا بتواند طلای المپیک 
پاریس را از آن خــود کند؛ چرا که در تمامی 
این ســال ها تیلور رقیب جدی یزدانی بود و 
نمی توانست از پس آن بربیاید و حالا با نبود 
این کشــتی گیر بخت برای کسب سومین 
مدال المپیــک و همچنیــن دومین مدال 
طلای المپیک به حســن یزدانــی رو کرده 
تا بتواند نام خود را در کشــتی آزاد ماندگار 
کند. البته در شــرایطی که کتف آســیب 

دیده اش سر یاری با او داشته باشد.
کامران قاســمپور هم دیگر نماینده پرابهام 
کشتی آزاد اســت؛ او با وزن ۹۷ کیلوگرم و 
طبق چرخه انتخابی تیم ملی به اردو اضافه 
شده بود، اما شکست دوباره او در مسابقات 
رنکینگ دار کرواسی مقابل اسنایدر اهالی 
کشتی را پیش از گذشــته به این باور رساند 
که فیزیــک قاســمپور مناســب این وزن 

نیست.
او که سال ها پشت سر یزدانی بود و به ناچار 
تغییر وزن داده بود، توانست در وزن ۹۲ دو 
مدال جهانی در کارنامه خود ثبت کند، اما از 
آنجا که ایــن وزن غیرالمپیکی بود کامران 
باز هم مجبور به تغییر وزن شد و در وزن ۹۷ 
کیلوگرم کشتی گرفت اما نتوانست در این 
وزن با وجود اینکه خوب کشــتی می گرفت 

و فن می زد از پس مدعیان این وزن بربیاید.
حالا با وضعیت مبهم حسن یزدانی در وزن 
۸۶ کیلوگرم، قاسمپور سودای بازگشت به 
وزن قبلــی خود را در ســر دارد و این روزها 
هم در تمرینــات تیم ملی ســخت تمرین 
می کند و به لحاظ بدنی و وزنی هم شــرایط 
قابل قبولی دارد. او منتظر اســت تا تکلیف 
حســن یزدانی در مســابقات رنکینگ دار 
مجارســتان که ۱۷ تا ۲۱ خردادماه برگزار 
می شود، مشــخص شــود و در صورتی که 

کتف حسن در آن مســابقه یاری نکرد و از 
نظر بدنی هم شــرایط نامناســبی داشت، 

جایگزین یزدانی در المپیک پاریس شود.
ایــن دو موضــوع مهم چالــش پیش روی 
کشتی آزاد در فاصله دو ماه مانده به المپیک 
پاریس است و باید دید در نهایت کادر فنی 
چه تصمیمــی می گیــرد، در مابقی اوزان 
تقریباً شرایط خوب است و تیم ملی کشتی 
آزاد که اتفاقاً از سال گذشته روزهای پرفراز 
و نشیبی هم داشت با ۵ کشــتی گیر راهی 

پاریس می شود. 
پیش از این هدایت تیم ملی برعهده پژمان 
درســتکار بود، او بعد از مسابقات جهانی به 
دلیل عملکرد ضعیف تیم ملی از سمت خود 
استعفا داد و رئیس فدراسیون کشتی هم با 
وجود اینکه یار غار او محســوب می شود، با 
این استعفا موافقت کرد و پس از آن هدایت 
تیم ملی به محسن کاوه مدیر تیم های ملی 
که اتفاقاً در ترکیب تیم هم حضور داشــت 

سپرده شد.

کشتی فرنگی؛ با ترکیب کامل 
و 6 سهمیه در راه پاریس

کشــتی فرنگی نسبت به ســایر رشته های 
ورزشی و از جمله کشتی آزاد شرایط خوبی 
دارد. شاگردان رنگرز موفق به کسب تمامی 
سهمیه ها برای حضور در المپیک شدند. در 
کشتی فرنگی، در وزن ۶۰ کیلوگرم مهدی 
محســن نژاد در مســابقات جهانی بلگراد 
با شکســت در مرحله رده بندی در جایگاه 
پنجم قرار گرفــت اما به ســهمیه المپیک 

رسید.
در وزن ۶۷ کیلوگــرم محمدرضــا گرایی 
دارنده مدال طلای المپیک در مســابقات 
جهانی بلگراد به مدال نقره رسید و توانست 
ســهمیه این وزن را از آن خود کند. در وزن 
۹۷ و ۱۳۰ کیلوگرم محمدهادی ساروی و 
امین میرزازاده در مســابقات جهانی بلگراد 
صاحب مــدال طلا شــدند و به ســهمیه 

المپیک رسیدند.
در دو وزن ۷۷ و ۸۷ کیلوگــرم هم با تصمیم 
کادر فنی، امیــن کاویانی نــژاد و علیرضا 
مهمدی به مســابقات گزینشی المپیک در 

قاره آسیا اعزام شــدند تا کار ناتمام کشتی 
فرنگی را تمام کنند، این دو کشــتی گیر هر 
دو در این مسابقات موفق به کسب سهمیه 
المپیک شــدند و به این ترتیب شــاگردان 
رنگرز با کسب ۶ سهمیه به المپیک پاریس 

راه پیدا کردند.

گرایی ها چالش بزرگ کشتی فرنگی
اگرچــه خیــال کادر فنی کشــتی فرنگی 
از بابت کســب ۶ ســهمیه المپیک پاریس 
راحت اســت و خیلی زود هم به این امر مهم 
رســید اما حضور گرایی ها را می توان یکی 
از چالش های بزرگ کشــتی فرنگی است، 
محمدرضا گرایی که امتحــان خود را پس 
داده و یکی از کشتی گیران باتجربه کشتی 
فرنگی اســت و مدال طلای المپیک توکیو 
هــم در کارنامه خــود دارد، در مســابقات 
جهانــی بلگراد موفق به کســب ســهمیه 
المپیک شــد. البته در آن مسابقات گرایی 
خیلی ســخت به مدال نقره رســید، او در 
مصاف با کشــتی گیر ژاپنی نفس کم آورده 
بود و اگــر برادرش )محمدعلــی( بطری به 
تشک مسابقه نمی انداخت و وقفه ای ایجاد 
نمی کــرد او در برابر این حریف شکســت 

خورده بود.
اما یکی از مشکلات همیشــگی گرایی که 
اعضای کادر فنی هم بارها بــه این موضوع 
اشــاره کردند بحث وزن اوست و حتی قرار 
بود در مسابقات مجارســتان او در وزن ۷۲ 
کیلوگرم کشــتی بگیرد که وزن زیادی کم 
نکند تا برای المپیک دچار مشــکل نشود. 
اما گرایی در کنار خود یک حریف قدرتمند 

همچون سعید اسماعیلی دارد. 
او در ســال گذشــته به مدت چهــار ماه به 
دلیل اســتفاده از ماده ممنوعه از حضور در 
میادین محروم شــد، اما از بهمن ماه ســال 
گذشــته با پایان محرومیتش بــه میادین 
برگشت و اولین مســابقه بعد از محرومیت، 
در رقابت های جــام وهبی امره به مدال طلا 

رسید.
اسماعیلی در مسابقات قهرمانی آسیا هم به 
مدال طلا رسید و از آن موقع حریف سخت 
و جدی برای گرایی محسوب شد، کادر فنی 

هم که هدف اصلی اش پشتوانه سازی است، 
تصمیم گرفته او را به مسابقات رنکینگ دار 
مجارستان اعزام کند تا در کنار گرایی روی 
تشــک برود. در واقع این مســابقه به نوعی 
انتخابی بین این دو نفر است و باید دید قرعه 
حضور در المپیک به نام چه کسی است. هر 
چند که از تجربــه بالایی گرایی و مدال های 
ارزشمندی که برای کشــتی فرنگی کسب 

کرده نمی توان غافل شد.
در کنــار محمدرضا، بــرادرش محمدعلی 
هم یکی دیگر از چالش های کشتی فرنگی 
است، محمدعلی اگرچه کاپیتان تیم است 
و از کشتی گیران با تجربه به حساب می آید 
اما در المپیــک توکیو و مســابقات جهانی 
نــاکام بود، به همیــن خاطر پــس از پایان 
محرومیتش، کادر فنــی تصمیم گرفت او 
را در یک وزن غیرالمپیکــی محک بزند. به 
این ترتیب با اعــلام کادر فنی، محمدعلی 
گرایــی در وزن ۸۲ کیلوگرم در مســابقات 
مجارستان به میدان می رود. البته با توجه به 
پیش رو بودن المپیک پاریس و از آن جایی 
که گرایی هــم تجربه بالایــی دارد، برخی 
معتقدند او را نباید در این وزن غیرالمپیکی 
به میــدان می فرســتادند، اما بــه هر حال 

تصمیم برعهده کادر فنی است.
هر چند که مربی کشتی فرنگی در گفت وگو 
با مهر شرط فرصت دوباره به گرایی را کسب 
مدال طلا در مسابقات مجارستان اعلام کرد 
و گفت: »مسابقات رنکینگ دار مجارستان 
از سطح بالایی برخوردار است و ما هم تا آن 
زمان وقت داریم تا شرایط بدنی محمدعلی 
را ارزیابی کنیم. اگر او بتواند در مســابقات 
رنکینگ دار مجارســتان مدال طلا کسب 
کند، قطعــاً کادر فنی بــه او فرصت دوباره 

خواهد داد.«
نماینــده کشــتی فرنگــی در مســابقات 
گزینشــی المپیک در قــاره آســیا امین 
کاویانی نــژاد بود کــه او موفق به کســب 
ســهمیه در وزن ۷۷ کیلوگرم شد. حالا باید 
دیــد در صورتی کــه گرایی در مســابقات 
مجارستان به مدال طلا برسد، آیا کادر فنی 
به او فرصت دوباره ای بــرای حضور در وزن 

المپیکی ۷۷ کیلوگرم خواهد داد یا خیر.

کشتی ضلع مدال آور آوردگاه پاریس
اگرچه کشــتی آزاد ایران موفق به کســب 
آخرین ســهمیه نشــد و با ترکیــب ناقص 
به المپیــک راه پیــدا می کند، اما کســب 
۶ سهمیه در کشــتی فرنگی و ۵ سهمیه در 
آزاد تعداد ســهمیه های کشــتی را به عدد 
۱۱ رســانده و این نشــان می دهد کشتی 
۳۶.۶ درصد از ســهمیه های کســب شده 
کاروان ورزشــی ایران را به خود اختصاص 
داده اســت. البته که شــانس مدال آوری 
این رشــته ورزشــی در المپیک مشخص 
نیســت به طوری که علیرضــا دبیر رئیس 
فدراســیون کشــتی در تازه ترین اظهارات 
خود در مورد شــانس مدال آوری این رشته 
در المپیک گفته اســت: »در المپیک ما اگر 
بتوانیم فقط یک مدال طلا بگیریم کلاه مان 
را بالا می اندازیم. فرقی ندارد فرنگی باشد یا 
آزاد همین که یک مدال طــلا بگیریم هنر 

کردیم.«

پیشکسوت اســتقلال معتقد است که یک دست بودن 
تیم دلیل موفقیت آبی ها تا اینجای کار بوده است.

پرسپولیس بازی هفته ۲۷ خودش مقابل هوادار را برد 
و حالا استقلال برای باز پســگیری صدر یک راه دارد؛ 
بردن فولاد! شاگردان نکونام باید در بازی حساس خود 
با فولادی روبرو شــود که حتی احتمال سقوط دارد و 
شاگردان ویســی به هیچ وجه نمی خواهند در آزادی 
امتیاز از دســت بدهند. به بهانه این بازی حســاس و 
همچنین برد رقیب همشــهری به سراغ حسن روشن 

پیشکسوت آبی ها رفتیم و با او همکلام شدیم؛

پرســپولیس بــرد و حــالا اســتقلال برای 
بازپســگیری صدر فولاد را شکست دهد، این 

بازی را چطور ارزیابی می کنید؟
قطعا بازی ســختی خواهد بود، برد پرسپولیس فشار و 
استرس را برای بازیکنان استقلال بیشتر خواهد کرد. 
تیم ها وقتی مقابل اســتقلال قرار می گیرند معمولا از 
انگیزه بالایی برخوردار هســتند و فولاد به دنبال این 

است که خودش را از منطقه سقوط نجات دهد.

پس بازی سختی را پیش بینی می کنید؟
بله قطعا، همه تیم های باقیمانده تا هفته آخر می توانند 
برای استقلال دردسر ساز شوند مخصوصا تیم هایی که 

به دنبال کسب سهمیه و یا ماندن در لیگ هستند. 

شــانس کدام تیم را بــرای قهرمانی این فصل 
بیشتر می دانید؟

وقتــی اســتقلال مقابــل تراکتــور مســاوی کرد، 
پرســپولیس می توانســت با برد ســپاهان در کورس 
قهرمانی خــود را جلو بیندازد اما همان جا با از دســت 
دادن این فرصت قهرمانی را از دســت داد . پرسپولیس 
تیم بســیار خوبی بوده و از نظر بازی حتی از استقلال 
هم بهتر است. استقلال بازی ها را با زحمت می برد اما 
در نهایت استقلال قهرمان است، هرچند فوتبال نامرد 
بوده و امیــدوارم اتفاق غیرمنتظــره ای در این ۴ بازی 

آینده رخ ندهد.

استقلال

وشن:استقلال قهرمان می شود اگر… ر

دوئل بزرگ سپاهان و تراکتور در 2 جبهه؛ پای لیگ نخبگان در میان است!
خریدار  ســپاهان و تراکتور برای کسب ۲ 
سهمیه باقی مانده آسیایی رقابت تنگاتنگی 

در لیگ برتر و جام حذفی دارند.
 با اعلام کنفدراســیون فوتبال آسیا، فصل 
آینده برای اولین بار شــاهد برگزاری لیگ 
نخبگان آســیا هســتیم؛ جایی که برترین 
تیم های قــاره کهن باید بــا یکدیگر رقابت 

داشته باشند.
 به جز این رویداد، لیگ قهرمانان آســیا هم 
محلی برای پیکار تیم های درجه دوی قاره 

کهن خواهد بود. 
فوتبــال ایــران )۱+۲( ســهمیه در لیگ 
نخبگان و یک ســهمیه در لیــگ قهرمانان 
آســیا۲ دارد و طبیعی اســت که تیم های 
بزرگ، میل و اشتیاق بیش تری برای حضور 

در لیگ نخبگان داشته باشند.
استقلال و پرسپولیس با نتایجی که در لیگ 
برتر به دســت آورده اند، رتبــه اول و دوم را 

در لیگ بیست وســوم از آن خــود کرده اند 
و صاحب ۲ ســهمیه قطعی لیــگ نخبگان 
شده اند. ۲ سهمیه ای که برای ۲ تیم نخست 

لیگ خواهد بود.
 ۲ ســهمیه باقی مانده دیگر اما به قهرمان 
جام حذفی )پلــی آف لیــگ نخبگان( و 
تیم ســوم لیگ )لیگ قهرمانان آســیا۲( 
تعلق پیدا می کند و این جاست که شاهد 
رقابتــی جذاب بیــن ۲ تیــم پرطرفدار 
شهرســتانی یعنــی ســپاهان و تراکتور 

هستیم.

ملوان در لیگ کم آورد
پیــش از دیدارهای هفته بیســت وهفتم، 
ملوان هم هماننــد ســپاهان و تراکتور در 
کورس ســهمیه آســیایی در لیــگ و جام 
حذفی بود امــا اکنــون آن هــا در یکی از 
رویدادهــا قافیــه را باخته انــد. تیم تحت 

هدایت مهدی تارتــار در ادامه نتایج ضعیف 
هفته های اخیرش، با قبول شکســت برابر 
شمس آذر قزوین، ۴۰ امتیازی ماند تا عملا 
دیگر امیدی برای کســب رتبه سوم یا حتی 
چهارم در لیگ نداشــته باشد. انزلی چی ها 
فقط با قهرمانی در جــام حذفی می توانند 

راهی پلی آف لیگ نخبگان شوند.

ســپاهان و تراکتــور ولی بایــد هفته های 
پرتب وتابی را پشــت ســر بگذارنــد. تیم 
اصفهانی ســومین تســاوی متوالی اش را 
تجربه کرد تا ۴۸ امتیازی شود و فاصله ایمن 

ایجاد شده را از کف بدهد. 
در ســوی دیگر تراکتور بــا روی کار آمدن 
حمید مطهــری به دومین بــرد متوالی در 
لیگ دســت یافت و ۴۷ امتیازی شــد و به 
یک امتیازی طلایی پوشان رسید تا از شانس 
خوبی برای ایستادن در رده سوم برخوردار 

باشد.

جام حذفی، مهم تر از لیگ برتر
ایــن ۲ تیــم در جــام حذفی هــم بخت 
قابل توجهی برای قهرمانــی دارند و در نبود 
سرخابی های پایتخت به اصلی ترین مدعی 
تبدیل شده اند. شــاگردان ژوزه مورایس در 
دور یک چهارم نهایی باید در ورزشگاه نقش 

جهان پذیرای ملوان باشــند و تراکتوری ها 
هم مقابــل دیدگان هواداران پرشــور خود 
میزبان مس رفســنجان هستند. اگر یکی از 
این ۲ تیم فاتح جام حذفی شــود، صاحب 
ســهمیه پلی آف لیگ نخبگان خواهد شد 
و دیگر تیم هم می تواند با ایســتادن در رده 
سوم یا چهارم، تک ســهمیه لیگ قهرمانان 
آســیا را به دســت بیاورد. مســلم است که 
حضور در لیــگ نخبگان، بــرای هر ۲ تیم 
جذاب تر خواهد بود و این حساســیت جام 

حذفی را برای شان دوچندان می کند.
باید دید در این پیکار جذاب بین ســپاهان 
و تراکتور، ســهمیه های باقی مانده چگونه 
توزیــع خواهد شــد. فعلا می تــوان گفت 
سهمیه لیگ قهرمانان آسیا، به قطع نصیب 
یکی از آن ها می شــود اما بــرای حضور در 
لیگ نخبــگان، آن هــا باید قهرمــان جام 

حذفی شوند.

نوشاد عالمیان به احتمال ۹۵ درصد از رنکینگ 
جهانی سهمیه می گیرد

سرمربی تیم ملی تنیس روی میز ضمن تشریح عملکرد نوشاد عالمیان 
در مسابقات گرند اسمش عربســتان، گفت: به واســطه امتیازاتی که 
او از این رقابت ها گرفت، به کســب ســهمیه از رنکینگ جهانی خیلی 
نزدیک تر شد.جمیل لطف الله نســبی که در هر ۶ دیدار نوشاد عالمیان 
در رقابت های تینس روی میز گرند اســمش عربستان همراه او بود، در 
گفت و گو با خبرنــگار مهر گفت: ارزیابی خاصی نمــی توان از عملکرد 
نوشاد در این مسابقات داشــت وقتی او عالی و بدون نقص کار کرد و در 

هیچ دیداری کم کاری نداشت.
وی به دیدارهای مقدماتی نوشاد عالمیان که به ترتیب برابر »سدریک« 
از بلژیک، »آندریاس لونکو« از اتریش و »محمد البیالی« از مصر برگزار 
شد، اشاره داشت و خاطرنشان کرد: نوشاد و سدریک دیدارهای زیادی 
با هم داشــته اند که با برد و باخت دو طرف همراه بوده است. این رقابت 

هم نزدیک وحساس بود اما نوشاد واقعا با قدرت کار کرد.
ســرمربی تیم ملی تنیس روی میز خاطرنشــان کــرد: مقابل حریف 
اتریشی هم نوشــاد خیلی یک طرفه و با قدرت کار کرد طوریکه بازیکن 
حریف در اواخــر بازی به اصطــلاح وا داده بود و بــازی را رها کرده بود 
طوریکه انگار می دانست نمی تواند کاری انجام بدهد. در بازی سوم هم 
بازیکن مصری با اینکه رنکینگ بالاتری از نوشــاد داشــت واقع حرفی 

برای گفتن نداشت و نتوانست حتی یک گیم هم بگیرد.
لطف الله نسبی با تاکید بر اینکه نوشــاد عالمیان با اقتدار و بدون اینکه 
یک گیم را هم واگذار کند از مرحله مقدماتی صعود کرد، یادآور شد: او 
با قدرت وارد مرحله حذفی شــد. »کائو چنگ جو« از چین تایپه حریف 
اول نوشــاد در مرحله حذفی بود. بازیکن آتیه داری کــه رقابت با او در 
هر شرایطی سخت است. درست است که در مســابقات قهرمانی آسیا 
هم این بازیکن جوان مغلوب نوشاد شــده بود اما این اصلا تضمینی به 
پیروزی دوباره نبود. واقعا رقابت با این بازیکن سخت و نفس گیر بود اما 

نوشاد دوباره از پسِ آن برآمد.
ســرمربی تیم ملی تنیس روی میز با یادآوری اینکه نوشاد عالمیان در 
دومین دیدار مرحله حذفی موفق به شکســت ۳ بــر ۲ »لیانگ جینگ 
کون« از چین با رنکینگ چهارم جهان شــد، گفت: این دیدار و نتیجه 
به دســت آمده در آن اوج هنرنمایی نوشــاد عالمیان در عربستان بود. 
پیروزی برابر این بازیکن کار هر کسی نبود اما نوشاد خیلی خوب آن را 
انجام داد. البته به اعتقاد من نوشــاد می توانست این بازی را ۳ بر صفر و 

نهایت ۳ بر یک ببرد اما عجله ین موقعیت را از او گرفت.
وی در این رابطــه ادامه داد: به اعتقاد من فقط عجلــه در گرفتن امتیاز 
باعث شد کار به گیم پنجم کشیده شود. این موضوع باعث شد تا نوشاد 
به حریف مدعی چینی اش امتیاز بدهد. در واقع بازیکن چینی امتیازی 
از نوشاد نمی گرفت، این خودِ نوشاد بود که به او امتیاز می داد. البته در 
گیم های چهارم و پنجم نوشــاد بهتر توانســت بازی را کنترل کند و با 

تمرکز لازم نتیجه را به سود خود تمام کرد.

لطف الله نســبی با بیان اینکه نوشــاد عالمیان در دیــدار پایانی برابر 
»شایدونگ« چینی هم عالی و بدون نقص کار کرد، گفت: حریف چینی 
اما خیلی بهتر و کم نقص تر کار کرد. او در پوئن های حســاس بهتر و با 
تجربه تر کار کرد و به همین دلیل پیروز شــد. نوشاد شاید می توانست 

این بازی را هم ببرد اما حریفش واقعا کم نقص تر بود.
سرمربی تیم ملی تنیس روی میز گفت: در هر صورت این برای نخستین 
بار بود که نوشــاد عالمیان در رقابت های گرند اســمش تا مرحله یک 
هشتم نهایی بالا آمد، شــاید در هیچ رویدادی نوشاد به این اندازه خوب 
نبوده است. در کل او در این رقابت ها خیلی سرحال و با روحیه بود. اینکه 
وقتی در شرایط ســخت عقب می افتاد، روحیه اش را از دست نمی داد و 
عصبی نمی شد، امتیاز بزرگی برایش بود.وی تاکید کرد: نوشاد از همین 
مســابقات صاحب ۴۰۰ امتیاز رنکینگی شد که به ارتقایش در رنکینگ 
جهانی خیلی کمک می کند. با این اوصاف او به احتمال ل۹۰ تا ۹۵ می 
تواند از رنکینگ جهانی سهمیه بگیرد. نوشــاد در حال حاضر در رده ۸ 
المپیکی است و از حاشــیه امنیت خوبی هم برخوردار است. بازیکنانی 
که بعد از او هســتند به ترتیب ۵۰ و ۱۳۰ اختلاف امتیاز دارد که فقط در 

شرایط غیرقابل پیش بینی قابل جبران است.
لطف الله نسبی گفت: ۱۵ نفر از رنکینگ جهانی سهمیه می گیرند. البته 
توزیع ســهمیه از رنکینگ جهانی قوانین خاص خود را دارد و به واسطه 
ســهمیه های میکس دوبل از تعداد آنها کسر می شــود. با این اوصاف 
نوشاد شانس زیادی برای کسب سهمیه از رنکینگ دارد و اگر این اتفاق 

رقم بخورد، برای اولین بار درتاریخ خواهد بود.

وادید رئیس فدراسیون کشتی  قول صدور ر
آلبانی به دبیر

رئیس فدراسیون کشتی ایران در حاشیه رقابت های کشتی آزاد کسب 
سهمیه المپیک در استانبول، با رئیس فدراسیون آلبانی دیدار داشت و 

قول  صدور روادید آزادکاران از سوی همتای خود را دریافت کرد.
علیرضا دبیر در دیدار با پریزرنی رئیس فدراســیون کشــتی آلبانی که 
از همدوره کشــتی گیران سبک وزن کشــورمان در دهه ۸۰ محسوب 
می شود، با اشاره به جلسه با نناد لالوویچ رئیس اتحادیه جهانی و تاکید 
فدراسیون ایران بر صدور روادید به جهت حضور در رقابت های جهانی 
زیر ۲۳ ســال و جهانی اوزان غیر المپیکی، از همتــای اهل آلبانی خود 
خواست که همکاری لازم را برای حضور نفرات کشورمان در مسابقات 
یاد شده را داشته باشد.رئیس فدراســیون کشتی آلبانی نیز در پاسخ به 
دبیر از صحبت با نخست وزیر این کشور و تاکید بر این موضوع که ایران 
یکی از کشورهای موثر در کشتی جهان است، خبر داد و گفت: نخست 
وزیر آلبانی قول صدور روادید کشــتی گیران ایران برای حضور در این 

مسابقات را داده است.

اگهی فقدان سند مالکیت 
خانم فرنگیس بابایی طبق درخواست  به شماره وارده ۳۳۹۷ مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۰۴ با تقدیم دو برگ فرم استشهادیه محلی مصدق 
شده به شماره ۷۸۶۷۳۸ مورخ ۱۴۰۳/۰۱/۲۹ دفترخانه اسناد  رسمی شماره ۳۸ کرمانشاه مدعی است که سند مالکیت شش 

دانگ پلاک ۲۴ فرعی از ۲۶۲۴ اصلی واقع در بخش دو شهر کرمانشاه که با مشخصات ذیل: 
مشخصات ملک : یک قطعه آپارتمان مسکونی نوع ملک طلق به پلاک ثبتی ۲۴ فرعی از ۲۶۲۴ اصلی،مفروز و مجزا شده از ۶ 
فرعی از اصلی مذکور، قطعه ۷در طبقه۳ و واقع در بخش ۰۲ ناحیه ۰۰ حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک استان کرمانشاه 
به مساحت ۱۱۰.۶۶ متر مربع  مشخصات مالکیت : مالکیت فرنگیس  بابائی فرزند احمد شماره شناسنامه ۳۲۰ تاریخ تولد 
۱۳۴۳/۱۰/۰۲ صادره از اسلام آباد دارای شماره ملی ۳۳۴۰۸۳۴۰۷۵ با جز سهم ۶ از سهم ۶ بعنوان مالک شش دانگ  عرصه  و 
اعیان با شماره مستند مالکیت ۱۹۵۳۵۱ تاریخ ۱۳۹۶/۰۲/۱۶ دفتر خانه اسناد رسمی شماره ۲۳ شهر کرمانشاه استان کرمانشاه، 
موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی ۳۶۸۲۵۰ سری ب سال ۹۴ با شماره دفتر الکترونیکی ۱۳۹۶۲۰۳۱۶۰۰۱۰۰۱۷۷۷ 
ثبت گردیده  و بعلت سهل انگاری سند مالکیت به شماره سریال ۳۶۸۲۵۰ مفقود شده است، لذا مراتب طبق ماده ۱۲۰_  
آیین نامه  قانون ثبت در یک نوبت آگهی  می شود تا چنانچه فرد یا افرادی مدعی انجام معامله یا وجود سند مالکیت در نزد 
آنان میباشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ۱۰ روز مراتب را به این اداره اعلام دارند در غیر اینصورت نسبت به صدور سند 
مالکیت طبق مقررات اقدام و سند مالکیت اولیه از درجه اعتبار ساقط و ابطال خواهد شد . محدودیت: محدودیت دفتر املاک 
: رهنی شماره ۱۹۵۳۵۲ مورخ ۱۳۹۶/۰۲/۱۶ دفتر خانه اسناد رسمی شماره ۲۳ شهر کرمانشاه استان کرمانشاه که بنفع بانک 
صادرات ایران به مبلغ  ۸۳۸،۴۹۰،۹۸۶ ریال به مدت ۱۲۰ ماه ثبت شده . بموجب صورتمجلس حاصل از تفکیک به شماره 

۱۳۹۴۲۰۴۱۶۰۰۱۰۰۰۵۵۴ تاریخ ۱۳۹۴/۱۲/۱۶ _۰۸:۵۶ ثبت تقاضای تفکیک صورت پذیرفته است. 
مطابق سیستم الکترونیک بازداشت مشاهده نشد .

سجاد مویدی  مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک از طرف علیرضا محمدیان
م الف/۷۰۱



استان

کرمانشاه-حســنا فخــارزاده   مدیرعامــل شــرکت 
بــرق منطقه ای غــرب ابــراز امیــدواری کرد، بــا همراهی 
صنایع سنگین منطقه و وارد مدار شــدن نیروگاه های 
خــود تامیــن، تابســتان امســال را بــا کمتریــن اعمــال 

محدودیت برق برای صنایع پشت سر بگذاریم.
جعفر الفتی نیا در نشســت بــا مدیران صنایع ســنگین 
منطقــه غرب کشــور کــه بــا محوریــت مدیریــت مصرف 
برق در پیــک تابســتان ســال ۱۴۰۳ برگزار شــد، با اشــاره 
به نزدیک شــدن پیک مصــرف برق در تابســتان ســال 
جاری، گفــت: با توجه بــه تفاهم نامه همــکاری که بین 
وزارت نیرو و صمت منعقد شــده، قرار اســت از ظرفیت 
نیروگاه هــای خــود تامیــن بــرای تامیــن بــرق صنایعــی 
که انرژی بَر هســتند اســتفاده شــود تا پیک فصــل گرما 
را به خوبــی و با کمتریــن میــزان مدیریت مصــرف برای 

صنایع پشت سر بگذاریم.
گرچه در فصل زمســتان ســال گذشــته  وی ادامه داد: ا
نیز بــا وجــود محدودیتــی کــه در ســوخت نیروگاه های 
بــرق داشــتیم و بــا محدودیــت تولیــد مواجــه بودیــم، 
کمتریــن مدیریــت را برای صنایــع اعمال کردیــم، اما در 
فصــل تابســتان شــرایط قــدری متفــاوت بــوده و دیگــر 
کاهــش محدودیت هــا چنــدان بــاز  دســت مــا بــرای 

نیست.
مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقــه ای غــرب بــار دیگــر بر 
کثری برای پایداری برق صنایع در فصل  همراهی حدا
کید کــرد و افــزود: معتقــدم بخش  تابســتان پیــش رو تا
صنعت از اهمیت بســزایی برخوردار اســت و در شرایط 

پیک مصــرف محدودیت برق صنایع نبایــد در اولویت 
باشــد، از همین رو تــاش می کنیم نهایــت همراهی را با 

بخش تولید و صنعت داشته باشیم.
بــزرگ و ســنگین  از واحدهــای  الفتی نیــا در مقابــل 
صنعتــی منطقــه غــرب شــامل اســتانهای کرمانشــاه، 

کردســتان و ایــام درخواســت کــرد چنانچه نســبت به 
ایجاد نیروگاه های خودتامین اقدام کرده اند، در پیک 
بــار بیشــتر از ظرفیت ایــن نیــروگاه هــا اســتفاده کنند و 
صنایعی کــه احــداث نیــروگاه را در دســتور کار دارند نیز 

روند کار خود را تسریع دهند.
کــه  وی همچنیــن از حمایــت از صنایعــی خبــر داد 
احداث نیروگاه های خود تامین را در دستور کار دارند.

مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقــه ای غــرب در ادامــه 
اشــاره ای هــم بــه وضعیــت نیروگاه هــا و مصــرف بــرق 
در منطقــه غرب داشــت و عنــوان کــرد:  در حــال حاضر 
مجموع ظرفیــت نصی شــده نیروگاهی قابل دســترس 
و عملیاتــی در ایــن منطقــه ۳۵۳۲ مــگاوات اســت کــه 
جمعیــت حــدود ۴.۲ میلیــون نفری ســه اســتان غرب 
کرمانشــاه، کردســتان و ایــام( را تحــت پوشــش  ( کشور

دارد.
الفتی نیا بیشــترین ســهم مصرف برق در این منطقه را 
مربوط به بخش خانگی با ۳۷ درصــد اعام کرد و یادآور 
شد: ســهم بخش صنعتی ۲۳ درصد، بخش کشاورزی  
۲۱ درصد، بخش عمومی یازده درصد و ســایر بخش ها 

شش درصد است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
یشه بر توربینی www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه       24 اردیبهشت 1403    شماره 1584  استفاده از دستگاه ر

در شبکه فاضلاب استان اصفهان
اصفهان-مریــم مومنــی    دســتگاه ریشــه بــر توربینــی کــه توســط 
یکــی از کارکنان آبفای اســتان اصفهان تولیدشــده اســت، در شــبکه 

فاضاب برخی از شهرهای استان مورد استفاده قرار می گیرد.
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان با اشــاره به اختراع دســتگاه ریشه 
بــر توربینی در اصفهــان اعام کرد: در دوســال گذشــته این دســتگاه 
توسط یکی از کارکنان آبفا تولید شد و اســتفاده از این دستگاه باعث 
کاهش هزینه و وقوع حوادث در شــبکه فاضاب در شــهرهای ورزنه، 

خمینی شهر و بهارستان شده است.
کبریان با بیــان اینکه این دســتگاه عاوه بر حذف ریشــه ها  حســین ا
قادر اســت رســوبات موجود در جداره شــبکه هــای فاضــاب را نیز از 
بین ببــرد، اعام کــرد: یکــی دیگــر از کاربردهــای این دســتگاه حذف 
رســوبات اســت که این امر از خوردگی شــبکه فاضــاب جلوگیری می 
کند و عــدم خوردگی شــبکه فاضــاب نقش بســیار مهمــی در کاهش 

حوادث دارد.
وی در خصــوص نفــوذ ریشــه هــای درختــان در داخــل لولــه هــای 
فاضاب گفت: ورود ریشه درختان به شبکه فاضاب سبب می شود 
تا مجرای فاضاب ها بســته شــود و فاضاب از کف خانه هــا بالا بزند، 
ایــن در حالیســت که بــا اســتفاده از ایــن دســتگاه دیگر کمتر شــاهد 

وقوع چنین حوادثی خواهیم بود.
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهــان عنوان کرد: این دســتگاه قابلیت 
ایــن را دارد کــه بازوهای خــود را به انــدازه قطر شــبکه هــای فاضاب 
تنظیم کند و با ورود به شــبکه در قطرهای مختلف ریشــه و رســوبات 
موجود در لولــه ها را از بیــن ببــرد. مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان 
اعام کرد: درصدد هستیم با اســتفاده هر چه بیشــتر از این دستگاه 
راندمان شــبکه هــای فاضــاب را در ســطح اســتان افزایــش دهیم تا 
خدمات آبفا بــا کمتریــن هزینه ای بــدون وقفــه در اختیار مــردم قرار 

گیرد.

 تکمیل احداث مخزن 250 مترمکعبی 
ود شاهین شهر وستای کلهر ر

اصفهان-مریــم مومنــی   عملیــات احــداث مخــزن بتنــی ۲۵۰ 
مترمکعبــی روســتای کلهــرود کــه از اول شــهریور مــاه ســال ۱۴۰۲ آغاز 

شده بود، در اردیبهشت ماه جاری به پایان رسید.
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان با بیان اینکه با در مدار قرار گرفتن 
این مخزن، آب شــرب بیش از ۲ هزار نفر از روستائیان منطقه کلهرود 
به صورت پایدار تامین می شــود، اظهار داشــت: با اجــرای این پروژه 
کنان روســتاهای کلهرود محله قلعه، سر بیشــه و تکلر  آب شــرب  ســا
با فشــار یکســان تامین می شــود، این در حالیســت که قبل از اجرای 

این پروژه مردم این منطقه بعضا با افت فشار آب مواجه می شدند.
کبریان هــدف از اجرای ایــن پــروژه را افزایش حجــم ذخیره  حســین ا
این مخــزن عنوان و اعــام کرد: حجــم محــدود مخزن قبلــی ۱۵۰ متر 
مکعبی روســتای کلهــرود که بــه دلیل گــذر زمان  فرســوده هم شــده 
بــود، در برخــی از فصــول ســال باعــث سرریزشــدن آن مــی گردید که 
منجر به هــدر رفت آب می شــد.  وی افــزود: عملیات احــداث مخزن 
بتنــی زمینــی ۲۵۰ متــر مکعبــی کلهــرود هزینــه ای بالــغ بــر ۳ میلیارد 

تومان به همراه داشت که از محل اعتبارات عمرانی تامین شد.
مدیرعامــل آبفای اســتان اصفهان به نوســازی شــبکه آب روســتای 
کلهــرود در ســال هــای اخیــر پرداخــت و تصریــح کــرد: در ســه ســال 
گذشــته بیش از هشــت کیلومتــر از شــبکه روســتایی کلهــرود اصاح 
و بازســازی شــد چرا کــه قطــر شــبکه توزیــع  آب روســتای کلهــرود ۵۰ 
میلیمتر بود که موجب رسوب گیری جدار شــبکه و به دنبال آن افت 

فشار آب می شد. 

طی سال گذشته انجام شد؛

تحویل بیش از 214 میلیون متر مکعب گاز طبیعی 
به جایگاههای سوخت CNG در استان اردبیل

اردبیل-افسون جبارزاده   مدیرعامل شــرکت گاز استان اردبیل از 
تحویل بیــش از ۲۱۴ میلیون متــر مکعب گاز طبیعی بــه جایگاههای 

سوخت CNG استان طی سال گذشته خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز اســتان اردبیل، میر ســعید سید 
متین مدیر عامل این شــرکت با اشــاره بــه توزیع ۲۱۴ میلیــون و ۵۳۴ 
هزار متر مکعب گاز به جایگاههای CNG اســتان گفــت: از این میزان 
گاز تحویلی، بیــش از ۱96 میلیون متر مکعب مربــوط به جایگاههای 
داخل شهری و بیش از ۱8 میلیون متر مکعب مربوط به جایگاههای 
بین راهی می باشد. ســید متین در ادامه ضمن اشاره به در دسترس 
بودن جایگاههای سوخت گاز طبیعی در اقصی نقاط استان، گفت: 
در حال حاضــر ۷۰ جایــگاه CNG در اســتان در امر توزیــع گاز فعالیت 
دارند که از این تعداد ۲6 جایگاه در ســطح شــهر اردبیل و ۴۴ جایگاه 
در سایر نقاط استان فعال هســتند که با توجه به تعداد جایگاه های 
سوخت در استان ، در زمینه توزیع و تحویل گاز به خودرو ها در حال 
حاضر مشــکلی وجود نداشــته و دسترســی به جایگاههای ســوخت 

CNG در اقصی نقاط استان به سهولت امکانپذیر است.
وی در پایــان ارتقاء ضریــب نفوذ گاز طبیعــی در صنعت حمــل و نقل 
را یکــی از اهــداف اســتراتژیک صنعت گاز عنــوان نمــود و در خصوص 
مزایای گاز طبیعی ، اظهار داشــت: در دســترس بــودن ، درصد بالای 
ایمنــی و بازدهــی مطلــوب ســوخت، حــذف رســوبات ســرب از مــواد 
حاصــل از احتــراق، هزینه تعمیــر و نگهــداری کمتر وســایل نقلیه گاز 
طبیعی نسبت به ســایر وســایل نقلیه با سوخت فســیلی، عمر بالاتر 
، کاهش گازهای گلخانه ای در مقایســه با وســایل نقلیه  روغن موتــور
بنزینــی و ارزان تــر بــودن آن نســبت بــه  بنزین یــا دیــزل از مزایــای گاز 

طبیعی است.

 واگذاری بیش از ۶4 هزار فقره اشتراک فاضلاب 
در مازندران

گــذاری6۴ هزار  ســاری- امیری فر   مدیــر عامل آبفــا مازنــدران از وا
ک فاضاب با بهره مندی ۱6۰هزار آحاد از جمعیت استان  فقره اشترا

از شبکه جمع آوری فاضاب خبر داد
بهــزاد بــرارزاده در گفتگویــی با اشــاره به ضــرورت اجرای شــبکه های 
فاضــاب در اســتان بــا توجــه بــه بــالا بــودن ســطح آبهــای زیرزمینی 
ک فاضاب طی سال گذشته  اظهار داشت: 9 هزار و ۳۴۳ فقره اشترا

در سطح استان جاری و ۲ هزار و ۲۱6 فقره انشعاب نصب شد.
گذاری ۱6۰۰ فقره انشــعاب در شــهرک یثرب قائمشهر  او با اشــاره به وا
،گندیاب نــور و مســکن مهر امــام خمینــی )ره( بهشــهر گفــت: ۲۴۳۰ 
فقره انشعاب طی سال گذشته به فروش رســید که به نسبت بودجه 
بیانگــر پیشــرفت۱۰6 درصدی اســت. مدیــر عامل آبفــا مازنــدران در 
پایان این گفتگو از پیشرفت بالای پروژه های فاضاب بحر ارم شرقی 
و غربی ، شــهید بزار و ایســتگاه پمپاژ کاظم بیگی بابل خبــر داد و ابراز 
امیــدواری کرد پــروژه فاضــاب کاظــم بیگی تــا خــرداد ماه جــاری به 

مرحله بهره برداری برسد.

اردبیل-افســون جبارزاده   مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان 
اردبیــل در ایــن برنامــه با اشــاره بــه اهمیــت تســریع در روند فعالیــت های 
فیمابیــن گفــت: نقــش بــی بدیــل آمــوزش و پــرورش در گســترش فرهنگ 
بهینه مصرف برق، بر کسی پوشیده نیســت از اینرو انعقاد تفاهم نامه فوق 

اهمیت بسزایی در معرفی پویش همیار با انرژی دارد.
حســین قدیمی بهره گیری از مشــارکت دانش آموزان در گسترش فرهنگ 
بهینــه مصــرف انــرژی را در صرفــه جویــی از انرژی هــا را مهــم ارزیابــی کرد و 
افــزود: امیدواریم در ســایه انعقاد ایــن تفاهم نامــه، عاوه بــر تقویت حس 
مســئولیت پذیــری در بین دانــش آمــوزان و اولیــا، معلمــان و کادر مدارس 
استفاده درست از انرژی و راهکارهای مصرف صحیح برق به مردم آموزش 

داده شود.
از  بیشــتر  کشــورمان  در  انــرژی  مصــرف  میــزان  اینکــه  عنــوان  بــا  وی 
اســتانداردهای جهانــی اســت گفــت: در راســتای سیاســت هــای دولــت 
، پویــش همیار بــا انرژی  و بــه منظــور مدیریت بهینــه مصرف برق در کشــور

آغازششــده که اســتفاده از ظرفیــت دانش آمــوزان در معرفی بهتر و بیشــتر 
این پویش، لازم و ضروری می باشد.

مدیــرکل آمــوزش و پــرورش اســتان اردبیــل نیــز در ایــن دیــدار با اشــاره به 
ظرفیت هــای متعدد آمــوزش و پرورش بــرای معرفی ایده هــا و برنامه های 

شــرکت توزیع نیروی برق اســتان گفت: امیدواریم برنامه های شــرکت برق 
و پویش هــای مورد نظــر بــه  بهترین نحــو در بین دانــش آمــوزان و مدارس 

اطاع رسانی شود.
کام ا... صفــری از آمادگی آموزش و پرورش اســتان برای برگزاری جشــنواره 
هــا و همایــش هــای مرتبط بــا بهینه ســازی مصــرف بــرق خبــر داد و افزود: 
مجموعــه آمــوزش و پرورش اســتان از توســعه طرح هــای مرتبط بــا پویش 
های مدیریت بهینه مصرف برق اســتقبال کــرده و آماده تجلیــل و تکریم از 

فعالان این برنامه ها به نحو مطلوبی است.
لازم به ذکر اســت تفاهــم نامه همکاری فیمابین شــرکت توزیــع نیروی برق 
و اداره کل آمــوزش و پــرورش اســتان اردبیــل، در ۷ مــاده و با اعتبار ۴ ســاله 
منعقد شد که در سالهای گذشته نیز این تفاهم نامه در راستای همکاری 
مشــترک منعقد شــده بود که بــا اتمام زمــان تفاهم نامــه قبلــی تفاهم نامه 

جدید امروز به امضای دوطرف رسید.

اردبیل

ورش وی برق استان اردبیل با اداره کل آموزش و پر یع نیر گسترش همکاری های  شرکت توز

غربی آذربایجان  البرز
ج: شهردار کر

وی تهران در آینده نزدیک انجام می شود ج به متر اتصال قطار شهری کر

-ترنــم مظفری    شــهردار کرج گفت: ســاخت  البرز
و تجهیــز ســه ایســتگاه میــدان امــام حســین )ع(، 
چهــارراه مصبــاح و چهــارراه هفــت تیر قطار شــهری 

کرج در حال انجام است.
مهــرداد کیانــی اظهــار کــرد: متــروی کــرج طــی دو 
دهه گذشــته به دلایلی نیمــه تمام مانده بــود ولی با 

تاش های شــورای پنجم و پیگیری شــورای ششم، 
جان تازه ای به آن تزریق شده است.

وی بــا اشــاره بــه تخصیــص اعتبــارات کان بــه ایــن 
پــروژه ادامــه داد: در حــال حاضــر مدیریت شــهری 
کــرج بــر تکمیــل و بهره بــرداری از ایســتگاه شــهید 
ســلطانی متمرکــز شــده و امیدواریــم ایــن اتفــاق در 

آینده نزدیک بیفتد.
وی اضافه کرد: به موازات تکمیل این ایســتگاه، سه 
ایســتگاه میدان امام حســین ع، چهــارراه مصباح و 
چهارراه هفت تیر هم در حال تجهیز و ساخت ابنیه 

هستند.
ایســتگاه شــهید  بــا تکمیــل  کــرد:  کیانــی تصریــح 
ســلطانی و بهره برداری از آن طی آینــده ای نزدیک، 
رونــد تکمیل متــروی کــرج و تهــران نهایی شــده و با 
تحقق مســیر ارتبــاط ریلی بــا پایتخت، مســافرگیری 

تجاری آغاز می شود.

 با حضور استاندار آذربایجان غربی

وستای چایپاره به بهره برداری رسید 4 ر وژه گازرسانی به  پر
ارومیه-رحیــم جباردخــت   طــی  مراســمی در 
روســتای قره کهریز چایپاره با حضــور محمدصادق 
معتمدیــان اســتاندار آذربایجــان غربــی در محــور 
شــوریک چایپاره، پروژه گازرسانی به ۴ روستای این 

محور به مرحله بهره برداری رسید.
در قالــب ایــن پــروژه، بــه همــراه گازرســانی بــه ۲9 
مقــام  ســفر  اول  دور  مصوبــات  از  صنایــع  مــورد 
عالــی اســتان بــه چایپــاره، مشــعل گاز روســتاهای 
شــوریک، قورول ســفلی، بــالا کهریز و قــره کهریــز نیز 
 روشــن شــده و ۲۲9 خانــوار از نعمــت گاز برخــوردار 

شدند.
، در مجمــوع ۲۱ کیلومتر  برای گازرســانی ایــن محــور
شــبکه گذاری شــده و این پروژه با صــرف ۲۰۰ میلیارد 

ریال اعتبار به مرحله اجرا درآمد.
تعــداد کل روســتاهای چایپاره ۷۴ روســتا بــوده و از 
ایــن تعــداد  ۴۱ روســتا گازدار شــده و 9 روســتا نیــز در 

دست اجرا است.
 در دهه فجر امســال، با افتتاح پروژه های در دســت 
از  چایپــاره  روســتایی  خانــوار  بهره منــدی  اجــرا، 
نعمــت گاز به 98 درصد رســیده و گازرســانی به تمام 
روســتاهای بالای ۲۰ خانوار این شهرستان به اتمام 

می رسد.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب:

ین محدودیت برق را برای صنایع در تابستان داشته باشیم تلاش می کنیم کمتر

مازندران

ســاری- امیــری فــر    دکتــر بریمانــی مدیــرکل بهزیســتی اســتان ضمــن 
گرامیداشــت ولادت حضــرت معصومه)س( و تبریــک روز دختر و فرارســیدن 
کز  دهه کرامــت، گفت: قریب بــه 9۵دختر بدسرپرســت و بی سرپرســت در مرا
شبانه روزی شــبه خانواده بهزیستی اســتان نگهداری می شــوند و ۲۰۰ دختر 
فاقد سرپرســت موثر در نزد بســتگان ســببی و نســبی بــا حمایــت اقتصادی و 

اجتماعی بهزیستی مازندران نگهداری می شوند.
وی بــا بیــان اینکــه در ســال گذشــته ۲8دختــر بــا توانمندســازی اجتماعی و 
اقتصــادی خانــواده، تحویــل والدیــن شــدند و 8 دختــر نیــز ازدواج کردنــد 
تصریح کرد: همچنیــن بیش از 9۰ تن از دختران کار هــم از خدمات مددکاری 

و حمایتی بهزیستی استان بهره مند شدند.
مدیــرکل بهزیســتی مازنــدران با اشــاره بــه فعالیــت مرکــز دولتی شــبانه روزی 
خانــه ســامت بــرای حمایــت از دختــران در معــرض آســیب و ارائــه خدمات 

روانشناســی و مددکاری و حمایــت های مــادی و معنوی در ایــن مرکز به ۱۱8 
کــز ندای مهــر بهزیســتی مازندران  دختر در ســال گذشــته یادآور شــد: در مرا

در شهرســتانهای ســاری و آمــل تعــداد ۱۲۰ دختــر در معرض آســیب در ســال 
گذشته از خدمات بهزیستی بهره مند  شدند.

دکتــر بریمانــی بــر ایجــاد آرامــش و آســایش دختــران و فراهــم نمــودن 
ابزارهــای توانمندســازی آنهــا بــا برگــزاری کاس هــای فنــی و حرفــه ای 
کید کرد و افزود: شایسته  متناسب با نیاز جامعه در سازمان بهزیســتی تا
گیری  کز ضمــن الگو بــرداری از بزرگان دیــن و فرا اســت تا فرزندان این مرا
 مهــارت هــای زندگــی بیشــترین تمرکــز و زمــان خــود را صــرف تحصیــل 

دانش نمایند.
مدیر کل بهزیســتی مازنــدران آینده روشــن کشــور را در گرو آمــوزش و پرورش 
همه جانبــه کــودکان و نوجوانان عنــوان کــرد و افزود: بانــوان و دختــران باید 
جایگاه واقعــی و ارزش حقیقــی خود را بشناســند و در جهت بالندگی، رشــد و 

شکوفایی خود بکوشند.

ح کرد: مدیرکل بهزیستی مازندران مطر

پرست موثر 200 دختر فاقد سر یستی مازندران از  حمایت اقتصادی و اجتماعی بهز

کردستان

ســنندج-فاطمه ملایــی    مدیرکل صنعــت، معدن و تجارت کردســتان گفــت: حدود 8۰ درصد مســاحت اســتان که 
پتانسیل معادن فلزی را دارد، تحت مطالعات ژئوفیزیک قرار گرفته است.

بختیار خلیقی  در جلســه دســتگاه های شــورای هم خانواده صنعت، معدن و تجارت اســتان کردســتان، اظهار کرد: از 
کنون ۱۳ هزار و ۱۰۰ کیلومترمربع تحت مطالعات ژئوفیزیک قرار گرفته است. مجموع مساحت استان کردستان تا

ک کارخانه ها با خطر مواجه شــدند،  ، مــواد معدنی برای تامین خورا وی ادامه داد: با توجه به اینکه در ســال های اخیر
کتشــافی به صــورت منظم و سیســتماتیک بــود. در همین راســتا بــا توجه بــه ظرفیت های ســه ارگان  نیاز به عملیــات ا

زمین شناسی، ایمیدرو و وزارت صمت قرارداد بسته شد.
او بیــان کــرد: دومیــن اســتان در اجــرای ایــن طــرح کردســتان بــود کــه ۲۵ برگــه ۵۰ هــزار معــادل ۷۵ پــروژه در ســه لایــه 

ژئوشیمیایی زمین شناسی اقتصادی و ژئوفیزیک هوایی تعریف شده است.
وی در بخش دیگری از ســخنانش، با بیان اینکه ایمیدرو دفتر نمایندگی خود را در کردســتان راه اندازی می کند، افزود: 
با ورود ایمیدرو به کردســتان، زمینه ورود ســرمایه گذاران به حوزه های مختلف فراهم می شــود و شــاهد اشتغال زایی و 

توسعه همه جانبه استان خواهیم بود.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان:

یک قرار گرفت ۸0 درصد مساحت کردستان تحت مطالعات ژئوفیز

دو شنبه      2۴ اردیبهشت 1۴03    شماره 158۴



شهرداری بسطام در نظر دارد بر اساس مجوز شماره ۷ مورخ ۱۴۰۳/۲/۴ شورای اسلامی شهر بسطام نسبت به برون سپاری بخشی از فعالیت های 
شهرداری بسطام بصورت حجمی را از طریق مناقصه عمومی به پایین ترین قیمت پیشنهادی اقدام نماید.

1-برون سپاری برخی از فعالیت های شهرداری بصورت حجمی بر اساس اسناد مناقصه و برآورد اعلامی به عنوان مناقصه و مبالغ تضمین
مدت یکسال شمسی

نحوه و زمان دریافت اسناد مناقصه
دریافت اسناد مناقصه از ساعت 8/00 روز سه شنبه 1403/2/18

تا ساعت 14/00 روز چهارشنبه 1403/2/26 به مدت 8 روز کاری صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک 
دولت )ستاد( www.setadiran.ir امکان پذیر می باشد.

آخرین مهلت بارگذاری مدارک بصورت الکترونیک در سامانه ستاد با رعایت موارد مندرج در اسناد مناقصه و آخرین مهلت بارگذاری مدارک و پیشنهاد قیمت
تحویل نسخه فیزیکی ضمانت نامه به دبیرخانه شهرداری تا ساعت 14 روز دوشنبه 1403/3/7 می باشد.

برابر 5% مبلغ برآورد اعلامی در قالب ضمانت نامه بانکی با 3 ماه اعتبار یا فیش واریزی به حساب سپرده میزان و نوع تضمین شرکت در مناقصه
شماره 3100000152005 نزد بانک ملی بسطام به نام شهرداری بسطام

روز سه شنبه مورخ 1403/3/8 راس ساعت 9 در محل شهرداری بسطامزمان گشایش پاکت ها و محل تشکیل کمیسیون مناقصه

کلیه شرکت های واجد شرایطحداقل صلاحیت شرکت کنندگان

به پیشنهادات مبهم، مشروط، فاقد شرایط قانونی، فاقد ضمانت نامه، یا فیش واریزی و یا به میزان کمتر از مبلغ تضمین و خارج از مهلت ترتیب اثر داده نمی شود.
هزینه کارمزد سامانه ستاد به عهده برنده مناقصه خواهد بود.

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.
 کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد شرکت کنندگان در مناقصه و بازگشایی پاکت ها از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی )ستاد( به نشانی

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است شرکت کنندگان در مناقصه در صورت عدم عضویت، مراحل ثبت نام در سامانه مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 
راجهت شرکت در مناقصه انجام دهند.

لذا متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانند به واحد خدمات شهری شهرداری بسطام مراجعه و یا با شماره تلفن ۳۲۵۲۵۰۲۰-۰۲۳ تماس 
حاصل فرمایند. 

تاریخ انتشار نوبت اول سه شنبه ۱۴۰۳/۲/۱۸  تاریخ انتشار نوبت دوم دوشنبه ۱۴۰۳/۲/۲۴ 

آگهی مناقصه عمومی شهرداری بسطامآگهی مناقصه عمومی شهرداری بسطام

سید محمد جعفر حسینی- شهردار بسطام

نوبت دوم

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان اردبیل

 آگهي تجديد مناقصه عمومي يك مرحله اي   آگهي تجديد مناقصه عمومي يك مرحله اي  
)همراه با ارزيابي كیفي()همراه با ارزيابي كیفي(

 1- نام دستگاه مناقصه گزار : شركت توزیع نیروي برق استان اردبیل
2- آدرس مناقصه گزار:اردبیل، شهرك اداري بعثت )كارشناسان(، شركت توزیع نیروي برق استان اردبیل،تلفنهاي ۹- ۳۳۷۴۱۶۰۱ – ۰۴۵  

3- موضوع مناقصه : واگذاري فعالیتهاي خدماتي وپشتیباني بصورت حجمي طبق شرایط و شرح خدمات مربوطه به پبمانكاران واجد شرایط )داراي صلاحیت، 
تاییدیه از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي بمدت ۲ سال، حداقل ۲ سال سابقه كار با شركتهاي معتبر ، داراي صلاحیت ایمني از سازمانهاي ذیربط، توانمندي مالي 
)پنجاه برابر مالیات متوسط سالانه )دو سال متوالي( و یا ۷۰ برابر بیمه تأمین اجتماعي قطعي یا علي الحساب دو سال گذشته حداقل معادل ۲۰,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال( 

   4- سپرده شركت در مناقصه :
سپرده شركت در مناقصه ۱۱,۳۱۷,۵۰۰,۰۰۰ مي باشد

5- محل خرید اسناد مناقصه :
كلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران وبازگشایي پاكتهاي از طریق سامانه الكترونیكي دولت )ستاد ایران ( به آدرس 

www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
واجدین شرایط میتوانند از روز یكشنبه مورخه ۲۳ / ۲ / ۱۴۰۳ لغایت روز شنبه مورخه ۲۹ / ۲ / ۱۴۰۳ نسبت به دریافت اسناد مناقصه از طریق سامانه فوق الذكر 

اقدام نمایند.
 لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي ، مراحل ثبت نام در سایت مذكور ودریافت گواهي امضاي الكترونیكي را جهت شركت در مناقصه محقق سازند.

6-  با توجه به اینكه مناقصه یك مرحله اي همراه با ارزیابي كیفي مي باشد، اسناد ارزیابي كیفي شركت كنندگان ساعت ۱۳ ظهر روز سه شنبه مورخه ۸ / ۳ / ۱۴۰۳ 
بررسي و تاریخ بازگشایي پاكت الف و ب وج در همین جلسه اعلام خواهد شد. .

7- مناقصه گران پس از دریافت و مطالعه اسناد حداكثر تا ساعت ۱۲ ظهر روز سه شنبه  مورخ ۸ / ۳ / ۱۴۰۳  بایستي به روش ذیل اقدام نمایند  :
الف( كلیه اسناد در سامانه تداركات الكترونیكي دولت بارگذاري گردد .

ب( پاكت  الف  را بعد از بارگذاري در سامانه به صورت دربسته و لاك و مهر شده در داخل لفافه لاك ومهر شده به صورت فیزیكي تا یك ساعت قبل از شروع 
جلسه مناقصه طبق توضیحات شرایط مناقصه به دبیرخانه شركت )اردبیل – شهرك اداري بعثت - كارشناسان( شركت توزیع نیروي برق استان اردبیل به كدپستي  

۵۶۱۳۶۴۳۳۵۵  ارسال نمایند .
8- پاكتهایي كه دیرتر از این مهلت تسلیم شود دریافت نخواهد گردید.

9- پیشنهاد دهندگان ملزم به ارسال اسناد وپیشنهاد قیمت بصورت الكترونیكي مي باشند.
10- محل برگزاري جلسه مناقصه : اتاق جلسه واقع در طبقه ۵ / ۳ شركت میباشد .

 10- زمان برگزاري جلسه اول مناقصه : جلسه مناقصه راس ساعت  ۱۳ظهر روزسه شنبه  مورخه ۸ / ۳ / ۱۴۰۳میباشد.
11- حضور پیشنهاد  دهندگان یا نماینده آنها در جلسه مناقصه  با ارائه معرفي نامه كتبي آزاد میباشد .

12-مناقصه در یك مر حله برگزار میگردد.
13-دستگاه مناقصه گزار در رد یا قبول یك یا كلیه پیشنهادات مختار میباشد .

14-پرداخت كلیه كسورات قانوني بعهده برندگان مناقصه خواهد بود .
15-به پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشرو ط ، مخدوش ) لاك گرفته یا قلم خورد ( ، مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد .

 16-پیشنهاد دهنده مكلف است معادل مبلغ سپرده ، تضمینهاي معتبر تسلیم یا مبلغ مذكور را بحساب بانكي شركت واریز و حسب مورد ضمانتنامه یا رسید واریز 
وجه را ضمیمه پیشنهاد به شركت تسلیم نماید . به پیشنهادهاي فاقد سپرده ، سپرده هاي مخدوش ، سپرده هاي كمتر از میزان مقرر ، چك شخصي و نظایر آن 

ترتیب اثر داده نخواهد شد .
17-سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است .

18-پرداخت كلیه كسورات قانوني  به عهده برنده مناقصه خواهد بود .
19-پرداخت هزینه چاپ آگهي هاي مناقصه درجراید   بعهده  برندگان مناقصه خواهد بود .

20-  جهت بازبیني آگهي به آدرس : سایت شركت توانیر  www.tavanir.org.ir و شبكه اطلاع رساني مناقصات كشور  htpp/iets.mporg.ir  مراجعه فرمائید
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۲/۲۴

تاریخ انتشار نوبت دوم:  ۱۴۰۳/۰۲/۲۵
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 مدیرعامل صندوق توسعه ملی اعلام کرد

شرکت ملی نفت بزرگ ترین بدهکار صندوق توسعه ملی
خریدار  مدیرعامل صندوق توسعه ملی ضمن 
اعلام اینکه حدود ۴۸ درصد عــدم کارآمدی در 
تسهیلات صندوق مشاهده می شود، گفت: یکی از 
بزرگ ترین بدهکاران به ما شرکت ملی نفت ایران 
است و پس از آن طرح های نیروگاهی؛ این یعنی 
طرح هایی که به نظر می رسد باید سودده باشند، 

در بازگشت تسهیلات به صندوق موفق نبودند. 
چهارمیــن همایش بین المللی صندوق توســعه 
ملی با عنوان »نقش آفرینی صندوق توسعه ملی 
در اجرای برنامه هفتــم« در مرکز همایش های 

بین المللی صداوسیما برگزار شد.
مهدی غضنفــری -مدیرعامل صندوق توســعه 
ملی- در این همایش با اشــاره به عملکرد داخلی 
این صندوق گفت: یکــی از موضوعات ما در نظام 
حکمرانی صندوق این اســت که چرا تشــکیل 
شد؟ برخی از مشــکلاتی که صندوق در ۱۰ سال 
گذشــته مواجه شده، ناشــی از ماموریت ما بوده 
اســت. در دنیا صندوق های تثبیتــی، صیانتی و 
توســعه ای وجود دارد و ما یک صندوق صیانتی 
و توسعه ای هســتیم که هدف ما تبدیل بخشی از 
درآمدهای ناشی از فروش نفت و گاز به ثروت های 
ماندگار و ســرمایه های زاینده اقتصادی است و 

هرکاری جز این اشتباه است. 
وی با بیــان اینکــه فعالیت های صنــدوق باید 
معطوف به ماموریت های آن باشد، افزود: تعیین 
نرخ مشــارکت در طرح های ســرمایه گذاری از 
وظایــف هیئت امنای صندوق توســعه اســت. 
برخی صنــدوق را بــا موضوع ســرمایه گذاری 
بیگانه می داننــد، در حالی که در شــیوه نامه ما 
صندوق اجــازه دارد وارد بحث ســرمایه گذاری 
شود. صندوق موفق شــده از نظر عاملیت ارزی و 
ســپرده گذاری از ۳۶۰ طرح ارزی پشتیبانی کند 
و ۳۶ میلیارد دلار در این بخش ســرمایه گذاری 
کرده اســت، همچنین طبق قانون ۱۰ درصد از 
درآمد صنــدوق باید به ریال تبدیل می شــد که 

سرمایه گذاری های مرتبط صورت گرفت.  
مدیرعامل صندوق توســعه ملی اظهــار کرد: در 
دولت ســیزدهم، عملکرد صندوق در بخش های 
مختلــف ۲۶.۸ میلیارد دلار بوده اســت، یکی از 
وام گیرندگان اصلی هم دولت اســت. نفت و گاز 
سهم بیشــتری از تســهیلات صندوق را تشکیل 
داده و بعد از آن پالایشــگاه و نیروگاه که با معیار 

ارزآفرینی و ایجاد شغل حائز اهمیت است. 
غضنفــری ادامه داد: فــارغ از عاملیــت ارزی یا 
ســپرده گذاری ارزی، از مجمــوع ۳۶.۵ میلیارد 
دلار تسهیلات و ســپرده گذاری صندوق توسعه، 
۲۶ و خورده ای سررسید شده، ۸.۳۷ میلیارد دلار 
وصول شده و ۱۷.۷۶ میلیارد دلار در مسیر مانده 
اســت؛ این یعنی حدود ۴۸ درصد عدم کارآمدی 
در تسهیلات ما مشاهده می شــود. این یعنی اگر 

همین طور پیش برویم ثــروت ماندگاری نخواهد 
ماند و این باعث شــد در صندوق بــه فکر تغییر 
باشیم. البته بیشــترین وصول مطالبات در دولت 

سیزدهم بوده است. 

تملیک 33 درد از بانک سینا توسط 
صندوق توسعه 

وی با بیــان اینکه بیشــترین وصــول مطالبات 
صندوق توســعه ملی در دولت ســیزدهم بوده 
اســت، افزود: تا پیــش از دولت ســیزدهم ۱.۱ 
میلیارد دلار از بدهی های صندوق وصول شــده 
بود و در این دولت ۴.۴ میلیارد دلار وصول شد که 
در مجموع ۵.۵ میلیارد دلار وصــول مطالبات از 
محل عاملیت بوده است. از طریق سود سپرده نیز 
۲.۷ میلیارد دلار وصل شده و از طریق تهاتر ۰.۱۲ 
میلیارد  دلار. تهاتر ما ۳۳ درصد از بانک ســینا با 

مجوز بانک مرکزی بوده است. 
مدیرعامل صندوق توســعه ملی ادامه داد: برخی 
اعتراض می کننــد که چرا صندوق توســعه ۳۳ 
درصد از بانک ســینا را خریده است؟ می گویند 
صندوق برای این کار ارز را بــه ریال تبدیل کرده 
اســت، در حالی که نه آن کســی که تسهیلات 
گرفــت و نه بانــک نتوانســتند اقســاط خود را 
بپردازند و به همین دلیــل ۰.۱۲ میلیارد دلار را 
از این طریق وصول کردیم. این عدد ابتکاری است 
که به خرج دادیم اما به ما نامه می دهند و اعتراض 
می کنند. ما به عنوان امانت دار نســل آتی مجبور 

شدیم از این طریق پولمان را وصول کنیم. 
غضنفری با بیــان اینکه اگر بازگشــت پول را در 
برنامه قرار دهیم، فرهنگ امهــال و اهمال از بین 
خواهد رفت، گفت: یکی از بزرگ ترین بدهکاران 
به صندوق، شرکت ملی نفت ایران است و پس از 
آن طرح های نیروگاهی؛ این یعنی طرح هایی که 
به نظر می رسد باید سودده باشــند، در بازگشت 

تسهیلات به صندوق موفق نبودند. باید به کسانی 
که مطالبات خود را به صندوق پرداخت نمی کنند 
بگوییم ما علاقمندیم با شما هم همان برخورد را 
داشته باشیم که با کســانی که پولمان را ندادند 

انجام دادیم.
وی با اشــاره به تســهیلاتی که در حــال حاضر 
صندوق توسعه ملی در دست دارد، گفت: نزدیک 
به ۹ میلیارد دلار طرح امروز امضا خواهد شــد از 
جمله دو آب رســانی از دریای عمان به سیستان 
و بلوچستان و از خلیج فارس به فارس و اصفهان. 
طرح هــای آبرســانی از بهتریــن بخش هایــی 
هستند که تســهیلات ما را بازپرداخت می کنند. 
همه این ها از جنس تســهیلات نیســت و برخی 
مشارکت است. البته ما از فرآیند صرف تسهیلات 
در حال حرکت به سمت  سرمایه گذاری هستیم. 
همچنین ۴.۷ میلیارد دلار طرح هم طرح های در 

دست بررسی نزد بانک های عامل است.
مدیرعامل صندوق توســعه ملی با بیــان اینکه 
صندوق بایــد حداقل دو ویژگــی در طرح هایی 
که مشــارکت می کند یا تســهیلاتی که می دهد 
مشــاهده کند، گفت: یک اینکه سودآوری خوبی 
نصیب صندوق شــود که در ســال های گذشته 
اینطور نبــوده و ما در ضرر هســتیم، در حالی که 
بقــای بنگاه های اقتصادی در گروی ســودآوری 
اســت. دو اینکه ریســک کمی برای ما داشــته 
باشــد. هر چند در انعقاد قراردادهــا روی کاغذ 
مدعی می شوند که هیچ ریســکی برای صندوق 
نخواهد داشت اما امروز می بینم که چقدر بدهی 
به صندوق دارند و پول را پس نمی دهند و بانک ها 
هم می گویند که منابع کافی را برای تسویه بدهی 
نداریم. غضنفری با بیان اینکت تســهیلات دهی 
صندوق تعطیل نشده اســت، اظهار کرد: وقتی به 
شرکت های نفتی پول می دهیم اما پول ما را پس 

نمی دهند، این به معنای ضرر است. 

 تشریح راهبردهای نوین بانک صادرات ایران 
در دیدار با فعالان این صنعت

مدیرعامــل بانک صادرات ایــران در دومین روز از برگزاری بیســت و 
هشتمین نمایشگاه بین المللی صنایع نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی 
با برخی دیگــر از  مدیران شــرکت ها و فعــالان این صنعــت دیدار و 

راهبردهای نوین برای تأمین مالی این صنایع را تشریح کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، محســن ســیفی در این 
بازدیدها کــه به همراه مهــدی اقبالی راد عضو هیئــت مدیره، محمد 
وطن پور معاون بانکــداری جامع و برخی دیگر از مدیران ارشــد بانک 
همراه بود، راهکارها و راهبردهای نوین بانک صادرات ایران را در تأمین 
مالی صنعت نفت و بخش های مختلف آن تشــریح و آمادگی این بانک 
برای پشــتیبانی از تولید و عملیاتی کردن طرح های زیربنایی و ایجاد 

ارزش افزوده در زیرمجموعه های صنعت نفت را اعلام کرد.
سیفی در این نمایشــگاه با مدیران عامل و اعضای هیئت مدیره بیش از 
۱۰ شرکت بزرگ و فعال از جمله  شرکت های پتروشیمی زاگرس، گروه 
گســترش نفت و گاز پارسیان، ســرمایه گذاری نفت و گاز پتروشیمی 
تامین )تاپیکو(، اکســیر نوین فرآیند آســیا) تولیدکننده کاتالیست 
در صنعت نفت(، پتــرو تامین فهم) تولیدکننده شــیرین کننده گاز ( ، 
پناه صنعت پارت) پیمانکار طراحی، اجرا و راه اندازی پروژه های صنعت 
 ،)OIEC(نفت بهران، مهندســی و ســاختمان صنایع نفــت ،)نفت
پتروپارس، صنایع دریایی صدرا و برخی دیگر از فعالان و پیشکســوتان 

این صنایع دیدار کرد.
او در این دیدارها با تشریح شرایط و تلاش مدیران اقتصادی کشور برای 
ســاماندهی بهتر بازار پول و تأمین اعتبار بهینــه بنگاه های اقتصادی، 
تولیدی و صنعتی و کاســتن از تورم ، به ابزارهای متنــوع و نوین بانک 
صادرات ایران از جمله عملیاتی شــدن بسته کامل برات، سفته، چک و 
توثیق الکترونیکی دارایی  و همچنین تجربه طولانی مدت در استفاده 
از ابزارهــای متنوع تعهداتی در کنار تســهیلات  ریالــی را نقطه قوت 
ابزارهای پولی بانک صــادرات ایران برشــمرد و محصولاتی همچون 
پتروصادپلاس این بانک را برای ارائه بســته کامــل خدمات تخصصی 

تأمین مالی به فعالان این صنعت معرفی کرد.

با حضور جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران صورت گرفت
وگاه خورشیدی در استان سمنان  افتتاح 213 نیر

با حمایت بانک سپه
با حضور سردار علی فدوی جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی و جمعی از مسئولان کشــوری و استانی و همچنین حمیدرضا 
عرب مدیر شــعب بانک ســپه در اســتان، ۲۱۳ نیروگاه خورشیدی 
کوچک مقیاس با حمایت بانک ســپه در روســتاهای اســتان سمنان 

افتتاح شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، رئیس بسیج سازندگی کشور 
در این آیین گفت: بســیج ســازندگی هدفی جز خدمتگزاری ندارد و 
تأمین اعتبار برای ایجاد نیروگاه خورشــیدی کوچک مقیاس از محل 

تبصره ۱۸، ۱۶ و ۲ پیگیری می شود.
براســاس این گزارش، مدیر شعب منطقه ســمنان نیز در حاشیه این 
آیین، ضمن اشــاره به پشتیبانی بانک ســپه از طرح های کمک کننده 
به رونق تولید و اشــتغال زایی در استان اظهار داشــت: این بانک برای 
طرح راه اندازی نیروگاه خورشــیدی در روســتاهای استان سمنان به 

متقاضیان ۱۱۵ میلیارد ریال تسهیلات پرداخت کرده است.
حمیدرضا عرب آمادگی بانک ســپه برای کمک به تســریع و تسهیل 

اجرای نیروگاه خورشیدی را اعلام کرد.
همچنین رئیس بسیج سازندگی استان ســمنان در این آیین با اشاره 
به اینکه ۴۹۶ متقاضی احداث نیروگاه خورشــیدی کوچک مقیاس در 
روستاهای اســتان ســمنان اعلام آمادگی کرده اند، خاطرنشان کرد: 
تاکنون برای احــداث نیروگاه هــای خورشــیدی کوچک مقیاس در 
روستاهای استان ســمنان بانک  ســپه و یکی از بانک های عامل ۲۸۷ 

میلیارد و ۵۵۰ میلیون ریال تسهیلات به متقاضیان کرده اند
مهدی کاشــفی با بیان اینکه تعداد نیروگاه های خورشــیدی مزبور در 
هشت شهرستان استان ســمنان آماده بهره برداری شده است، تصریح 
کرد: بسیج سازندگی استان ســمنان در نظر دارد تا پایان امسال تعداد 
۳۵۰ نیروگاه خورشیدی کوچک مقیاس را با مشارکت مردم در سراسر 
این اســتان اجرایی کند و برای اجرای این تعداد نیروگاه خورشــیدی 
بیش از ۵۳۰ میلیارد ریال تســهیلات از محل تبصره ۱۸ قانون بودجه 

امسال پیش بینی شده است.

مهدی قمصریان: 
صندوق تامین در 8 سال ۲۱.۵ همت خسارت 

پرداخت کرده است
مدیرعامل صندوق تامین خســارت های بدنی گفت:صندوق تامین در 
۸ ســال اخیر ۲۱.۵ همت خســارت پرداخت و از زندانی شدن حدود 

۶۰هزار نفر جلوگیری کرده است.
به گزارش روابــط عمومی صندوق تامین خســارت های بدنی،مهدی 
قمصریان با اشاره به ســالگرد تصویب قانون بیمه اجباری شخص ثالث 
اعلام کرد: در هشــت سال گذشته ۲۱.۵ همت خســارت پرداخت و از 
زندانی شــدن حدود ۶۰ هزار نفر جلوگیری کردیم.مدیرعامل صندوق 
تامین خسارت های بدنی تاکید کرد که اجرای کامل و تمام مواد قانون 

بیمه اجباری شخص ثالث مورد انتظار صنعت بیمه است.

شعبه
سخنگوی صنف جایگاه داران سوخت:

سقف هر کارت آزاد سوخت ۷۰۰۰ لیتر است
ســخنگوی صنف جایگاه داران ســوخت با بیان اینکه اگــر مراجعات 
مردمی برای استفاده از کارت آزاد بیشتر شود، ممکن است شارژ کارت 
آزاد از لحــاظ لیتری و یا از لحــاظ تعداد دفعات مجاز سوخـــت گیری 
تمام شــود، چراکه هر کارت آزاد در جایگاه های عرضه سوخت، امکان 
سوخت گیری تا ســقف ۷۰۰۰ لیتر در شــبانه روز و یا با تعداد دفعات 
ســوخت گیری ۲۵۵ بار را دارد.رضا نواز، در جمع خبرنگاران در پاســخ 
به این ســوال که اگر مراجعات مردمی برای استفاده از کارت آزاد بیشتر 
شود، شــارژ کارت آزاد ممکن اســت از لحاظ لیتری و یا از لحاظ تعداد 
دفعات مجاز سوخـــت گیری تمام شــود، گفت: چند دســته جایگاه 
ســوخت داریم؛ تعدادی جایگاه داریم که اصلا کارت آزاد ندارند که این 
قبیل جایگاه ها بیشتر در مناطق مرزی هستند؛ یک دسته جایگاه داریم 
که فقط یک کارت سوخت آزاد در اختیار دارند و جایگاه های دیگری که 
به لحاظ فروش بالاتر و یا در کلانشــهرها هستند، بیش از یک کارت آزاد 
در اختیار دارند، بیشترین تعداد کارت های آزاد سوخت در استان تهران 
و به ویژه شهر تهران در جایگاه های عرضه سوخت وجود دارد که به ازای 
هر سکو یک کارت آزاد سوخت موجود است.وی افزود: هر کارت آزاد در 
جایگاه های عرضه سوخت، امکان ســوخت گیری تا سقف ۷۰۰۰ لیتر 
در شبانه روز و یا با تعداد دفعات ســوخت گیری ۲۵۵ بار را دارد که اگر 
یک کارت آزاد سوخت به این ســقف در تعداد دفعات و یا در حجم سقف 
۷۰۰۰ لیتری برسد، دیگر امکان ســوخت گیری با آن کارت تا بعد از ۱۲ 
شب یعنی شروع شبانه روز بعدی، وجود ندارد؛ از این رو برخی جایگاه ها 
که کارت آزاد آنها در مراجعات مکرر مردمی، دیگر امکان سوخت گیری 

ندارد، ممکن است به مراجعه کننده اعلام کنند کارت آزادی نداریم.
وی تاکیــد کرد:  به جــز مناطق مرزی که شــرایط ویژه خودشــان را 
دارند، در دیگر مناطق کشــور باید تمامی جایگاه ها حداقل یک کارت 
آزاد داشــته باشــند و اگر در مراجعاتی مردم دیدند جایگاهی عنوان 
می کند کارت آزاد در اختیار ندارد، یــا در صورت امکان به نزدیک ترین 
جایگاه بعدی در مسیر مراجعه کنند و یا مراتب را با شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی و یا صنف جایگاه داران سوخت کشور با شماره هایی 

که در جایگاه ها در معرض دید عموم قرار دارد، در میان بگذارند.
وی با بیان اینکه از مــردم تقاضا می کنیم که همواره از کارت ســوخت 
شخصی خود اســتفاده کنند تا کارت آزاد جایگاه ها برای مواردی که به 
هر دلیل کارت ســوخت به همراه ندارد باقی بماند، گفت: نتیجه این کار 
یعنی استفاده از کارت سوخت شخصی به نفع خود مردم خواهد بود، هم 
از ازدیاد صف در زمان ســوخت گیری به دلیل تعدد تقاضای کارت آزاد 
جلوگیری می کند و هم ظرفیت ســوخت گیری با کارت آزاد جایگاه ها 
برای مردمی باقی می ماند که به هر دلیل کارت سوخت شخصی به همراه 
ندارند.او با بیــان اینکه در زمینــه تجهیز تمامــی جایگاه های عرضه 
سوخت به کارت خوان سیار، پیشــرفت بسیار خوبی داشته ایم به طوری 
که نزدیک به  ۹۰ درصد جایگاه های عرضه ســوخت سراســر کشور به 
کارتخوان های سیار مجهز شده اند، اظهار کرد: تا پایان بهار، پیش بینی 
می شــود که تمامی جایگاه های عرضه سوخت به کارت خوان های سیار 
مجهز شــوند.وی با بیان اینکه میزان اســتفاده مردم از کارت سوخت 
شــخصی مجددا صعودی شــده اســت، چرا که از ابتدای سال ۱۴۰۲ 
تاکنون که بیش از ۱۳ ماه می گذرد، میزان اســتفاده از کارت ســوخت 
شخصی توسط مردم در زمان ســوخت گیری با نرخ آزاد، سینوسی بوده 
به این معنا که در برخی مواقع سال بیشتر و در برخی زمان ها کمتر بوده 
اســت، اظهار کرد: درحال حاضر نزدیک به ۸۰ درصد سوخت گیری در 

جایگاه ها با کارت سوخت شخصی صورت می گیرد.

انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
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 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

آب

ســخنگوی صنعت آب گفت: میزان آب ورودی به ســدهای کشور با 
وجود پرشــدگی ۶۷ درصدی، همچنان ۳ درصد کاهش را نســبت به 

سال آبی گذشته نشان می دهد.
 فیروز قاســم زاده سخنگوی صنعت آب کشــور اظهار کرد: بارش های 
دو ماه گذشته، منجر به پر شدن کامل برخی ســدهای کشور از جمله 
سدهایی در اســتان خوزستان، آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربی، 
کهگیلویه و بویراحمد، کردستان، هرمزگان، کرمانشاه، ایلام و سیستان 
و بلوچســتان شــد.وی افزود: هر چند بارش هایی که طی مدت اخیر 
دریافت شــده، تنش آبی در برخی استان های کشــور به خصوص در 
منطقه جنوب شرق را در ســال آبی پیش رو برطرف کرده اما میزان آب 
ورودی به سدهای کشور علی رغم پرشــدگی ۶۷ درصدی، همچنان ۳ 
درصد کاهش را نسبت به سال آبی گذشته نشان می دهد و مصرف آب 

در سطح کشور همچنان نیازمند توجه و مراقبت است.

پرشدگی ۶۷ درصدی سدهای کشور


